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ضرورت خريد تضميني برنج 
از كشاورزان

انحراف »مسكن« در دولت 
سيزدهم

  چين 
و آينده اقتصاد جهان

موض��وع واردات برن��ج ط��ي 
س��ال هاي اخير آس��يب هاي 
فراواني به كشاورزان وارد ساخته 
است. بسياري از كشاورزان در 
اثر اين نوع تصميم سازي ها دچار 
خسران جدي شده و نتوانستند 
هزينه هاي توليد شده را جبران 
كنند. اين در حالي اس��ت كه 
وظيف��ه حمايت از توليد داخلي يكي از مس��ووليت هاي 
بنيادين دولت هاست كه متاس��فانه در ايران به آن توجه 
نمي شود. اما پس از انتقادات فراوان و پيگيري هاي مستمر 
مجلس، روز يكشنبه معاون اول رييس جمهور اعلام كرد 
كه روند واردات برنج در سال آينده دچار تغيير شده و به جز 
موارد ضروري متوقف خواهد شد. اين روند در حالي است 
كه دولتمردان شامل وزير جهاد كشاورزي و وزير صمت 
دولت بارها به كشاورزان و نمايندگان وعده دادند كه روند 
واردات بي رويه برنج را متوقف خواهند كرد. در كل 2سال 
است كه مشكل واردات برنج، كشاورزان شهرهاي مختلف 
را به خاك س��ياه نشانده اس��ت. واردات بي رويه برنج كه 
امروز دولتمردان به آن معترف شده اند در شرايطي كه بازار 
اساسا نيازي به اين حجم از واردات نداشته، توليد داخلي را 
با مشكلات عديده اي مواجه ساخته است. اين روند وقتي 
بحراني تر شد كه واردات همزمان با كشت برنج شاليكاران 
دوباره اتفاق افتاد. پيش از اين واردات در سال 1401 ضربه 
سختي به كش��اورزان زده بود و اميد كشاورزان به كشت 
سال 1402 بود تا كمي وضعيت خود را بهبود بخشند؛ اما 
امروز كه من از كشاورزان اطلاعات گرفتم، متوجه شدم كه 
قيمت شلتوك كشاورزان يا شالي به 25هزار تومان رسيده 
اس��ت. در حالي كه در سال قبل حدود 50هزار تومان بود.
اين افت 100درصدي قيمت ها معيشت كشاورزان را زير 
و رو مي كند. هزينه كارگران در س��ال گذشته 500هزار 
تومان تا 600 هزار تومان، براي زمين هاي كشاورزان بود اما 
اين رقم امسال به 1ميليون تومان براي هر كارگر رسيده 
است.اين افزايش قيمت ها در خصوص كود و سم و حمل 
و نقل و...هم به همين منوال اس��ت. يعن��ي از يك طرف 
هزينه هاي كش��ت افزايش بيش از 100درصدي داشته 
و از س��وي ديگر محصولات توليد ش��ده به دليل واردات 
با كاهش 100درصدي روبه رو ش��ده اس��ت. دولت بايد 
بداند، زندگي بسياري از شهروندان در شهرهاي شمالي 
و بسياري از استان هاي ديگر به همين كشت برنج وصل 
است. كوچك ترين تكانه اي در بازار برنج و ساير محصولات 
كشاورزي، كشاورزان و خانواده هاي آنان را براي چندين 
سال با مشكل مواجه مي كند. فراموش نكنيد، كشاورزان 
فرزند دانش��جو دارند، نوه وعروس و...دارند و هزينه هاي 
زندگي خود را از طريق همين زمين هاي كشاورزي تامين 
مي كنند. يك چنين تكانه هايي بدون ترديد براي چند سال 
معيشت كشاورزان را با نوسان مواجه مي كند. بسياري از 
كشاورزان وام و تسهيلات با سودهاي بالا گرفته اند و تصور 
ادامه در صفحه 7 داشتند كه...  

با مطالعه سياست هاي دولت 
س��يزدهم در بخش مسكن، 
مي توان نتيجه گرفت كه تعدد 
برنامه ها و طرح هاي مختلف 
بخش مس��كن همگي در يك 
راستا و برآيند آنها در پي تامين 
مسكن و تحقق ش��عار دولت 
مبني بر ساخت و تحويل يك 
ميليون واحد آپارتمان به ازاي هر يك سال و در مجموع 
چهار ميليون آپارتمان طي چهار سال متمركز شده است. 
اما به نظر مي رسد در مقاطعي از اين مسير، سياست هاي 
حداقلي حاكم بر سياست هاي كلان و موثر بخش مسكن 
ش��ده و رنگ و ب��وي برنامه هاي دم دس��تي پررنگ تر و 
پرصداتر از سياست هاي كلان شده و اين موجب بيراهه 
رفتن هدف اصلي مي گردد. در اين نوش��تار سعي بر آن 
است ضمن بيان علت اين انحراف از مسير به واكاوي دلايل 

آن نيز پرداخته شود.
مرور كلي سياست هاي دولت در بخش مسكن: 

1- ساخت يك ميليون آپارتمان به ازاي هر يك سال. 
2- هداي��ت تقاضاي س��رمايه اي در حوزه مس��كن به 
سرمايه گذاري در س��اخت و س��از از طريق اتكا به بازار 

سرمايه )صندوق زمين و ساختمان( .
3- ايجاد »صندوق حمايت خريد« و »صندوق ضمانت 
تسهيلات« و »انتشار اوراق رهني« براي افزايش سقف 

تسهيلات مسكن و كمك به خريد خانه اولي ها.
4- شناس��ايي و واگذاري زمين ه��اي دولتي در حومه 
شهرها و تغيير كاربري زمين ها به كاربري مسكوني جهت 

ساخت آپارتمان.
5- جابه جايي و انتقال جمعيت ساكن در بافت فرسوده به 

حومه شهرها با اجراي طرح »كليد به كليد«.
6- اجراي كامل و دقيق قانون ماليات بر خانه هاي خالي.

7- بازبيني »مس��كن ملي« جهت شناسايي متقاضي. 
مصرفي و همراهي مس��ير تا تحويل مسكن به متقاضي 

واجد شرايط.
8- ساماندهي بنگاه هاي املاك و شناسايي و برخورد با 

مشاورين مسكن فاقد پروانه كسب.
9- پيگيري موثر به منظور اج��راي قانون پيش فروش 

املاك و رفع موانع و محدوديت هاي آن.
10- پيگيري صدور س��ند رسمي براي ساختمان هاي 

فاقد پايان كار. 
11- طراح��ي و اجراي س��از و كار لازم ب��ه منظور عقد 

اجاره نامه هاي 3 تا 5 ساله موجران با مستاجران.
12- تهيه بانك اطلاعات زمين هاي دستگاه هاي دولتي 

و تخصيص مازاد آن به طرح ساخت مسكن. 
با اين مرور كلي، شاهد هستيم دولت به انجام همزمان تمام 
برنامه ها اقدام کرده است اما گويا توان دولت در به نتيجه 
رساندن بعضي از اهداف، موثر نبوده و در ادامه مسير، موقتا 
بخشي از برنامه هاي كلان و مهم را به حالت تعليق درآورده 
ادامه در صفحه 7 و برنامه هاي حداقلي را... 

ما بايد در نظر داش��ته باش��يم 
كه اقتصاد ما به شكل طبيعي 
ش��ريك تجاري چين به شمار 
مي رود. ما در حوزه هايی مانند 
نفت، پتروشيمي، محصولات 
معدني و برخ��ي لوازم مصرفي 
توليد كنن��ده و صادر كننده به 
حساب مي آييم و اين در حالي 
است كه چين وارد كننده بزرگ بسياري از اين محصولات 
است به همين دليل است كه ايران براي سال هاي طولاني 
در منطقه ش��ريك اصلي تجاري چين ب��وده هر چند در 
سال هاي گذشته متاسفانه اين جايگاه از دست رفته است. 
با وجود آنكه مس��وولان دولت چي��ن از رييس جمهوري 
گرفته تا وزير خارجه و مقامات اقتصادي بارها اعلام كرده اند 
كه با هرگونه تحريم ايران از سوي امريكا مخالف هستند و 
با آن همراهي نمي كنند اما اقتصاد مختصات خاص خود را 
دارد. براي مثال يك شركت چيني كه اپراتور يكي از بنادر 
بزرگ چين به حساب مي آيد به شكل همزمان در 18 بندر 
ديگر دنيا نيز فعاليت رسمي دارد. اگر در شرايط تحريم اين 
شركت حضور كشتي ايراني را بپذيرد تحت تاثير تحريم ها 
قرار گرفته و فعاليتش در تمام بنادر دنيا نيز با مشكل مواجه 
مي شود. از اين رو اين طبيعي است كه برخي شركت هاي 
اقتصادي مزايا و سود خود را در اولويت قرار دهند و نمي توان 
از دولت چين نيز انتظار داشت كه به چنين مسائلي ورود 
كند. با اين وجود چين در اين سال ها همراهي خود با اقتصاد 
ما را نشان داده است. در سال 2014 ميزان تبادل تجاري ما 
با چين حدود 51 ميليارد دلار بود، اما اين عدد امروز به 30 
ميليارد دلار رسيده كه كاهشي حدودا 40 درصدي را نشان 
مي دهد. اين در حالي است كه سهم چين از تجارت ايران 
در س��ال 2014 حدودا 20 درصد بود اما امروز اين سهم به 
مرز 30 درصد رسيده است. به اين ترتيب هر چند كه ارزش 
تجارت كاهش يافته، اما سهم چين در اقتصاد ايران گسترش 
پيدا كرده است. يكي از معضلاتي كه ما در سال هاي گذشته 
با آن مواجه بوديم، نامشخص بودن تكليف ما با چين است. 
وقتي خب��ري از همكاري هاي تازه با چين مطرح ش��ده 
يا سرمايه گذاري شركت هاي اين كش��ور در ايران نهايي 
مي شود، ناگهان موج منفي رسانه اي راه مي افتد كه كشور 
را به چين فروختيم و امثال اين حرفها، ولي در مقابل اما وقتي 
خبر مي آيد كه چين در كشورهايي مانند عربستان سعودي، 
قطر يا ساير كشورهاي منطقه سرمايه گذاري كرده، اين بار 
تيتر مي زنند كه چين، ايران را رها كرده يا قصد همكاري با 
ما را ندارد! در چنين شرايطي بايد بپرسيم تكليف چيست؟در 
كنار چين كه احتمالا به زودي به قدرت اول اقتصادي دنيا 
تبديل مي ش��ود از هند نيز به عنوان قدرت دوم اقتصادي 
جهان نام برده مي شود و در كنار آن كشورهايي مانند ژاپن، 
كره جنوبي، سنگاپور و اندونزي نيز ديگر كشورهايي هستند 
كه در سال هاي آينده حرف هاي زيادي براي گفتن خواهند 
داشت و قطعا نزديك شدن ايران به آنها مي تواند براي اقتصاد 

ايران جنبه هاي مثبتي داشته باشد.

منصور  غيبيجبار كوچكي نژاد مجيدرضا حريري

جزييات تازه اي از احياي بافت فرسوده پايتخت با طرح »كليد به كليد« اعلام شد 

 فروش متري مسكن 
در انتظار چراغ سبز بورس

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 جلسه شوراي عالي نظارت بر اتاق بازرگانيرييس قوه قضاييه: 
براي دومين بار لغو شد

 انجمن موبايل با ارسال نامه به مخبر: 
ممنوعيت واردات آيفون ۱۴را لغو كنيد

»تعادل« از وضعيت بازار سرمايه گزارش مي دهد
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 رسيدگي به پرونده 
 گروهك هايي كه جنايت كردند 

در دستور كار است

تغيير سياست هاي ايران، رفتار كشورهاي غربي را تغيير مي دهد؟

از غرب به شرق، از كره به چين

 سقوط ارزش پول ملي 
و صعود تورم!

ط��ي روزه��اي اخي��ر 
2بح��ث در خص��وص 
مقول��ه تامي��ن مال��ي 
دولت از سوي مقامات 
دول��ت  قتص��ادي  ا
قب��ل مطرح ش��ده كه 
بازخورده��اي فراواني 
پيدا كرده اس��ت. ابتدا 
عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي دولت 
قبل موضوع افزايش برداش��ت بانك ها را مطرح 
كرد و ب��ا ارايه راهكارهاي��ي پيش بيني كرد كه 
سياست هاي دولت منجر به افزايش نقدينگي، 
توس��عه پايه پولي و نهايتا رشد تورم خواهد شد. 
دومين واكنش، مربوط به محمدباقر نوبخت بود 
كه موضوع انتش��ار و فروش بيش از 311 همت 
اوراق را پيش كشيد و اعلام كرد اين ميزان فروش 
اوراق بيشتر از 8سال زمامداري دولت قبل است! 
همه اين اظهارات، افكار عمومي و فعالان اقتصادي 
ايراني را در برابر يك معادله بزرگ قرار مي دهد و 
آن اينكه، دولت ب��راي تامين مالي مورد نظرش 
با مش��كلات فراواني روبه روس��ت و مدام دست 
به اقدامات خطرناك ت��ر مي زند. علي رغم اينكه 
رييس جمهور قبل از انتخاب��ات1400 از وجود 
7هزار صفحه برنامه ريزي خبر داده بود؛ اما واقع آن 
است كه هنوز هيچ برنامه اي از سوي دولت براي 
بهبود ش��اخص هاي اقتصادي ارايه نشده است. 
مهم ترين هدف دولت سيزدهم مهار تورم حداقل 
به نصف طي 1سال عنوان شده بود كه اين هدف با 
گذشت بيش از 2سال از عمر دولت محقق نشده 
است. اين در حالي است كه اقتصاد آلمان، امريكا 
و ساير كشورهاي اروپايي پس از پاندومي كرونا و 
پس از آن تجاوز روسيه به اوكراين به مشكلاتي 
ادامه در صفحه 6 مواجه شده بود.  

آلبرت بغزيان

يادداشت-1

تعادل| انجمن واردكنن��دگان موبايل طي نامه اي 
پيش��نهادهايي در حوزه اصلاح��ات برخي مقررات 
واردات موبايل به مع��اون اول رييس جمهوري ارايه 
كرده و با اشاره به ممنوعيت واردات آيفون 14 از سال 
گذشته، گفته كه تخمين زده شده تاكنون 120 هزار 
آيفون 14 به ارزش بيش از 150 ميليون دلار به طور 
غيرقانوني وارد كشور شده اس��ت. در ادامه اين نامه 
آمده است كه با توجه به رشد تكنولوژي، روش هاي 
گوناگوني براي دورزدن سيستم رجيستري وجود دارد 
كه عملًا آنتن را به آيفون هاي 14 بازمي گرداند و اين 
ممنوعيت واردات صرفاً آسيب به دولت از منظر عدم 

تحقق درآمدي و آسيب اقتصادي به واردكنندگان كه 
از فرصت واردات اين كالا محروم ش��ده اند، به همراه 

داشته است.
اخيراً متن نامه اي منتش��ر ش��ده كه از سوي انجمن 
واردكنندگان موبايل و اتاق بازرگاني ايران ارسال شده 
است. در اين نامه به جلسه مشترك 27 ارديبهشت ماه 
با كميسيون اقتصادي معاون اول رياست جمهوري 
اشاره ش��ده كه هدف آن بررسي چالش هاي اساسي 
زنجيره تأمين و توزيع موبايل است. در همين راستا 
نيز سه راهكار پيشنهادي براي حل چالش هاي مذكور، 
صفحه 7 را بخوانيد ارايه شده است.    

شاخص كل بازار سرمايه در سومين روز كاري هفته تغيير 
مسير داد و توانست نسبت به روز گذشته خود تا حدودي 
مثبت شود؛ اما به گفته كارشناسان اين روند نوساني است 
چراكه بازار در يك موج منفي خطرن��اك قرار دارد و از 
سوي ديگر وضعيت تكنيكالي تالار شيشه اي نيز چندان 
جذاب نيست و تا حدودي خطرناك است؛ درنتيجه اين 
تغيير روند شاخص پايدار نيس��ت و بايد معضل بازار و 

دخالت هاي سياستگذار را پيدا و حل كرد.
شاخص كل بورس روز دوشنبه 0.3 درصد مثبت شد 

و در محدوده يك ميليون و 973 هزارواحدي ايستادو 
همچنان سهامداران نسبت به بازار نااميد هستند. ارزش 
و حجم معاملات نيز به طور معناداري كاهش يافته و هر 
روز شاهد وضعيت وخيم تري در معاملات هستيم و حتي 
نوسان گيران تمايلي به معامله در بازار ندارند چراكه هر 
روز مصوبات و تصميم گيري هاي جديد در بازار داريم و 
در نهايت سهامداران تا حدودي عقب نشيني كرده اند. 
بر همين اساس مسوولان بورس براي افزايش انگيزه و 
صفحه 4 را بخوانيد كمك به ...  



هرچند دولت در طول ماه هاي گذشته بارها تاكيد كرده كه 
در توسعه ديپلماسي اقتصادي تفاوتي ميان كشورها ندارد 
و آماده بالا بردن سطح تعاملات خود در عرصه هاي مختلف 
اس��ت، اما آنچه كه در عمل بارها خود را نشان داده نه تنها 
نشانه اي از تغيير عملي در اين حوزه ندارد كه عملا فضايي 
متفاوت را نش��ان مي دهد. هرچند از س��رگيري روابط با 
عربستان سعودي و سپس آغاز مذاكرات مستقيم با مصر 
مي تواند نشان دهنده تغيير در رويكردها باشد اما در عمل 
نه تنها خبري از برجام نيس��ت كه حتي در رابطه با ديگر 
كشورها مانند كره جنوبي نيز ابهام هايي به جاي خود باقي 
مانده اس��ت. پس از آنكه خبردرماني در زمينه آزادسازي 
پول هاي ايران در كره جنوبي به نتيجه نرسيد از چند روز 
قبل بحث شكايت بين المللي از كره جنوبي مطرح شده و با 
سرعت زيادي نيز دنبال مي شود. يك عضو هيات رييسه 
مجلس شوراي اس��لامي از اعلام وصول لايحه مربوط به 
شكايت ايران از كره جنوبي در جلسات هفته آينده مجلس 
خبر داد. محمد رشيدي اظهار كرد: لايحه ارجاع اختلاف 
بين بانك مركزي ايران و دولت جمهوري كره به داوري در 
31 تير ماه به مجلس ارس��ال شده و در هفته آينده اعلام 
وصول خواهد شد. وي توضيح داد: بعد از اعلام وصول، اين 
لايحه براي بررسي به كميسيون حقوقي و قضايي ارجاع 
خواهد شد. كميس��يون حقوقي گزارش خود را به هيات 
رييسه داده و سپس در نوبت رسيدگي در صحن علني قرار 
مي گيرد. به اين ترتيب ايران پس از چند سال انتظار، حالا 
به دنبال آن است كه در مدتي كوتاه، فضا را تغيير دهد. اين 
صحبت ها حتي راه خود را به انجمن دوستي ايران و كره 
جنوبي نيز ب��از كرده و پس از گمانه زني هاي خنثي، حالا 
بسياري از مقامات در حال موضع گيري عليه كره جنوبي 
هستند. يك عضو گروه دوستي پارلماني ايران و كره جنوبي 
در مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: متاسفانه كره جنوبي 
در راستاي منافع ملت ايران گام بر نمي دارد و از آنجا كه در 
آزادسازي اموال بلوكه شده ايران كوتاهي مي كند راهي جز 
پيگيري حقوقي اين موض��وع در دادگاه بين المللي باقي 
نگذاشته است. محمدصالح جوكار با اشاره به لايحه »ارجاع 
اختلاف بين بانك مركزي ايران و دولت جمهوري كره به 
داوري«، بيان كرد: كره جنوبي علي رغم اينكه بازار لوازم 
خانگي ايران را در دست داشت و انواع محصولات خود را به 
كشور ما صادر مي كرد اما متاسفانه در راستاي منافع ملت 
ايران گام برنداشت. در جاهايي كه منافع امريكا در ميان بود، 
دقيقا مبتني بر اين منافع در عرصه سياست خارجي رفتار 
كرد. وي در ادامه اظهار كرد: از جمله بلوكه كردن دارايي هاي 
ما در داخل اين كش��ور نشان از سيطره امريكا بر سياست 
خارجي اين كشور است. كره جنوبي در آزادسازي اموال ما 
كوتاهي مي كند. در هر صورت راه ديگري باقي نمانده است؛ 
به جز اينكه ما از نظر حقوقي اين موضوع را دنبال كرده و 
حق خود را از اين كشور با طرح موضوع در دادگاه بين الملل 
دنبال كنيم. اقدام دولت در ارايه لايحه ارجاع اختلاف بين 
بانك مركزي ايران و دولت جمه��وري كره به داوري گام 
بسيار مثبتي اس��ت. قطعا مجلس عنايت ويژه اي به اين 
موضوع خواهد داشت. نماينده مردم يزد در مجلس شوراي 
اسلامي، تصريح كرد: ان شاءالله مجلس مصوبه خوبي در 
اين حوزه خواهد داشت تا بتوانيم از حقوق خود در مجامع 
بين المللي دفاع كرده و حقوق ملت ايران را از كره جنوبي 
احيا كنيم. مجلس نيز به شكل جدي اين سياست دولت را 
دنبال و تاييد مي كند. فريدون عباس��ي با اشاره به لايحه 

»ارجاع اختلاف بين بانك مركزي ايران و دولت جمهوري 
كره به داوري«، بيان كرد: ما ابزارهاي ديگري را در گذشته 
در دست داشتيم كه بتوانيم كره جنوبي را ملزم كنيم كه 
حقوق كشور ما را رعايت كند اما از آنها استفاده نكرديم و 
البته روابط تجاري خود را با آنها حفظ كرديم و معمولا اين 
رابطه نيز يك طرفه بود. ما بيش��تر كالاي ك��ره اي را وارد 
مي كرديم و بازار ما مملو از كالاهاي مختلف كره اي بود. وي 
در ادامه اظه��ار كرد: با توجه به اينكه آنها در تحريم ها نيز 
مشاركت مي كردند كشور ما اين سياست را پيش گرفت تا 
ورود كالاه��اي ك��ره اي را محدود كند. مق��داري نيز به 
توليدكنندگان داخلي بها داده شد اما بحث بلوكه كردن 
منابع مالي ما در بانك هاي كره جنوبي از آنجا آغاز شد كه ما 
يا به آنها نفت داديم يا فرآورده هايي را داديم اما آنها به بهانه 
تحريم هاي بانكي از انتقال پول ما جلوگيري كردند. عباسي 
تصريح كرد: اينكه اكنون در دادگاه بين المللي از كره جنوبي 
شكايت كنيم اقدام خوبي است چراكه دادگاه به تحريم ها 
توجه نمي كند. همين كه يك كار كارشناسي صورت گرفته 
تا اين موضوع از طريق يك دادگاه منصف دنبال شود، گام 
خوبي است. نمي شود كه يك كشور مانند امريكا ما را تحريم 
كند و بعد كره جنوبي نيز از آن تبعيت كرده و اجازه ندهد ما 
فعاليت قانوني خود را در روابط تجاري بين المللي داشته 
باشيم. نماينده مردم كازرون در مجلس شوراي اسلامي، 
خاطرنش��ان كرد: اگر كره جنوبي ب��ه تحريم هايي كه در 
قطعنامه شوراي امنيت سازمان ملل آمده باشد، استناد كند 
شايد ما نتوانيم خواست خود را در دادگاه پيش ببريم، بايد 
مشخص شود كه طرف كره اي با استناد به چه مسائلي دست 
به اين اقدام زده اس��ت؟ فقط تحريم هاي امريكا و فش��ار 
سياسي امريكا در ميان است يا اينكه بر اساس قطعنامه هاي 
سازمان ملل دست به اين اقدام زده است؟ حال سوال اين 
است كه آيا قطعنامه ها تاكيد كرده كه ما پول خود را جابه جا 

نكنيم يا روابط تجاري نداشته باشيم. اين عضو كميسيون 
انرژي مجلس در ادامه تاكيد كرد: بنده فكر نمي كنم تاكنون 
در قطعنامه ها اصلا چنين مواردي آمده باشد، به هر حال 
پيگيري حقوقي و فعاليت هاي قانوني در اين حوزه كارساز 
و بهتر از دست روي دست گذاشتن است. بايد از تمام ابزارها 
و قدرت كشور استفاده كنيم تا همانطوري كه امريكايي ها 
فشار وارد مي كنند، ما نيز فشار بياوريم تا كره اي ها تن به 
رعايت حقوق كشور ما دهند. رييس پيشين سازمان انرژي 
اتمي افزود: در روابط بين الملل اين موضوع تعريف نشده 
كه يك كشور را تحريم كنند و طرف ديگر ملزم باشد كه 
بگويد، باشد. مي تواند خودش با ما معامله نكند اما نمي تواند 
پول ما را بلوكه كند. ما مي توانيم از نظر حقوقي در اين زمينه 
جلو رفته و هم طرف مقابل را محك��وم كرده و هم اينكه 
خسارت نيز بگيريم. عباس��ي ادامه داد: البته به طور كلي 
اتفاق هايي كه براي جمهوري اس��لامي اي��ران در عرصه 
بين المللي افتاده است، يك كلاس درس براي همه كشورها 
است. كشورها متوجه نبودند كه استكبار جهاني چگونه 
همه را به بند كشيده است. تحريم هايي كه به جمهوري 
اس��لامي در بحث فروش نفت و بانك و كشتيراني و بيمه 
اعمال شده است، نشان داد كه استكبار چگونه به استعمار 
كشورها مي پردازد و از ابزاري كه آن را سازمان ملل تعريف 
كرده اس��ت چگونه در جهت تحقق منافع خود استفاده 
مي كند. الحمدلله امروز اين موضوع روش��ن شده است و 
ظهور پيمان هاي جديد مانند شانگهاي و بريكس همه ناشي 
از آشكار ش��دن خباثت غربي ها به خصوص امريكاست. 
الحمدلله انقلاب جمهوري اس��لامي ايران در اين زمينه 
كارساز ش��د. وي در پايان تصريح كرد: ما توانستيم نشان 
دهيم كه استكبار جهاني چه نظمي را براي غارت كشورهاي 
ديگر به وجود آورده است و اين بازي بايد به هم بخورد. اين 
پيمان ها مقدمه تضعيف استكبار غرب است و دنيا در حال 

خارج ش��دن از حالت تك قطبي است. به اين ترتيب كره 
جنوبي كه يكي از متحدان امريكا در منطقه شرق آسيا به 
ش��مار مي رود، ب��ه محلي جديد ب��راي انتق��اد و تهديد 
سياس��ت مداران ايراني تبديل ش��ده و احتمالا در آينده 
نزديك، سطح تنش ها بالاتر نيز خواهد رفت. وقتي رابطه با 
كره جنوبي شكرآب شود، احتمالا در منطقه شرق آسيا بايد 
رابطه را با كش��ور ديگري توس��عه داد و در اين فضا قطعا 
نخستين و اصلي ترين گزينه چين خواهد بود. پكن كه در 
سال هاي گذشته شريك اصلي تجاري ايران بوده و روابط 
گسترده اي را دو كشور در حوزه اقتصاد طراحي كرده اند در 
ماه هاي گذشته و به طور خاص پس از سفر رييس جمهور 
به اين كشور نيز بار ديگر در صدر توجهات قرار گرفته و حالا 
در انجمن دوستي ايران و چين نيز دورخيز جديدي براي 
توسعه روابط ميان دو كشور برداش��ته است. علاء الدين 
بروجردي در گفت وگو با خبرن��گار اقتصادي ايلنا درباره 
انتشار اخباري مبني بر حجم قابل توجه پول هاي بلوكه شده 
ايران در چين و عدم آزادسازي آن در طول سال هاي گذشته 
اظهار داشت: با توجه به ارتباط نزديك مقامات عاليرتبه ايران 
و چين و همچنين حجم قابل توجه داد و ستدهاي اقتصادي 
و مالي بين دو كشور، در رابطه با چين با مشكل شبيه به كره 
جنوبي كه امكان آزادسازي پولي هاي بلوكه شده را نداشته 
باش��يم، مواجه نيس��تيم. توافق هاي لازم بين بانك هاي 
مركزي دو كشور صورت گرفته و مشكل بلوكه شدن پول و 
دارايي ايران در چين را نداريم. وي با اشاره به عدم آزادسازي 
پول هاي كشورمان در كره جنوبي گفت: فشار امريكا باعث 
شده كه كره نتواند پول هاي بلوكه شده ايران را آزاد كند و 
در اي��ن رابطه كره جنوبي اختي��اري از خود ندارد. امريكا 
سياست هاي اين كشور را تعيين مي كند و به دليل فشارهاي 
امريكا اين مشكلات ايجاد شده در نهايت منجر به شكايت 
ايران از كره جنوبي شده  است. رييس انجمن دوستي ايران-

چين تاكيد كرد: با توجه به سفرهاي مكرر مقامات عاليرتبه 
اي��ران به چين توافقات لازم ب��راي همكارهاي اقتصادي 
صورت گرفته اس��ت و مش��كل لاينحلي با چين نداريم. 
بروجردي با اش��اره به جريان چين هراسي در ايران اظهار 
داشت: جريان چين هراسي در ايران خط امريكا و از امريكا 
نشات مي گيرد چراكه امريكايي ها به شدت نگران توسعه 
همكاري هاي ايران و چين هستند. به ويژه اينكه چيني ها 
تمام فناوري هاي دنيا در عرصه هاي مختلف را در اختيار 
گرفته اند به طوري كه امروز هواپيماي ايرباس، گوشي تلفن 
همراه آيفون، بنز و بي ام و در چين توليد مي شوند و چين در 
توليد خودروهاي برقي حرف اول را در دنيا مي زند. وي تاكيد 
كرد: زمينه همكاري با چين در تمام اين حوزه ها آماده است 
ام��ا ايران از اين فرصت كمتر اس��تفاده كرده و امريكا هم 
به ش��دت نگران اين اس��ت كه با توجه به اس��تعدادهاي 
فوق العاده  ايران، اگر همكاري ها با چين جدي شود، ايران 
در فناوري ه��اي  نوي��ن در عرصه ه��اي مختلف جهش 
قابل توجهي خواهد داشت.رييس انجمن دوستي ايران-

چين با بيان اينكه شركت هاي متعدد ارتباط و همكاري 
نزديك در زمينه هاي مختلف با چين دارند، گفت: س��ند 
همكاري هاي بلندمدت 25 ساله بين دو كشور هم مبناي 
چنين اقداماتي است اما قبل از اينكه چيني ها اقدام كنند، 
تصميمات اجرايي در اين زمينه بايد در ايران اتخاذ شود و 
در اين ب��اره چيني ها بارها پيش��نهاداتي اراي��ه داده اند. 
بروجردي ادامه داد: يك��ي از پروژه هاي مهم، پروژه قطار 
سريع الس��ير اس��ت و با توجه به اينكه در ايران به لحاظ 
فناوري هاي نوين در اين حوزه عقب هستيم، بايد هرچه 
سريع تر درباره اين همكاري ها تصميم گرفته شود. در حال 
حاضر حداقل سرعت ريلي در چين 350 كيلومتر در ساعت 
است و اخيرا سرعت 453 كيلومتر در ساعت را به صورت 
موفقيت آميز تس��ت كرده اند. در حالي كه در اين زمينه 
چيني ها حرف اول را در دنيا مي زنند اما در ايران در مسير 
پرترددي مانند تهران- مشهد كه ساليانه بين 25 ميليون 
تا 30 ميليون مس��افر در اين خط جابه جا مي شود، هنوز 
دولت تصميم لازم براي راه اندازي قطارسريع السير را اتخاذ 
نكرده  و چون در اين زمينه به طور قابل توجه از فناوري هاي 
روز دنيا عقب هستيم، تصميم گرفته شود. وي با بيان اينكه 
تا جايي كه اطلاع دارم قرار براين اس��ت كه ساخت پروژه 
راه آهن سريع الس��ير تهران- قم- اصفه��ان با همكاري 
چيني ها ادامه پيدا كند، افزود: فناوري خط هاي سريع السير 
متفاوت از خطوط ريلي معمولي است در حالي كه ايران اين 
فناوري ها را در اختيار ندارد، بهترين گزينه براي همكاري  ها 
در اين زمينه چين است. رييس انجمن دوستي ايران-چين 
با بيان اينكه معتقدم دولت در اتخاذ تصميمات مهم و اجراي 
آن سرعت لازم را ندارد، تاكيد كرد: هر چند كه چيني ها در 
دولت گذشته در اين پروژه جلو آمدند اما دولت قبل دست 
رد به سينه چيني ها زد اما اميدواريم دولت فعلي بتواند از 
اين فرصت استفاده كند. همين خط سريع السير را چيني ها 
بين مكه و مدينه برقرار كردند و حجاج ايراني امسال ديدند 
كه اين خط سريع السير ريلي چه وسيله سريع و ايمني است 
و بايد اين خط در مسير تهران- مشهد هم در اختيار ايراني ها 
قرار بگيرد. هرچند در تمام سال هاي گذشته رويكرد ايران 
توجه بيشتر به ظرفيت هاي ش��رق بوده اما حالا ماجراي 
پول هاي ايران در كره فضايي جديد را در اختيار طرفداران 
اين رويكرد قرار داده و بايد ديد كه در نهايت چه اتفاقي در 

اين زمينه رخ خواهد داد. 
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تا برد موشك ابومهدي
از سواحل كشور دور شويد

سخنگو و معاون توسعه و مديريت وزارت دفاع گفت: 
برد موشك ابومهدي بيش از يك هزار كيلومتر است 
كه مي تواند هر هدفي را منهدم كند و از اين طريق، 
محدوده پوش��ش دفاع دريايي جمهوري اسلامي 
ايران را نسبت به قبل چندين برابر كرده و مي تواند 
دامنه عملياتي گس��ترده اي را در كل خليج فارس، 
درياي عمان و بخشي از اقيانوس هند تحت پوشش 
قرار دهد كه يك پيام روش��ن ب��راي تامين امنيت 
منطقه است.س��ردار سرتيپ پاس��دار رضا طلايي 
نيك با بيان اينكه »در دوران قبل از پيروزي انقلاب 
اس��لامي علي رغم عدم وجود تحريم ها و ش��رايط 
بحراني منطقه فقط 30 محصول دفاعي در كشور 
توليد مي ش��د«، گفت: جمهوري اسلامي ايران در 
حال حاضر بي��ش از ۸00 محص��ول نهايي كه در 
نيروهاي مسلح استفاده مي شود را در درون كشور 
توليد مي كند كه اين تجهيزات و تسليحات حاصل 
خودب��اوري، خود اتكايي و پيوند ميان دانش��گاه و 
صنعت و شركت هاي دانش بنيان است.وي با بيان 
اينكه »جمهوري اسلامي ايران جزو قدرت هاي برتر 
دفاعي در دنياس��ت« تصريح كرد: نيروهاي مسلح 
جمهوري اسلامي ايران در منطقه، قدرت دفاعي برتر 
هستند كه البته اين اقتدار بازدارندگي كه ايجاد شده 
است بر مبناي ره نامه دفاعي است و ما آغازگر هيچ 
جنگي نبوده و نخواهيم بود و اگر ضرورت ايجاب كند 
با نيروي تهاجمي براي هدف دفاعي اقدام خواهيم 
ك��رد. در وزارت دفاع با توجه ب��ه تدابير فرماندهي 
معظم كل قوا، وظايف قانوني، سياس��ت هاي ستاد 
كل و نيازمندي نيروهاي مسلح جمهوري اسلامي 
ايران برنامه ريزي لازم در راستاي ارتقاي توان رزمي 
در پشتيباني تس��ليحاتي و تجهيزاتي انجام شده 
است.وي همچنين با بيان اينكه »تحولات دفاعي 
در جهان حاكي از برتري س��از بودن توان موشكي 
و ت��وان پهپادي در ميدان اس��ت« اف��زود: يكي از 
اولويت هاي وزارت دفاع ارتقاي توان موشكي است 
كه به حمد الله نيروهاي مس��لح جمهوري اسلامي 
ايران در اين زمينه تجربيات بس��يار ارزشمندي از 
دوران دفاع مقدس به همراه دارند كه باعث جهش 
در همه حوزه هاي موشكي به ويژه هوايي، دريايي 
و زمين پايه شده است.س��خنگو و معاون توسعه و 
برنامه ريزي راهبردي و امور مجل��س وزارت دفاع 
با اش��اره به الحاق موش��ك كروز دريايي ابومهدي 
گفت: موشك كروز ابومهدي يكي از توليدات صنايع 
هوافضاي وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح با 
برد بيش از يك هزار كيلومتر است كه مي تواند هر 
هدفي را منهدم كند و از اين طريق، محدوده پوشش 
دفاع دريايي جمهوري اس��لامي ايران را نسبت به 
قبل چندين برابر ك��رده و مي تواند دامنه عملياتي 
گس��ترده اي را در كل خليج فارس، درياي عمان و 
بخش��ي از اقيانوس هند تحت پوشش قرار دهد كه 
يك پيام روشن براي تامين امنيت منطقه است.وي 
افزود: دش��من در صورت تهديد بايد تا برد موشك 
ابومهدي خودش را از سواحل كشور دور كند كه اين 
دور شدن باعث تامين امنيت براي كشور، منطقه و 
آبراه هاي بين المللي مي شود و كساني كه قصد دارند 
در منطقه ناامني ايجاد كنن��د بايد تصميم خود را 
عوض كنند. موشك ابومهدي قابليت پرواز در ارتفاع 
پست و زير ديد رادارهاي دشمن را دارد و مي تواند 
مسير و ارتفاع خود را با توجه به عوارض جغرافيايي 
و س��امانه هاي پدافندي دش��من تغيير دهد و اين 
موشك اولين موشك كروز برد بلند دريايي است كه 
از هوش مصنوعي در نرم افزارهاي مرتبط با طراحي 
مسير پروازي موشك در سامانه فرماندهي و كنترل 
استفاده شده است و از جهت هاي مختلف به سمت 
هدف حمله و برخورد مي كند.وي گفت: از آنجايي 
كه اين موشك كاملا بومي است و با استفاده از دانش 
نخبگان و متخصصين ايراني از طريق 50 ش��ركت 
دانش بنيان و مركز دانش��گاهي طراحي و ساخته 
شده است كاملا از امكان توليد انبوه و ارتقا برخوردار 
اس��ت و بيش از ده ها فروند از اين موشك اخيرا به 
نيروي درياي��ي راهبردي ارتش و ني��روي دريايي 
سپاه الحاق شد. برد موشك هاي جمهوري اسلامي 
ايران متناسب با برآورد تهديد هايي است كه مراكز 
مربوطه به ما اعلام مي كنند و بر اين اساس طرح هاي 
تحقيقاتي در برنامه وزارت دفاع قرار مي گيرند كه در 
سال 1401 خوشبختانه ۹۶ در صد از اين تحقيقات 

به توليد محصول منتج شد.

توافق ايران و سوريه
با ادامه فعاليت »روند آستانه«

وزي��ر خارجه كش��ورمان در نشس��ت مطبوعاتي 
مش��ترك ب��ا وزير خارجه س��وريه گف��ت: يكي از 
محورهاي رايزني در جري��ان ديدار امروز پيگيري 
توافقات دو كشور در جريان سفر اخير رييس جمهور 
به سوريه بود. حسين امير عبداللهيان در ادامه گفت: 
پيش��رفت هاي خوبي در اج��راي توافقات تجاري، 
اقتصادي و فناوري دو كش��ور انجام شده است.وي 
همچنين گفت: در مدت اخير ش��اهد آغاز س��فر 
زائران ايراني به س��وريه بوديم. وزير امور خارجه در 
بخش ديگري از اين نشست تصريح كرد: اتفاق نظر 
داريم كه روند آستانه به فعاليت خود ادامه دهد و در 
برنامه ريزي ها، برگزاري نشست وزيران امور خارجه 
و روساي جمهور كش��ورهاي عضو روند آستانه در 
دستور كار طرفين قرار دارد. وي در بخشي ديگر از 
صحبت هاي خود در اين نشست مطبوعاتي گفت: 
نگراني هاي تركيه در خصوص مرزهاي مش��ترك 
سوريه و تركيه را به خوبي درك مي كنيم و در عين 
حال معتقديم ك��ه روش و حض��ور نظامي در اين 
زمينه راه حل نيست. اميرعبداللهيان گفت: چارچوب 
نشس��ت چهار جانبه ايران، روسيه، تركيه و سوريه 
مناسب ترين مسير ديپلماتيك براي توافق و استمرار 

امنيت در مرزهاي مشترك سوريه و تركيه است.

تغييرسياستهايايران،رفتاركشورهايغربيراتغييرميدهد؟

رييسقوهقضاييه:

از غرب به شرق، از كره به چين

رسيدگي به پرونده گروهك هايي كه جنايت كردند در دستور كار است
رييس قوه قضاييه با بيان اينكه تخريب اشخاص و نهادها 
در دستور كار دشمن است، گفت: شاهديم كه هر روز يك 
شايعه را براي شخصي درست مي كنند و آن را نشر مي دهند 
و با عمليات رواني درصدد سرگردان كردن مردم هستند؛ 
هدف دشمن از اين اقدامات ايجاد شبهه و تفرقه ميان مردم 

و مسوولان و قوا است.
حجت الاسلام محسني اژه اي، روز دوشنبه )۹ مرداد( طي 
سخناني در نشست شوراي عالي قوه قضاييه، ضمن تسليت 
ايام سوگواري شهادت امام حسين )ع(، اظهار كرد: در دهه 
اول محرم امسال علي رغم همه شيطنت ها و تلاش هاي 
مذبوحانه دشمنان و شيطان صفتان و توهين هايي كه به 
مقدسات روا مي داشتند، مردم ايران اسلامي حماسه اي 
كم نظير خلق كردند و حضوري با ش��كوه در مراس��مات 
عزاداري داشتند؛ بدون ترديد اين حضور حماسي مردم، 
بخش اعظمي از توطئه هاي دشمنان را خنثي گرداند؛ لهذا 
مسووليت ما براي خدمت به اين مردم عزيز سنگين تر شد.

رييس ق��وه قضاييه در ادامه با بيان اينكه »رس��يدگي به 
پرونده هاي عقب مانده  گروهك هايي كه در اوايل انقلاب 
عليه مردم و كشور مرتكب جنايات شدند يكي از دستور 
كارهاي اين دوره قوه قضاييه است« گفت: گروه و ستادي 
را مامور و موظف كرده ايم تا برخي پرونده هاي عقب مانده 
به خصوص پرونده هاي گروهك هايي را كه در اوايل انقلاب 
عليه اقشار و طبقات مختلف مردم و كشور دست به جنايات 
مي زدند، به سرانجام برسانند. به اين گروه و ستاد تكليف 
كرده ايم كه در رسيدگي هاي خود ضمن رعايت قانون و 
اتخاذ تدبير، درك درستي را در قبال جنايات اين گروهك ها 
در مقطع زماني اوايل انقلاب داش��ته باش��ند و اين قبيل 
موضوعات را لحاظ كنند كه اين گروهك ها چه جناياتي را 
عليه كودكان و زنان روا مي داشتند و مردم عادي را هدف 
قرار مي دادند و با دشمن متجاوز و متخاصم نيز همراهي و 

هماهنگي داشتند و به او اطلاعات مي دادند.
روز شنبه هفتم مرداد ماه، دادگاه كيفري يك استان تهران 
با انتشار يك آگهي عمومي كه در روزنامه هاي كثير الانتشار 
منتشر ش��ده، از اعضاي متواري سازمان مجاهدين خلق 
معروف به منافقين خواس��ت وكيل قانوني خود را به اين 

دادگاه معرفي كنند تا در فرآيند رسيدگي به پرونده اي كه 
براي آنها تشكيل گرديده از اين افراد دفاع نمايند.محسني 
اژه اي در ادامه به توطئه هايي اش��اره كرد كه دشمنان به 
واسطه عصبانيت از شكس��ت هايي كه متحمل شده اند، 
درصدد اعمال آنها هستند و در همين زمينه گفت: مشاهده 
مي شود كه حاشيه سازي هايي در كشور صورت مي گيرد 
تا اذهان را از پرداختن به مسائل اصلي و اولويت دار منحرف 
سازند؛ جبهه دشمن، هر روز با يك شايعه و خلط حق و باطل 
اذهان را مشغول مي سازد تا به زعم خود، كشور را از حركت 
در مسير پيشرفت و رفع مشكلات بازدارد. همچنين تخريب 
اشخاص و نهادها در دستور كار دشمن است؛ شاهديم كه 
هر روز يك شايعه را براي شخصي درست مي كنند و آن را 
نشر مي دهند و با عمليات رواني درصدد سرگردان كردن 
مردم هستند؛ هدف دشمن از اين اقدامات ايجاد شبهه و 
تفرقه ميان مردم و مسوولان و قواست؛ در مقابل، ما بايد بر 
بصيرت خود بيفزاييم و اولويت ها را تشخيص دهيم و ميان 
خودي و غيرخودي تمييز قائل شويم؛ بايد بصيرت داشته 
باشيم و حواسمان جمع باش��د تا خداي ناكرده در زمين 
دشمن بازي نكنيم؛ ما همه اعضاي يك خانواده هستيم 
و اگر مشكلاتي هس��ت، بايد آنها را با هم افزايي و تدبير در 
داخل خانواده حل كنيم؛ نبايد اجازه دهيم اغيار ميدان دار 
شوند و كار به دست نااهلان و نفوذي ها بيفتد.رييس قوه 
قضاييه تاكيد كرد: امروز يكي از اولويت هاي اصلي كه همه 
قوا و دستگاه ها بايد بر روي آن متمركز باشند، مقوله تحقق 
ش��عار سال و مهار تورم و رش��د توليد است؛ نبايد از شعار 
سال غافل شويم؛ دشمن درصدد است تا مشكلات مردم و 
كشور ما حل نشوند لذا ما بايد با تلاش مضاعف در تحقق 
شعار سال، توطئه دشمن را خنثي گردانيم. امروز خواست 
دشمن آن است كه فساد در عرصه هاي مختلف توسعه يابد؛ 
لذا يكي از اولويت هاي ما بايد مبارزه قاطع با هر نوع فسادي 
اعم از اقتصادي و غيراقتصادي باشد؛ ما بر مقابله قاطعانه و 
قانوني با فسادهاي سياسي و فرهنگي و كساني كه به طور 
خاص با همراهي دشمن هنجارشكني مي كنند، اهتمام و 
تاكيد داريم؛ ما اجازه نخواهيم داد امنيت مثال زدني مردم 
و كشور ما مخدوش شود. محسني اژه اي گفت: همانطور 

كه تمركز دشمن بر ايجاد اختلاف و افتراق در داخل كشور 
ماست، تمركز ما نيز بايد معطوف به جلوگيري از تشتت و 
پراكندگي در داخل باش��د و با صبر و حوصله و تأني از هر 
نوع افتراقي جلوگيري به عمل آوريم. نبايد به ش��ايعاتي 
كه دش��من ايجاد مي كند پر و بال دهيم؛ بايد بر انسجام و 
تحكيم صفوف مردم و متدينين بيفزاييم و از افراط و تفريط 
پرهيز كنيم؛ در اين زمينه نيز راهگشاترين نسخه، اطاعت 
امر اس��ت؛ بايد چشم و گوشمان به اين اوامر باشد؛  از، ولي ّ
همچنين بايد عمل و التزام به قانون را س��رلوحه اقدامات 
خود قرار دهيم و همگان قان��ون را فصل الخطاب بدانيم.

رييس قوه قضاييه در اين جلسه بار ديگر اهانت به مقدسات 
و قرآن كريم را محكوم كرد و اين قبيل اهانت ها را توطئه اي 
برنامه ريزي شده از ناحيه شيطان صفتان و صهيونيست  ها 
دانست.رييس قوه قضاييه در ادامه، به مقوله مهم اهتمام 
دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور نسبت به كشف و 
خنثي سازي توطئه ها، جريانات سازمان يافته و نفوذي ها 
اشاره كرد و ضمن تاكيد موكد بر اين مقوله، توصيه هايي 
مهم را درخصوص لحاظ موازين شرعي و قانوني در پيشبرد 

امر مزبور مطرح كرد.محسني اژه اي در همين راستا بيان 
داشت: بدون ترديد كشف و خنثي سازي توطئه ها، جريانات 
سازمان يافته و نفوذي ها توسط دستگاه هاي اطلاعاتي و 
امنيتي و كمك دستگاه قضايي در اين زمينه و همچنين 
محاكمه و مجازات قاطعانه عناصر و عوامل جريانات مذكور، 
امري ضروري و لازم است؛ امروز دشمن تلاش مضاعفي 
را به كار بس��ته تا امنيت مثال زدني كشور ما را مخدوش 
كند، لذا دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي ما نيز بايد تلاش 
خود را مضاعف كنند؛ اما توجه شود كه در اين مسير نبايد 
خدايي ناكرده فعلي خلاف شرع و قانون به وقوع بپيوندد؛ 
چرا كه هدف غايي ما كسب رضايت الهي است لذا نبايد امري 
خلاف شرع صورت گيرد. هيچكدام از اعمال و اقدامات در 
مسير كشف توطئه ها و نفوذي ها نبايد از مسير خلاف شرع 
و قانون باشد؛ نبايد براي نيل به يك هدف مقدس، از راه هاي 
غيرشرعي و غيرقانوني وارد شد.رييس قوه قضاييه در همين 
زمينه به قوانين و مصوبات موجود و فرمايشات و تاكيدات 
امامين انقلاب اشاره كرد و مشخصاً به قرائت بند ۶ از فرمان 
۸ ماده اي امام خميني )ره( پرداخت كه در تاريخ 24 آذر ۶1 

در بحبوحه اقدامات گروهك هاي الحادي و التقاطي و منافق 
و جنگ تحميلي، صادر شد؛ بندي كه تصريح دارد: »هيچ 
كس حق ندارد به خانه يا مغازه و يا محل كار شخصي كسي 
بدون اذن صاحب آنها وارد شود يا كسي را جلب كند، يا به 
نام كشف جرم يا ارتكاب گناه تعقيب و مراقبت نمايد، و يا 
نسبت به فردي اهانت نموده و اعمال غير انساني - اسلامي 
مرتكب ش��ود، يا به تلفن يا نوار ضبط صوت ديگري به نام 
كشف جرم يا كشف مركز گناه گوش كند، و يا براي كشف 
گناه و جرم هر چند گناه بزرگ باشد، شنود بگذارد و يا دنبال 
اسرار مردم باشد، و تجسس از گناهان غير نمايد يا اسراري 
كه از غير به او رس��يده و لو ب��راي يك نفر فاش كند. تمام 
اين ها جرم ]و[گناه است و بعضي از آنها، چون اشاعه فحشا 
و گناهان از كباير بسيار بزرگ است، و مرتكبين هر يك از 
امور فوق مجرم و مستحق تعزير شرعي هستند و بعضي از 
آنها موجب حد شرعي مي باشد.« محسني اژه اي در ادامه 
تشريح و تبيين مبحث كشف توطئه ها و نفوذي ها در عين 
رعايت دقيق موازين ش��رعي و قانون، به فرمايشات مقام 
معظم رهبري نيز در اين راستا اشاره كرد و گفت: معظم له در 
انجام ماموريت هاي اطلاعاتي به رعايت موازين تاكيد دارند. 
رييس دستگاه قضا در ادامه  مبحث صدرالاشاره، به قوانين 
و مصوبات موجود درخصوص كشف توطئه ها و نفوذي ها 
در عين رعايت دقيق موازين ش��رعي و قانون گريزي زد و 
مشخصاً با تشريح اصل 25 قانون اساسي و ماده 150 قانون 
آيين دادرسي كيفري و همچنين مصوبات شوراي عالي 
امنيت ملي درخصوص چگونگي اجراي اصل 25، گفت: 
در قوانين تاكيد شده است كه هرگونه كنترل و تجسس و 
ورود در حريم شخصي ممنوع است و در موارد خاص با اذن 
قانون و قاضي بايد انجام شود و لازم است در اين خصوص 
نظارت بيش��تري صورت گيرد و اگر لازم باشد دبيرخانه 
ش��وراي عالي امنيت ملي با دعوت از دستگاه هاي زيربط 
نسبت به آيين نامه قبلي بازبيني و اصلاحاتي به عمل آورد.

رييس قوه قضاييه همچنين شهادت جمعي از عزاداران امام 
حسين )ع( در نقاط مختلف كشورهاي دنيا را نيز تسليت 
گفت و اقدامات تروريستي براي به خاك و خون كشيدن 

سوگواران سرور و سالار شهيدان را محكوم كرد.



در روزهاي اخير به منظور اجراي جزء )يك( بند )ز( 
تبص��ره )۱۵( و بند )ل( تبص��ره )۱۵( قانون بودجه 
س��ال ۱۴۰۲ تعرفه هاي جديد گاز در بخش خانگي 
ابلاغ شده اس��ت؛ اين تعرفه ها به صورت پلكاني و در 
قال��ب ۱۲ پله تدوين و ابلاغ ش��ده و تعرفه هر پله به 
مصارف مازاد بر پله پيشين اعمال خواهد شد. با وجود 
عقب نشيني دولت در زمستان ۱۴۰۱ نسبت به اجراي 
فاز دوم تعرفه گ��ذاري پلكاني پرمصرف ها، از ابتداي 
امسال تعرفه هاي جديد گاز به تصويب رسيد و ابلاغ 
شد تا ش��اهد اصلاح تعرفه گاز مشتركان پرمصرف و 
آغاز دوباره فاز دوم تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها 

خواهيم بود
به گزارش خبرنگار»تعادل«، يكي از دلايلي كه بخش 
خانگي بزرگ ترين بخش مصرف كننده انرژي است 
به اين دليل اس��ت كه خانوارها از انرژي براي اهداف 
مختلفي مانن��د گرمايش و س��رمايش، پخت و پز، 
روشنايي و استفاده از وس��ايل الكترونيكي استفاده 
مي كنند. بنابراين، اجراي راهكارهاي بهينه س��ازي 
موثر در اين بخش براي كاهش شدت مصرف انرژي 

حائز اهميت است.
سياس��ت هاي قيمتي مانند تعرفه گ��ذاري پلكاني 
پرمصرف ها يكي از موثرترين راهكارها براي كاهش 
مصرف انرژي در بخش خانگي اس��ت. تعرفه گذاري 
پلكاني پرمصرف ها براي جلوگيري از مصرف بيش از 
حد انرژي با تحميل قيمت هاي بالاتر بر خانوارهايي 
كه انرژي بيش��تري مصرف مي كنند، طراحي شده 
است. اين امر انگيزه اي براي خانوارها ايجاد مي كند 
تا مصرف انرژي خ��ود را كاهش دهند و از نظر انرژي 

كارآمدتر شوند.
تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها راه حل موثر ديگري 
براي بهينه سازي مصرف انرژي در بخش خانگي است. 
با تعرفه هاي پلكاني، قيم��ت انرژي با افزايش ميزان 
انرژي مصرفي افزاي��ش مي يابد. اين امر خانواده ها را 
تشويق مي كند تا با كاهش مصرف انرژي و اجتناب از 

قبض هاي بالاي انرژي، بهينه تر شوند.
علاوه بر سياس��ت هاي قيمتي، راه حل هاي ديگري 
نيز وجود دارد كه مي تواند براي بهينه سازي مصرف 

انرژي در بخش خانگي اجرا ش��ود. ب��ه عنوان مثال 
مي توان از وس��ايل برقي و روش��نايي ب��راي كاهش 
مصرف انرژي اس��تفاده كرد. عايق بن��دي خانه ها و 
استفاده از سيستم هاي گرمايش و سرمايش كارآمد 
نيز مي تواند به كاهش مصرف انرژي كمك كند كه در 
اين بخش با فعال ش��دن گواهي سپرده صرفه جويي 
انرژي و پرداخت معادل 6۰ درصد قيمت گاز صادراتي، 
مي توان ش��ركت هاي توانمند حوزه بهينه س��ازي 
مصرف را فع��ال كرد تا در زمينه كاهش اتلاف انرژي 

ورود كنند.
دولت  همچنين مي تواند با ايجاد انگيزه براي خانوارها 
براي بهينه تر شدن انرژي، نقشي در ارتقاي بهره وري 

ان��رژي در بخش خانگي ايفا كنند. ب��ه عنوان مثال، 
تخفيف يا تخفيف مالياتي يا تخفيف در عوارض شهري 
مي تواند به خانوارهايي ارايه شود كه لوازم برقي كارآمد 
خريداري مي كنند يا خانه هاي خود را ارتقا مي دهند.

نكته بسيار مهم در زمينه اجراي فاز دوم تعرفه گذاري 
پرمصرف ها، لزوم پايبندي وزارت نفت در اجراي آن 
تحت هر شرايطي حتي با وجود ايجاد قبوض ميليوني 
براي مشتركان بسيار پرمصرف است؛ اين رويه مهم 
بايد يك بار براي هميش��ه تثبيت ش��ود كه قبوض 
ميليوني براي مش��تركان با مصرف بسيار بالا است و 
ديگر نبايد به مانند زمستان ۱۴۰۱ نسبت به برگشت 
از تعرفه ها و معلق كردن اجراي تعرفه گذاري پلكاني 

پرمصرف ها دولت اقدام كند و نتيجه غلط ارايه تخفيف 
7۰ درصدي سال گذشته دولت، تثبيت قيمت هاي 
اعلامي در آذر ۱۴۰۱ بود كه در نتيجه آن اجراي فاز 
سوم تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها و رسيدن قيمت 
گاز مش��تركان پرمصرف به قيمت گاز صادراتي يك 

سال عقب افتاد. 
در نتيج��ه، بخ��ش خانگ��ي بزرگ تري��ن بخ��ش 
مصرف كنن��ده انرژي اس��ت و اج��راي راه حل هاي 
بهينه س��ازي موثر براي كاهش مص��رف انرژي مهم 
است. سياست هاي قيمتي مانند تعرفه گذاري پلكاني 
پرمصرف ها راه حل هاي موثري براي تشويق خانوارها 

به مصرف انرژي كمتر هستند.
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رييس مجلس پشت تشكيل 
وزارت بازرگاني

لايحه تشكيل وزارت بازرگاني بيش از چهار سال 
است كه در راهروهاي مجلس بالا و پايين مي شود. 
درنهايت اواخر ماه گذشته نيز نمايندگان مجلس با 
كليات لايحه دو فوريتي تش��كيل وزارت بازرگاني 
موافقت كردند. حال مهرداد ويس كرمي، نماينده 
مجلس، مي گويد كه اگر حمايت ش��خص رييس 
مجلس پش��ت اين لايحه نبود، نماين��دگان آن را 
رد مي كردند. در حالي كه بس��ياري از كارشناسان 
مخالف تفكي��ك وزارت صمت هس��تند و هزينه 
تشكيل وزارت بازرگاني را در همان ابتداي امر بين 
۵۰۰۰ تا 7۰۰۰ ميليارد تومان تخمين مي زنند، اما 
۲۵ تير ماه سرانجام نمايندگان مجلس يازدهم در 
آخرين ماه هاي فعاليت خود، با كليات لايحه تشكيل 
اين وزارتخانه موافقت كردند. اين در حالي است كه از 
زمان فعاليت دولت دوازدهم اين لايحه در راهروهاي 
مجلس بالا و پايين مي شود و هر بار ماجراي جديدي 
را تجربه مي كن��د. اكنون در حال��ي مجلس بايد 
تصميم نهايي خود را در رابطه با موضوع تش��كيل 
وزارت بازرگاني نهايي كند كه امروز فريدون عباسي، 
نماينده مجلس، به جهان صنعت گفته اس��ت كه 
ش��رط ورود عباس علي آبادي ب��ه وزارت صمت، 
حفظ ش��اكله آن بوده اس��ت. البته اين اظهارنظر 
در حالي مطرح ش��د كه مشخص نيست يك وزير 
چگونه مي تواند در تصميم گيري هايي كه مربوط به 
قوه مقننه است دخالت كند. از سوي ديگر، برخي 
نمايندگان از لابي هاي س��نگين براي نهايي شدن 
تش��كيل وزارت بازرگاني خبر مي دهند. چنانكه 
حتي نام محمدباقر قاليباف، رييس مجلس، در بين 
حاميان سرسخت تفكيك وزارت صمت مشاهده 
مي ش��ود. در همين زمينه يك عضو كميس��يون 
آم��وزش مجل��س در گفت وگو ب��ا تجارت نيوز به 
بيان توضيحاتي درباره روند تصويب لايحه وزارت 
بازرگاني پرداخت و گفت: اگر رييس مجلس با اين 

لايحه موافق نبود شايد تصويب نمي شد. 

افزايش 87 درصدي
قيمت تن ماهي در دو ماه!

قيمت هر يك قوطي ت��ن ماهي ۱۸۰ گرمي از ۴۰ 
هزار تومان در اسفند ۱۴۰۱ و ابتداي امسال، با رشد 
حدود ۸7 درصدي به 7۵ هزار تومان رسيده است. 
به گزارش نود اقتصادي، بررسي آمارهاي مركز آمار 
ايران و قيمت بازار نشان مي دهد در ماه هاي اخير 
قيمت تن ماهي يك رش��د عجيب وغريبي داشته 
است، به طوري كه قيمت هر يك قوطي تن ماهي 
۱۸۰ گرمي از ۴۰ هزار تومان در اس��فند ۱۴۰۱ و 
ابتداي امسال، با رشد حدود ۸7 درصدي به 7۵ هزار 
تومان رسيده است. مقايسه قيمت تن ماهي ۱۸۰ 
گرمي با قيمت يك كيلوگرم ماهي قزل آلاي زنده 
از ابتداي فروردين ۱۳۹۹ تا انتهاي تيرماه امس��ال 
نشان مي دهد در تيرماه قيمت يك تن ماهي ۱۸۰ 
گرمي معادل ۵۲ درصد قيمت يك كيلوگرم ماهي 
قزل آلاي زنده بوده است. طبق آمارها، اين نسبت 
به جز شهريور و مهرماه ۱۳۹۹ در هيچ ماهي سابقه 
نداشته و ميانگين نسبت قيمت يك تن ماهي ۱۸۰ 
گرمي همواره معادل ۴۰ درصد قيمت يك كيلوگرم 
ماهي قزل آلاي زنده بوده اس��ت. با اين حساب، با 
قيمت فعلي ماهي قزل آلا، قيمت منصفانه يك تن 
ماهي ۱۸۰ گرمي بايد حول وحوش ۵۸ تا 6۰ هزار 
تومان باشد كه رقم فعلي )قيمت 7۵ هزار تومان( ۲۹ 

درصد گران تر از ميانگين تاريخي است.

نفت ۳۵ دلاري در راه است؟
يك مدير س��رمايه گذاري امريكاي��ي به تازگي 
پيش بيني كرده در صورت فروپاشي اتحاد اوپك 
پلاس، قيمت هر بش��كه نفت به ۳۵ دلار سقوط 

خواهد كرد.
براي اوپك، بهترين زمان و بدترين زمان، بستگي 
ب��ه اين دارد كه از كدام عضو اين گروه پرس��يده 
مي ش��ود. با وجود درآمد نفتي بالايي كه پس از 
حمله نظامي روس��يه به اوكراين در سال ۲۰۲۲ 
و افزايش قيمت نفت حاصل ش��د، اعضاي اوپك 
درآمدهاي كاملا نابرابري از يك س��بد كوچك 
ش��ده، به دس��ت آوردند. در حقيقت، اين گروه 
به دليل ضعيف ش��دن تقاضا ب��راي نفت و عدم 
هماهنگي ميان اعضاي خود، تحت فشار شديدي 
قرار دارد و بعضي از كارشناس��ان ب��ر اين باورند 
كه اوپك پ��لاس در آينده نزدي��ك، در معرض 
فروپاش��ي قرار دارد. بر اس��اس برخي معيارها، 
سال ۲۰۲۲، س��ال خوبي براي اوپك پلاس بود. 
طبق آم��ار اداره اطلاعات ان��رژي امريكا، درآمد 
اس��مي اوپك پلاس به ۸۸۸ ميليارد دلار رسيد 
كه بالاترين ميزان از سال ۲۰۱۳ بود و ۵۴ درصد 
در مقايس��ه با سطح درآمد سال ۲۰۲۱، افزايش 
داشت و تنها اندكي بالاتر از مجموع درآمد سال 
۲۰۱۴ بود كه رون��د نزولي طولاني مدت قيمت 
نفت آغاز ش��د. با اين حال، آم��ار واقعي چندان 
اميدواركننده نيس��ت. وقتي تورم در نظر گرفته 
مي شود، قيمت ها در واقع يك پنجم در مقايسه 
با سال ۲۰۱۴ كاهش پيدا كرده است. با اين حال، 
رشد نسبت به سال گذشته، ۴۳ درصد است كه 
قابل ملاحظه اس��ت. هر چند به نظر مي رس��د 
درآمدهاي اوپك به مدد قيمت بالاي نفت، در يك 
سير صعودي پساكرونايي قرار دارد، آمار واقعي 
بش��كه هايي كه به فروش رفته اس��ت، به شكل 
نگران كننده اي اندك است. هر چند اين ميزان در 
سال گذشته افزايش يافت اما پايين سطح پيش از 
دوران پاندمي ماند و يكي از پايين ترين نرخ هاي 
سالانه از ابتداي قرن معاصر تاكنون بود. با در نظر 
گرفتن همه عوامل، درآمد سرانه واقعي صادرات 
در سال ۲۰۲۲، كمتر از سال ۲۰۰۹ است كه طي 
آن، توليد ناخالص داخلي جهاني رشد منفي پيدا 
كرد و قيمت نفت اسمي ۴۰ درصد كاهش يافت. 
اما اوپك به طور قابل دركي مضطرب است. پس از 
درآمدهاي هنگفت زمان جنگ كه سال گذشته 
حاصل شد، عربس��تان س��عودي كاهش توليد 
عميقي را براي بالا نگه داشتن قيمت نفت، اعمال 
كرده اس��ت اما افت بيشتر ميزان بشكه هايي كه 
توليد و فروخته شده اند، نتيجه منفي براي دولت 
سعودي داشته اس��ت. صندوق بين المللي پول 
هفته گذش��ته با اشاره به كاهش توليدي كه اين 
كشور در ماه هاي آوريل و ژوئن در راستاي توافق 
اوپك پلاس اعلام كرد، پي��ش بيني خود از نرخ 
رش��د اقتصاد عربستان سعودي را از ۳.۲ درصد، 
به ۱.۹ درصد تنزل داد. اين كاهش، يك چرخش 
كامل براي عربستان س��عودي است كه در سال 
۲۰۲۲، ركورددار سريع ترين نرخ رشد در ميان 
اقتصادهاي گروه بيست بود. اما بار كاهش توليد 
و آسيب اقتصادي ناشي از آن، به شكل برابر ميان 
اعضاي اوپك پلاس، تقس��يم نشده است. گِرِگ 
پريدي، مشاور شركت اسپوت ران ادوايزري در 
ميدل ايست اي گفت: روسيه كاملا تقلب كرده و از 
كاهش توليد عربستان سعودي بهره برداري كرده 
است. اما واقعيت ناخوشايند اين است كه اوپك 
براي حفظ توانايي كنترل قيمت نفت، به روسيه 
نياز دارد. ظرفيت بهره وري تعداد زيادي از اعضاي 
اوپك دستخوش عوامل متعددي شامل جنگ، 
تحريم و سوءمديريت شده است. اما تغيير قدرت 
از عربستان سعودي به س��وي روسيه، به منزله 
دردسر بزرگ براي همبس��تگي و احتمالا دوام 
اين گروه است. بر اس��اس گزارش اويل پرايس، 
پِر لكاندر از شركت »كلين انرژي ترانزيشن« در 
مصاحبه اخيري به ش��بكه سي ان بي سي گفت: 
كاملا مطمئن است كه اتحاد اوپك پلاس دچار 
فروپاشي مي ش��ود. اگر اوپك پلاس كه در حال 
حاضر حدود ۴۰ درص��د از نفت جهان را كنترل 
مي كند، دچار فروپاشي شود، قيمت نفت ممكن 
است تا ركود اندك ۳۵ دلار در هر بشكه سقوط 

كند.

»تعادل«گزارشميدهد

لزوم پايبندي وزارت نفت به اجراي تعرفه هاي جديد

دست تركمنستان از بازار گاز اروپا كوتاه ماند

ثبت۳درصدصرفهجوييمصرفبرقخانگيصادراتنفتايرانبهچينافزايشيافت

تركمنستان چهارمين ذخاير بزرگ گاز طبيعي جهان 
را در اختي��ار دارد اما در رقابت ب��راي تامين گاز اروپا، 

تاخير بزرگي داشته است.
به گزارش ايسنا، همزمان با تلاش اروپا براي يافتن منابع 
تامين جديد پس از بحران انرژي تاريخي اين منطقه، 
تركمنستان در حال واگذار كردن عرصه به كشورهاي 
ديگر است. پيشنهاد اين كشور براي ساخت يك خط 
لوله چند ميلي��ارد دلاري گاز از طريق درياي خزر، با 
چالش هاي مالي بزرگي مواجه شده و تغييرات اقليمي، 
به س��رعت جذابيت پروژه هاي بزرگ س��وخت هاي 
فسيلي را كاهش مي دهد. همه اينها به معناي آن است 
كه اگر تركمنس��تان مي خواهد به تامين كننده گاز 

اتحاديه اروپا تبديل شود، بايد دست بجنباند.
اين كش��ور به دنبال جلب حمايت از خط لوله ترانس 
كاسپين است كه ايده آن از سال ۲۰۰7 حتي با وجود 
گزينه هاي ارزان تر و فوري تر، وجود داشته است. وزارت 
خارجه تركمنستان اوايل ماه ميلادي جاري، در بيانيه 
عمومي كم سابقه اي اعلام كرد كه تركمنستان متقاعد 
شده است كه هيچ عامل سياسي، اقتصادي و مالي، مانع 

ساخت اين خط لوله گاز نيست.
اين كشور كه در تقاطع آس��يا واقع شده، از موقعيت 
خوبي ب��راي تامين بعض��ي از بازاره��اي گاز داراي 
سريع ترين نرخ رشد در جهان، برخوردار است. در حال 
حاضر، كمتر جايي وجود دارد كه بيشتر از اتحاديه اروپا 
نياز به گاز داشته باشد چرا كه اين منطقه پس از جنگ 
در اوكراين، گام هاي كم سابقه اي براي حذف واردات 

گاز از روسيه برداشته است.
 با اين حال، تركمنستان كه يك جمهوري شوروي 
س��ابق بوده و روابط نزديكي با روس��يه دارد، روابط 
محدودي با غرب دارد. به گفته يك مقام اتحاديه اروپا، 
در حال حاضر هيچ تماس��ي با تركمنستان در مورد 

صادرات آتي گاز وجود ندارد. اين خط لوله س��الانه 
حداكثر ۳۰ ميليارد متر مكعب گاز از بس��تر درياي 
خزر ارس��ال مي كند كه معادل ش��ش ماه تقاضاي 
ايتاليا اس��ت. ب��رآورد هزينه براي چني��ن پروژه اي 
بس��يار متفاوت بوده و به ح��دود دو ميليارد دلار يا 
بيشتر مي رسد و ممكن است سال ها طول بكشد تا 
احداث آن تكميل شود. الهام علي اف، رييس جمهور 
جمه��وري آذربايج��ان، به تازگي درب��اره خط لوله 
پيشنهادي گفت: س��وال اصلي اين است كه تامين 
مالي آن را چه كسي برعهده خواهد گرفت. بانك هاي 
اروپايي تمايلي براي تامين مالي پروژه هاي سوخت 
فسيلي بزرگ ندارند و اگر واقع بينانه نگاه كنيم، بسيار 

مشكل ساز است.
در حال حاضر، تنها يك سيس��تم خط لوله بزرگ از 

منطقه درياي خ��زر به اتحاديه اروپا وج��ود دارد كه 
»كريدور گاز جنوبي« بوده و از جمهوري آذربايجان 
شروع مي شود و از تركيه و يونان تا ايتاليا امتداد پيدا 

مي كند.
جمهوري آذربايجان زيرساخت هاي خود را براي كمك 
به ترانزيت گاز تركمنستان پيشنهاد كرده، اما اعلام 
كرده كه تصميم براي ساخت خط لوله ترانس كاسپين، 
با تركمنستان است. به گفته ويتالي بايلاربايوف، معاون 
ش��ركت دولتي نفت جمهوري آذربايجان )سوكار(، 
دو ميدان در درياي خزر، نزديك اين ش��بكه هستند 
و توس��عه آنها نيازي به خط لوله كانتكتور در سراسر 

دريا ندارد.
مذاكرات تركمنستان با اروپا در مقايسه با كشورهاي 
ديگر، كند بوده اس��ت. ويكتور اوربان، نخس��ت وزير 

مجارس��تان ماه گذش��ته به عش��ق آب��اد، پايتخت 
تركمنستان، سفر كرد تا روابط نزديك تري در خصوص 
مسائل انرژي ايجاد كند، اما هرگونه توافق عرضه واقعي 

همچنان مبهم باقي مانده است.
در همين حال، خري��داران اروپايي با صادركنندگان 
بزرگي مانند امريكا و قطر توافقاتي داش��ته اند. رژيم 
صهيونيستي هم به يك پروژه گازي در شرق مديترانه 
سرعت بخشيده كه اتحاديه اروپا، مشتري احتمالي 

آن است.
جان رابرتز، متخصص امنيت انرژي مستقر در انگليس 
با بيان اينكه مش��كل، عدم وجود مذاكرات آزاد بين 
مش��تريان احتمالي و مقامات تركمنس��تان است، 
مي گويد: در حالي كه يك خط لول��ه بزرگ، با موانع 
تامين مالي مواجه اس��ت، يك پروژه كوچك تر شايد 
بتواند صادرات را درظرف مدت چند ماه، با هزينه ۴۰۰ 

تا 6۰۰ ميليون دلار آغاز كند.
در پس زمينه هرگونه عرضه احتمالي به اروپا، روابط 
پرتنش اين بلوك با روسيه قرار دارد كه صادراتش به 
اروپا از طريق خط لوله، در مقايس��ه با سطح پيش از 
جنگ اوكراين، بسيار ناچيز است. روسيه ممكن است 
نخواهد به هر گونه بهره ب��رداري متحد خود براي پر 
كردن خلأ بازار اروپا، نگاه محبت آميزي داشته باشد. 
اما بر اساس توافقنامه سال ۲۰۱۸، هر گونه خط لوله 
ترانزيت از طريق درياي خزر تنها به موافقت جمهوري 
آذربايجان و تركمنستان نياز دارد و نگراني ها درباره 
اينكه روسيه ممكن است جلوي برنامه هاي صادراتي را 
براي محافظت از سهم خود در بازار بگيرد، برطرف  كند.

بر اس��اس گزارش بلومبرگ، به گفته الهام ش��عبان، 
محقق مستقل انرژي در باكو، با اين حال تركمنستان 
ممكن است لازم باشد محتاطانه رفتار كند تا روابطش 

با روسيه، مشكل پيدا نكند.

طبق جديدترين گزارش ش��ركت اطلاعات انرژي كپلر، 
صادرات نفت ايران به چين، امسال به يك ميليون بشكه در 
روز افزايش پيدا كرد. شركت كپلر در جديدترين گزارش 
خود اعلام كرد كه صادرات نفت ايران به چين در سال هاي 
اخير، نوسان داشته است. صادرات ايران در سال ۲۰۱7، 
به 6۹۲ هزار بش��كه در روز و در سال ۲۰۱۸ به 7۴6 هزار 
بشكه در روز رسيد. اما اين آمار در دو سال بعد، تحت تاثير 
تحريم هاي امريكا قرار گرفت كه پس از خروج واشنگتن 
از توافق برجام در سال ۲۰۱۸، مجددا بازگشتند و در سال 
۲۰۱۹، به ۴66 هزار بش��كه در روز و در س��ال ۲۰۲۰ به 
۳۲۴ هزار بشكه در روز كاهش يافت. اما خوشبختانه، در 
سال هاي اخير، صادرات نفت ايران سير مثبتي پيموده 
و طبق گ��زارش كپلر كه آمار نفتكش ها را رصد مي كند، 
صادرات نفت ايران به چين در سال ۲۰۲۱، به ۵۸۵ هزار 
بش��كه در روز و در سال ۲۰۲۲، به 766 هزار بشكه در روز 
بهبود يافت و امسال به يك ميليون بشكه در روز افزايش 
يافت. اين رقم، فراتر از آمار دوره اي است كه توافق برجام 
اجرايي ش��ده بود. طبق اين گزارش، نوامبر سال ۲۰۲۲، 
ركورد جديدي براي صادرات نفت ايران به چين به ثبت 
رسيد و ميزان صادرات ايران به ۱.۳ ميليون بشكه در روز در 

مقايسه با ۱.۱ ميليون بشكه در روز در اكتبر سال ۲۰۱۸ كه 
هنوز دور دوم تحريم هاي ضد ايراني به اجرا درنيامده بود، 
 )IEA( صعود كرد. گزارش اخير آژانس بين المللي انرژي
با عنوان “نفت ۲۰۲۳ “ كه اخيرا منتش��ر شد، يافته هاي 
گزارش كپلر مبني بر اينكه صادرات روزانه نفت ايران به 
چين به يك ميليون بشكه رسيده است را تاييد مي كند. اين 
آژانس خاطرنشان كرد كه با وجود محدوديت هاي مالي، 
توليد روزانه نفت ايران در سال ۲۰۲۲، به ميزان ۱۴۰ هزار 
بشكه در روز افزايش پيدا كرده و به ميانگين ۲.۵ ميليون 

بشكه رسيده است.
طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي، ايران، فروش ثابت 
نفت به چين را از سه ماهه سوم سال گذشته حفظ كرده و 
اين صادرات، به رشد توليد نفت ايران به ميزان ۳۵۰ هزار 
بشكه در روز از ابتداي سال ميلادي جاري و رشد آن به ۲.۹ 

ميليون بشكه در روز در ماه مه سال ۲۰۲۳، كمك كرد.
بر اس��اس گزارش پاي��گاه خبري پورتال ان��رژي، چين، 
بزرگ ترين شريك تجاري ايران مانده و اين دو كشور در 
سال هاي اخير، همكاري فيمابين را تقويت كرده اند. ايران 
و چين در ماه مه سال ۲۰۲۱، يك توافق همكاري ۲۵ ساله 
براي تحكيم همكاري اقتصادي و سياسي خود امضا كردند.

مديرعامل شركت توانير با تأكيد بر اينكه برنامه هاي 
مديريت مصرف برق تابس��تان در مرداد ماه با قدرت 
بيشتري ادامه مي يابد، افزود: در خرداد و تير با وجود 
افزايش شديد دماي هوا نسبت به سال گذشته شاهد 
صرفه جويي ۳ درصدي مشتركان بخش خانگي بوديم.

به گزارش ايسنا، آرش كردي با اشاره به اينكه در دو ماه 
گذشته متوسط دماي كشور نسبت به سال گذشته به 
مراتب بيشتر بود، گفت: بالا بودن ميانگين دماي كشور 
در كنار تداوم روزهاي گرم سبب شد تا در سال جاري 
مديريت مصرف برق كشور نس��بت به سال گذشته 
سخت تر شود. مديرعامل توانير اضافه كرد: در تيرماه 
ش��اهد اين بوديم كه تعداد روزهايي كه مصرف برق 
كشور از 7۱ هزار مگاوات فراتر رفت، زياد بود و همين 
مساله شرايط سختي را پيش روي صنعت برق كشور 
قرار داد. وي ضمن اش��اره به نق��ش موثر برنامه هاي 
مديريت مصرف در حفظ پايداري ش��بكه سراسري 
برق بيان كرد: تا اين لحظه از فصل گرم سال را با همت 
همكاران صنعت برق به خوبي پشت سر گذاشتيم و 
اميدواريم در ادامه ايام فصل گرم سال نيز با همراهي 

مردم موفق عمل كنيم.

طبق اع��لام توانير، كردي در ارتب��اط با ميزان صرفه 
جويي انجام ش��ده در ميزان مصرف برق اضافه كرد: 
ارزياب��ي ما اين اس��ت ك��ه در روزه��اي اوج مصرف 
چيزي حدود ۱۰ هزار مگاوات در بخش هاي مختلف 
صرفه جويي صورت گرفت كه نتيجه آن حفظ پايداري 

شبكه برق و جلوگيري از خاموشي هاي گسترده بود.
مديرعامل توانير با مثبت ارزيابي كردن طرح پاداش 
صرفه جويي مصرف برق و مشاركت شهروندان در اين 
طرح گفت: با اينكه روزهاي به شدت گرمي را سپري 
كرديم، اما اغلب مشتركان بخش خانگي در طرح هاي 
صرفه جويي ب��ا صنعت برق همراهي كردند و چيزي 
حدود ۳ درصد صرفه جويي تنها در بخش خانگي در 

دو ماه نخست فصل گرم به ثبت رسيده است.
وي در بخش پاياني سخنان خود با تأكيد بر ضرورت 
استمرار برنامه هاي مديريت مصرف تا پايان فصل گرم 
س��ال افزود: با توجه به روند افزايشي دماي هوا پيش 
بيني مي كنيم كه روزهاي س��ختي در پيش داشته 
باشيم و در اين ش��رايط لازم است با قدرت و انسجام 
بيشتري برنامه هاي مديريت مصرف برق را به پيش 

ببريم.

قيمت نفت در انتظار 
بزرگ ترين رشد ماهانه

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه كاهش پيدا كرد 
اما نزديك به بالاترين ركورد سه ماه گذشته قرار دارد 
و تحت تاثير احتمال ت��داوم كاهش توليد داوطلبانه 
عربس��تان سعودي، به س��وي ثبت بزرگ ترين رشد 
قيمت ماهانه در بيش از يك سال گذشته پيش مي رود.

بهاي معاملات نفت برنت با ۴۵ سنت كاهش، به ۸۴ 
دلار و ۵۴ سنت در هر بش��كه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۳۳ سنت كاهش، 
به ۸۰ دلار و ۲۵ س��نت در هر بشكه رس��يد. قرارداد 
سپتامبر نفت برنت روز دوش��نبه منقضي مي شود. 
قرارداد اكتبر با ۱۸ سنت كاهش، به ۸۴ دلار و۲۳ سنت 

در هر بشكه رسيد.
نفت برنت و وس��ت تگزاس اينترمدي��ت روز جمعه 
در بالاترين س��طح از آوريل بسته شدند و تحت تاثير 
نشانه هاي محدودتر شدن عرضه و انتظاراتي كه براي 
نزديك ش��دن به پايان سيكل تحكيم سياست پولي 
امريكا وجود دارد، پنجمين رشد هفتگي متوالي را به 
ثبت رساندند.واندانا هاري، موسس شركت تحليل بازار 
نفت »واندا اينسايتس« در اين باره گفت: هر چند به 
نظر مي رسد نفت خام احتمالا روي همه اخبار خوب 
مربوط به تورم و تاب آوري اقتصاد امريكا حساب كرده 
است اما ممكن است به روند صعودي ادامه دهد. اكثر 
فعاليت خريد قوي در ساعات معاملات امريكا انجام 
مي شود و خريد در معاملات آسيايي نسبتا اندك بوده 
و ش��اخص ضعيفي از فضاي بازار اس��ت. در اين بين، 
تحليلگران پيش بيني مي كنند عربستان سعودي در 
سپتامبر، به كاهش توليد داوطلبانه يك ميليون بشكه 
در روز ادامه خواهد داد. تحليلگران گلدمن ساكس در 
يادداشتي در ۳۰ ژوييه نوشتند: قيمت نفت از اواسط 
ژوئن، ۱۸ درصد رشد كرده زيرا تقاضاي بالا و كاهش 
عرضه عربستان سعودي، باعث بازگشت كمبود عرضه 
شده و بازار بدبيني نسبت به رشد را رها كرده است. ما 
همچنان انتظ��ار داريم كه كاهش توليد يك ميليون 
بشكه در روز عربستان سعودي در سپتامبر، ادامه پيدا 
كند و در اكتبر، نصف شود. اين بانك پيش بيني خود 
از قيمت هر بشكه نفت برنت در دس��امبر را ۸6 دلار 
حفظ كرد و انتظار دارد قيمت ها در سه ماهه دوم سال 
۲۰۲۴، به ۹۳ دلار افزايش پيدا كند.گلدمن ساكس 
برآورد كرد كه تقاضاي جهاني براي نفت در ژوييه، به 
ركورد ۱۰۲.۸ ميليون بشكه افزايش پيدا مي كند و به 
دليل برآورد رشد اقتصادي قوي تر در هند و امريكا كه 
تنزل مصرف چين را جبران مي كند، تقاضاي س��ال 
۲۰۲۳ را به ميزان حدود ۵۵۰ هزار بش��كه در روز بالا 
برد. دارن وودز، مديرعامل شركت اكسون موبيل اعلام 
كرد انتظار دارد تقاضا براي نفت در سال جاري و آينده، 
به ركورد بالايي صعود كند و اين امر ممكن اس��ت به 
تقويت قيمت انرژي در نيمه دوم سال كمك كند. بر 
اساس گزارش رويترز، شركت هاي انرژي امريكايي در 
ژوييه، تعداد دكل هاي حفاري نفت را براي هشتمين 
م��اه متوالي كاهش دادند و تعداد دكل ها با يك حلقه 

كاهش، به ۵۲۹ حلقه رسيد.



شاخص كل بازار سرمايه در سومين روز كاري هفته تغيير 
مسير داد و توانست نسبت به روز گذشته خود تا حدودي 
مثبت شود؛ اما به گفته كارشناسان اين روند نوساني است 
چراكه بازار در يك موج منفي خطرناك قرار دارد و از سوي 
ديگر وضعيت تكنيكالي تالار شيشه اي نيز چندان جذاب 
نيس��ت و تا حدودي خطرناك است؛ درنتيجه اين تغيير 
روند شاخص پايدار نيست و بايد معضل بازار و دخالت هاي 

سياستگذار را در پيدا و حل كرد.
ش��اخص كل بورس روز دوش��نبه 0.3 درصد مثبت شد 
و در مح��دوده يك ميليون و 973 هزارواحدي ايس��تادو 
همچنان سهامداران نسبت به بازار نااميد هستند. ارزش 
و حج��م معاملات نيز به طور معناداري كاهش يافته و هر 
روز شاهد وضعيت وخيم تري در معاملات هستيم و حتي 
نوسان گيران تمايلي به معامله در بازار ندارند چراكه هر روز 
مصوبات و تصميم گيري هاي جديد در بازار داريم و در نهايت 
سهامداران تا حدودي عقب نشيني كرده اند. بر همين اساس 
مسوولان بورس براي افزايش انگيزه و كمك به روند متعادل 
بازار، درباره ورود سفارش هاي فروش و انجام معامله توسط 
كليه بازارگردان ها تصميم گرفتند. مديريت عمليات بازار 
شركت بورس، اعلام كرد: همه بازارگردان ها در روز جاري در 
كليه نمادهاي معاملاتي  موضوع بازارگرداني، ملزم به ايفاي 
تعهدات بازارگرداني در ورود سفارش فروش و انجام معامله 

در سمت فروش نيستند.
سازمان بورس سعي دارد با اين قبيل تصميمات اعتماد را به 
بازار برگرداند اما اعتماد بازار به مدت طولاني از دست رفته 
و به راحتي و در يك روز بازنمي گردد و به عقيده بسياري 
از كارشناسان اين تصميمات به صورت موقت و شايد چند 
ساعته بتوانند شرايط بازار را تغيير دهد. به گفته كارشناسان 
اتفاقاتي كه از ۱7 ارديبهشت ماه )يعني زماني كه نرخ( و 
عرضه هاي س��نگين هماهنگ در يك زمان شروع شد و 
بعدها با مشخص شدن دلايلش، اندك اعتماد برگشته به 
بازار را نيز از بين برد. اعمال نرخ خوراك 7 هزار توماني براي 
پتروشيمي ها، لغو سود شناسايي شده توسط شپنا، وضع 
عوارض صادراتي بر محصولات خام و نيمه خام، خبرهاي 
ضد و نقيض درباره عرضه خودرو در بورس كالا، شروع انتشار 
اوراق دولتي، شايعه توقف عمليات بورس كالا و بسياري 
موارد ديگر كه هركدام به اندازه كافي براي زمين زدن بازار 

سهام كافي هستند.
همانطور كه در گزارش  پيش��ين گفته ش��د انتشار اوراق 
ميتواند از نظر رواني روي بازار اثرگذار باشد زيرا حجم بسيار 
كمي منتشر مي شود. كارشناس��ان اقتصادي و مالي اين 
حجم از اوراق به قدري زياد نيست كه بر بازارها اثر بگذارد 
و به راحتي توس��ط بانك ها و نهاده��اي مالي خريداراي 
مي شود اما تقريبا همگي اعتقاد دارند كه اين تازه اول ماجرا 
خواهد بود و دولت احتمالا امسال حداقل به ميزان ۲00 
هزار ميليارد تومان از طريق حراج اوراق بدهي، تامين مالي 
خواهد كرد. اگرچه در رابطه با تاثير اين موضوع بر بازار سهام 
بين كارشناسان اختلاف نظر وجود دارد اما به تاييدي است 
بر اينكه دولت در ح��ال حاضر تمامي ابزارهاي خود براي 
جبران كسري بودجه را به كار گرفته كه از مهم ترين آنها 
مي توان به مباحث مالياتي، نرخ خوراك پتروش��يمي ها، 
عوارض صادراتي و... اش��اره كرد كه اكنون به انتشار اوراق 
بدهي رسيده است. به همين دليل انتظار مي رود كه دولت 
براي توانايي فروش اوراق خود، بازارهاي سرمايه گذاري را 
در فاز ركود نگه دارد و جذابيتي به آنها ندهد كه همين اتفاق 
براي بازار سهام نيز محتمل است. اگرچه انتشار اوراق بدهي 
از سمت دولت و خريد از سمت بانك ها در بلندمدت به يك 

سياست انبس��اطي ناخواسته )از طريق خلق پول توسط 
بانك ها براي خريد اوراق دولتي( بدل خواهد ش��د اما در 

كوتاه مدت مي تواند فشار زيادي بر ديگر بازارها وارد كند.

بورسسبزميشود؟
عليرضا رستمي، كارشناس بازار سرمايه با اشاره به وضعيت 
نامناسب كنوني بازار سرمايه، گفت: در حال حاضر يكي از 
اصلي ترين دلايل نزولي بودن بازار از دس��ت رفتن مزيت 

صادراتي اكثر شركت هاي بورسي به دلايل مختلف است.
وي از قيمت پايين انرژي و خوراك اوليه به عنوان يك مزيت 
براي شركت هاي صادراتي ياد كرد و با بيان اينكه متاسفانه 
اين مزيت تا حدودي از دست رفته، افزود: در مقابل افزايش 
هزينه توليد شركت هاي بورسي به دليل بالا رفتن قيمت 
انرژي و خ��وراك اوليه، درآمد آنها ب��الا نرفته و اين امر به 

وضعيت نامناسب بازار سرمايه منجر شده است.
رستمي از افزايش قيمت خوراك صنايع پتروشيمي نيز 
ياد كرد و گفت: اين افزاي��ش قيمت خوراك، توان رقابت 
و صادرات شركت هاي پتروشيمي را نيز به عنوان بخش 
مهمي از بازار سرمايه كاهش داده كه اين امر نيز بر وضعيت 
نامناسب بازار اثرگذار است.از سوي ديگر اخيرا شاهد افزايش 
مجدد تعرفه صادرات بسياري از محصولات بوده ايم كه اين 
امر نيز خود به كاهش توان صادراتي شركت ها و وضعيت 

نامناسب آنها دامن زده است.
رستمي همچنين دخل و تصرف هايي كه گاهي عامدانه 
در بازار سرمايه صورت مي گيرد را نيز از ديگر دلايل روند 
نزولي بورس دانست و اظهار كرد: از سوي ديگر متاسفانه 
اعتماد از دست رفته سهام داران در سال هاي اخير، جبران 
نشده و همين امر نيز به بازار سرمايه صدمه جدي زده است.
وي بهبود وضعيت بورس را نيازمند افزايش توان رقابتي 
شركت هاي صادراتي عنوان و خاطرنشان كرد: همچنين 
بايد با اقدامات سازنده اعتماد سرمايه گذاران به بازار برگردد.

قيمت كنوني سهام شركت هايي كه در بازار سرمايه هستند 

ب��ا ارزش واقعي آنها فاصله زيادي دارد و اين ارقام منطقي 
نيست.سهام اكثر شركت ها بايد به تدريج ارزش واقعي خود 
را بازيابد و فاصله اي كه بين بورس و ساير بازارهاي موازي 

ايجاد شده به تدريج كم شود.
 اين تحليلگر بازار سرمايه با بيان اينكه وضعيت بازار سرمايه 
به همين شكل نخواهد ماند، افزود: به نظر مي رسد تمام 
تاثيرات منفي كه ب��ازار از بخش هاي مختلف پذيرفته تا 
مهرماه تعديل ش��ود و در نهايت از مهرماه ش��اهد بهبود 
وضعيت بازار باش��يم و ورق بورس برگ��ردد. البته بهبود 
وضعيت بازار به معني رشدهاي شديد و هيجاني نخواهد 
بود و احتمالا روندي صعودي با شيب ملايم خواهد داشت.

بازارازدريچهمعاملات
در معاملات سومين روز كاري هفته يعني دوشنبه، شاخص 
كل بورس تهران 6 هزار و ۲47 واحد نس��بت به روز كاري 
گذشته بالاتر ايستاد و به سطح يك ميليون و 973 هزار و 
9۱4 واحد رسيد. بدين ترتيب بورس پس از سه روز نزول، 
رش��د كرد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش هزار 
و 776 واحدي در رقم 699 هزار و ۱6۱ واحدي ايس��تاد. 
شاخص كل فرابورس نيز با رشد 58 واحدي به رقم ۲6 هزار 
و ۲0 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با 
افزايش 5۱0 واحد به سطح ۱۲7 هزار و ۲57 واحد رسيد.

روز دوشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
سهام براي پنجمين روز منفي شد و ۲76 ميليارد تومان پول 
حقيقي از بازار سهام خارج شد. بر اساس آمار اكوايران در اين 
روز نماد وبملت براي دومين روز بيشترين خروج را داشت 
كه ارزش آن 68 ميليارد تومان بود. پس از وبملت، نمادهاي 
پي پاد، گلديرا و خساپا بيش��ترين خروج پول حقيقي را 
داشتند. در سوي ديگر، بيش��ترين ورود پول حقيقي به 
نمادهاي غمايه، دعبيد، قشهد و خودرو اختصاص داشت.

طي سومين روز كاري هفته نمادهاي تاپيكو، رمپنا، فولاد و 
شتران نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 

در رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل وپخش، كالا 
و كرماش��ا از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر شاخص 
داش��تند.در فرابورس نيز نمادهاي صبا، خ��اور و كگهر 
بيشترين اثر افزايشي را بر ش��اخص داشتند و نمادهاي 
هرمز، فجهان و بزاگرس بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
كل فرابورس داشتند.در بين نمادهاي پرتراكنش بورس 
نيز خساپا بيشترين تراكنش را داشت و خزاميا و خگستر 
در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز دي، نيان و 

كتوسعه بيشترين تراكنش را داشتند.
در روز مذكور ارزش معاملات كل بازار سهام به ۲45 هزار و 
۱۱6 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه ۲38 هزار و 607 ميليارد تومان بود كه 97 درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل مي شود.

ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۲6 درصدي به نسبت روز 
معاملاتي قبل به رقم 4 هزار و ۲۲۲ ميليارد تومان رسيد. در 
معاملات نماد خساپا بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را 
به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن ۱۲9 ميليارد 
تومان بود. پس از خساپا، وبملت بيشترين ارزش معاملات 
را داشت و خزاميا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد س��صفها و پي پاد 

در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز سهام خساپا با تعداد 57۱ ميليون 
و 904 هزار و 49۱ سهم در صدر قرار گرفته است. دي 
در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و 
رتبه سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد وبملت و خودرو 
نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار داشتند. در معاملات دوشنبه، 64 نماد صف خريد 
داشتند و 65 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با رش��د ۱5 درصدي نسبت به 
روز كاري قبل به ۲3۱ ميلي��ارد تومان افزايش يافت 
و مجم��وع ارزش صف هاي فروش ني��ز با كاهش 47 

درصدي به ۲8۱ ميليارد تومان رسيد.

يادداشت

خبر
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گواهيسپردهنفتخام
كمكبهبخشخصوصي

ايرنا| منطقه خاورميانه به ويژه كش��ورهاي حوزه 
خليج ف��ارس، بزرگ ترين منابع نفت��ي و ميعانات 
گازي كشف ش��ده جهان را در اختي��ار دارند و بيش 
از نيمي از ان��رژي مورد نياز دنيا از اين منطقه تامين 
مي ش��ود كه يكي از راه هاي بهره بردن از اين منابع، 
گس��ترش و توسعه صنعت پالايش اس��ت. در ايران 
اين صنعت هم��واره متكي به مناب��ع دولتي بوده و 
يكي از چالش هاي هميشگي، چگونگي تامين نياز 
پالايشگاه هاي كوچك يا ميني ريفاينري هاست، تا 
جايي كه طبق بررسي هاي انجمن صنفي كارفرمايي 
پالايش نف��ت، برخ��ي از پالايش��گاه هاي كوچك 
باظرفيت پايين تر به دليل نرسيدن به موقع خوراك 
كاملا تعطيل شده، برخي با شرايط سربه سر فعاليت 

مي كنند و تعدادي نيز زيان ده اند.
در اين زمين��ه »همايون دارابي«، كارش��ناس بازار 
سرمايه اظهار داش��ت: در حالي  كه ساخت و توسعه 
پالايش��گاه هاي كوچك در كش��ور م��ا عمر بلندي 
ندارد، اما در همين مدت كوتاه نيز پالايش��گاه هاي 
كوچك براي چگونگي تامي��ن خوراك و همچنين 
قيمت گذاري با مشكلات بسياري دست وپنجه نرم 
مي كنند. به گفته وي، راه حل توسعه پالايشگاه هاي 
كوچك و در ادامه بهره يابي هرچه بيش��تر از صنعت 
پالايش كشور در گروی يافتن شيوه هاي نوين براي 
حل معضل تامين خوراك آنهاست. دارابي، گواهي 
س��پرده نفت خام را ابتكار عملي براي تنوع بخشي 
به ش��يوه هاي ف��روش نف��ت مي دان��د و مي گويد: 
به تازگي بخش  خصوصي توسط ميني ريفاينري ها 
)پالايشگاه هاي كوچك( به حوزه تجارت نفت وارد 
ش��ده اس��ت. اين فضا احتياج به ابزارهايي از جمله 
گواهي س��پرده نفت خ��ام دارد كه ب��ه بخش هاي 
خصوصي نوپا اجازه  همكاري با دول��ت را دهد. اين 
كارشناس بازار سرمايه، به اثرگذاري گواهي سپرده 
در كاهش نگراني ها درب��اره معضل كمبود خوراك 
پالايشگاه هاي كوچك نيز اشاره كرد و گفت: معاملات 
گواهي سپرده نفت خام اين امكان را به پالايشگاه ها 
مي دهد كه يا با همكاري يكديگر يا به صورت مستقل 
براي خريد خوراك موردنظر خود برنامه ريزي كنند 
و باتوجه به اينكه هر 700 هزار بش��كه يك محموله 
قابل تحويل محسوب مي شود، با خريد گواهي ها در 
زمان هاي مختلفي كه موردنظرشان است مي توانند 
اين تامين خوراك را انجام دهند. وي با تاكيد بر اينكه 
به تازگي افراد حقيقي ني��ز مي توانند وارد معاملات 
گواهي س��پرده نفت خام شوند، تش��ريح كرد: ورود 
افراد حقيقي به اين معاملات، ابتكاري براي توسعه 
سرمايه گذاري مس��تقيم است. بدين ترتيب، بورس 
ان��رژي ايران به كم��ك صنعت مديري��ت دارايي و 
سبدگردان ها آمده است، اين مساله براي آينده بورس 
انرژي نيز نقطه قوت مهمي است، زيرا سبدگردان ها 
زمينه س��رمايه گذاري غيرمستقيم افراد حقيقي را 

فراهم مي كنند. 

بُعدگمشدهبازارسرمايه
يك��ي از خصوصيات اصلي 
بازاره��اي مالي ش��فافيت 
اطلاعات است اما شفافيت 
به تنهايي معنا ندارد چرا كه 
ش��فافيت زماني معنا پيدا 
مي كند كه همراه با سرعت 
اطلاعات باش��د. متاسفانه 
در حال حاضر بازار بورس با 
مشكل بزرگي به نام شفافيت و سرعت در شفاف سازي 
مواجه شده است و بدون شك اين امر منجر به خروج 
سرمايه خواهد شد. تحليلگران همواره به بررسي سهم و 
صنايع مي پردازند و بعد از بررسي اقدام به خريد يا فروش 
مي كنند و بازدهي مورد نظر قدرت تحليل را مشخص 
مي كند اما در حال حاضر مس��ائل فراتر از بعد فني رخ 
مي دهد چرا كه يك تحليلگر ساعت ها به بررسي ابعاد 
گوناگون مي پ��ردازد اما اطلاعات نهاني كه وجود دارد 
باعث ضرر و زيان هايي مي شود كه كاملا برخلاف تحليل 
است و اين مساله بسيار حادي است و در نتيجه بايد بيان 
كرد در چنين شرايطي سرمايه گذاري در بورس كاملا 
غيرعقلاني است چرا كه شما به بررسي زوايای مختلف 
مي پردازيد اما اطلاعات نهاني دوبار بر معاملات شما تاثير 
مي گذارد. حال اگر نگاهي به بازارهاي مالي دنيا داشته 
باشيم ريسك ها به مراتب پايين تر از بازار بورس خودمان 
است و اين نكته سياه در كارنامه بازار بورس ايران است. 
همچنين سازمان بورس بايد نسبت به وضع موجود 
هوشيار تر عمل كند و اگر شايعه اي بازار را در برمي گردد 

سريعا نسبت به آن واكنش نشان دهد. 
از سوي ديگر وضعيت فعلي بورس حتي به مراتب بدتر از 
سال 99 است چرا كه مشكلات فعلي كه در حال سپري 
كردن آن هستيم تا اين حد در سال 99 وجود نداشت.

از سوي ديگر قيمت گزينه بسيار حساسي است و اگر 
نگاهي به صنايع و شركت هاي مختلف داشته باشيم 
متوجه خواهيم شد 70 درصد در قيمت خوبي قرار دارند 
اما اين عدم اطمينان باعث شده ترديد در بازار موج بزند 
و تقاضاي خوبي شكل نگيرد كه يك امر طبيعي است و 

بايد با دقت به اين موضوع توجه كنيم. 
حال دولت براي مخارج خود نياز دارد اوراق به فروش 
برساند پس در چنين شرايطي و براي جذب كردن اوراق 

چاره اي ندارد تا بازار سهام را به حالت فريز ببرد. 
پس دول��ت به عنوان بازيگر اصل��ي عملكردهايي در 
جهت مناف��ع خود دارد اما جهت اي��ن رفتار دولت به 
گونه اي است كه عواقب بلندمدت دارد چرا كه افزايش 
نرخ خوراك باعث خواهد ش��د صنايع ارزآور با بحران 
مواجه شوند و در نتيجه اين سلسله تاثير بر عموم مردم 

و سهامداران عدالت خواهد داشت.

تجديدارزيابيداراييها
عامليموثردرخروجاز
ماده۱۴۱قانونتجارت

بازارسرمايه| سياوش وكيلي، معاون اجرايي كانون 
نهادهاي سرمايه گذاري ايران در رابطه با مزاياي افزايش 
سرمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي هاي شركت ، اظهار 
كرد: تجديد ارزيابي دارايي هاي ثابت از سال ها قبل مورد 
توجه قرار گرفته، به گونه اي كه از دهه ۱930 تا ۱940 
ميلادي در تعدادي از كشورهاي اروپايي از جمله بريتانيا، 
هلند، فرانسه، ايتاليا، اسپانيا و پرتغال اين امر رخ داد، عمده 
هدف كشورهاي مذكور از بحث تجديد ارزيابي دارايي ها 
افزايش شفافيت صورت هاي مالي شركت ها بوده است.

او افزود: در ايران تجربه نش��ان داده عمده دليل انجام 
افزايش س��رمايه از محل تجديد ارزيابي دارايي ها در 
راستاي جبران زيان انباشته و خروج از شمول ماده ۱4۱ 
قانون تجارت بوده است. معاون اجرايي كانون نهادهاي 
س��رمايه گذاري ايران گفت: هدف گزارش هاي مالي 
را مي توان تهيه اطلاعات صحيح و به موقع دانس��ت تا 
اعتباردهندگان و سرمايه گذاران بر اساس آن تصميمات 
اقتصادي صحيحي اتخاذ كنند، از اين رو چگونگي و بازه 
زماني انجام تجديد ارزيابي دارايي ها از اهميت خاصي 
براي استفاده كنندگان اطلاعات مالي برخوردار است از 
سوي ديگر موضوع مذكور يكي از موارد افشا دارايي ها 
بر اساس اس��تاندارد حسابداري ش��ماره ۱۱ ايران به 
حساب مي آيد. وكيلي ادامه داد: روند صورت هاي مالي 
شركت ها نش��ان مي دهد مبلغ س��ود شركت ها طي 
سال هاي گذشته افزايش قابل ملاحظه اي داشته كه 
مساله عمده آن را مي توان به دليل افزايش نرخ فروش 
شركت ها در راستاي تش��ديد تورم دانست. او در ادامه 
تاكيد كرد: افزايش مبلغ سود شركت ها لزوماً به معني 
افزايش سود واقعي شركت ها نيست، بدين ترتيب عدم 
لحاظ استهلاك دارايي ها با ارزش روز قابليت اتكاي اعداد 
صورت سود و زيان را با ابهام روبرو مي سازد، در همين 
راس��تا مزاياي تجديد ارزيابي  تمام طبقات دارايي ها با 
هدف لحاظ كردن آثار اس��تهلاك دارايي ها بر س��ود 
شركت ها و واقعي تر كردن سود صنايع اجتناب ناپذير 
اس��ت. معاون اجرايي كانون نهادهاي سرمايه گذاري 
ايران تصريح كرد: انجام هرگونه سرمايه گذاري نيازمند 
منابع مالي است و منابع داخلي شركت ها از اصلي ترين 
منابع تأمين مالي سرمايه گذاري هاي بلندمدت محسوب 
مي شوند.، با توجه به مساله مذكور شركت ها مي بايست 
سالانه و به طور مس��تمر وجوهي را بابت تأمين مالي 
انجام سرمايه گذاري هاي بلندمدت كنار بگذارند و آن را 
صرف سرمايه گذاري در دارايي هاي واقعي بكنند، لازم به 
ذكر است كه اين امر در سايه لحاظ استهلاك دارايي ها 
در صورت هاي مالي ش��ركت ها مثمر ثمر خواهد شد. 
وكيلي درباره مزاياي تحقق تجديد ارزيابي دارايي هاي 
شركت ، گفت: امكان خروج از ماده ۱4۱ قانون تجارت، 
افزايش كارايي اطلاعاتي بازار سرمايه، افزايش ظرفيت 
استقراضي شركت، واقعي تر شدن نسبت هاي مالي )بازده 
دارايي ها و حقوق صاحبان سهام( و قابليت مقايسه بهتر 
صورت هاي مالي، كاهش ريسك اعتباري و عدم خروج 
نقدينگي از شركت ها، معافيت از ماليات موضوع ماده 
48 قانون ماليات هاي مستقيم مي تواند از مزاياي اين امر 
باشد. وكيلي در خصوص تاثير تجديد ارزيابي دارايي ها 
بر قيمت سهام، تصريح كرد: بر اساس ادبيات مالي وقتي 
اتفاق خاص��ي كه موجب افزايش جري��ان نقدي آتي 
شركت شود رخ ندهد قيمت سهام نيز به تبع از آن نبايد 
تغيير كند، به طور مثال وقتي افزايش سرمايه ناشي از 
تجديد ارزيابي در بانك ها موجب افزايش قابليت وام دهي 
و افزايش سود آنها مي ش��ود در قيمت آنها موثر است. 
معاون اجرايي كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران گفت: 
شركت هاي توليدي در صورتي كه مجبور به دريافت 
وام بيشتر شود مي بايست از اهرم بالاتر استفاده كرده و 
يا سپر مالياتي ايجاد كنند. وكيلي گفت: در صورتي كه 
نرخ تأمين مالي از نرخ بازده دارايي ها كمتر باشد موجب 
افزايش سودآوري و افزايش قيمت سهام مي شود. در غير 
اين صورت تجدي��د ارزيابي دارايي ها تاثيري بر قيمت 
س��هم نبايد داشته باش��د. او بيان كرد: در ايران برخي 
موارد مشاهده مي  شود كه سرمايه گذاران در موضوع 
تجديدارزيابي، توسط سفته بازان گمراه مي شوند؛ چراكه 
رابطه بين قيمت سهام و تجديد ارزيابي با رابطه عملكرد 
ش��ركت و تجديد ارزيابي متضاد اس��ت به طور مثال 
عملكرد شركت كاهش يافته، اما قيمت آن افزايش يافته 
است. مسلماً در بازه زماني بلندمدت و با خروج سفته بازان 
قيمت سهام به دليل اينكه ناشي از موارد بنيادي نبوده 
كاهش خواهد يافت. وكيلي تاكيد كرد: به سرمايه گذاران 
توصيه مي شود در هنگام افزايش قيمت هاي سهامي 
كه فقط محرك آن تجديد ارزيابي دارايي هاست دقت 
نظر داشته باشند. او در راستاي تجارب ساير كشورها در 
حوزه تجديد ارزيابي دارايي ها، گفت: جهت تورم هاي 
بالا در اقتصاد تركيه در سال هاي اخير از ۲0۱8 با هدف 
بروزرساني و افزايش شفافيت صورت هاي مالي تجديد 
ارزيابي دارايي هاي غيرمنق��ول در قوانين مورد توجه 
قرار گرفته است. از س��ال ۲0۲۱ علاوه بر دارايي هاي 
غيرمنقول همه طبقات دارايي هاي اس��تهلاك پذير 

امكان تجديد ارزيابي دارايي ها را دارا مي باشند.
معاون اجرايي كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران گفت: 
تجديد ارزيابي دارايي ها اختياري بوده و مازاد آن مشمول 
۲درصد ماليات مي شود. به عبارت ديگر، شركت ها در 
تصميم گيري براي انجام تجديد ارزيابي مخير هستند 
تا بين پرداخت ۲ درصد ماليات بر مازاد تجديد ارزيابي و 
منافع مالياتي آتي و ايجاد سپر مالياتي )كاهش ماليات 
به دليل افزايش هزينه  استهلاك( يكي را انتخاب كنند.

وكيلي گفت: افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي ها عمدتاً در كش��ورهاي ب��ا اقتصاد تورمي 
انجام مي شود و بديهي است در اقتصادهاي تورمي 
در غياب اين تجديد ارزيابي در ظاهر امر شركت ها 
سود زيادي خواهند داشت و لذا صورت هاي مالي 
در ارزيابي هاي تحليلي كار آمد نخواهد بود و ارزش 
واقعي دارايي ها مش��خص نخواهد ش��د بنابراين 
حاشيه سود بالا مويد سيگنال غلط به سهامداران از 

حيث عوامل بنيادي است.

»تعادل«ازوضعيتبازارسرمايهگزارشميدهد

صعود اجباري بورس

رشدصنايعبورسيدرفصلبهار
شاخص توليد شركت هاي صنعتي بورسي در خرداد ماه 
نسبت به ماه مشابه سال قبل افزايش ۲.۲ درصدي را تجربه 
كرده اما در مجموع رشد سه ماهه شاخص توليد فعاليت هاي 
صنعتي بورسي نسبت به بهار سال گذشته 5.5 درصد بوده و 
شاخص فروش اين صنايع در بهار امسال نسبت به بهار سال 
گذشته 4.3 درصد افزايش داشته است. مركز پژوهش هاي 
مجلس در گزارشي به تحليل و بررسي بخش حقيقي حوزه 
صنعت و معدن اقتصاد ايران در خردادماه ۱40۲ پرداخت؛ 
تحليل روند رشد بخش صنعت از جنبه هاي مختلف، عاملي 
كلي��دي در تحليل هاي خُرد و كلان اقتص��ادي و يكي از 
اركان تصميم گيري در حوزه اقتصاد است. شاخص توليد 
بخش صنعت به دليل تأثير نوسانات سطح فعاليت صنعت 
بر بخش هاي ديگر اقتصاد، به عنوان يك ش��اخص مهم 
اقتصادي كوتاه مدت مورد استفاده قرار مي گيرد. يافته هاي 
اين گزارش نشان مي دهد طي خرداد سال ۱40۲، شاخص 
توليد شركت هاي صنعتي بورسي نسبت به ماه مشابه سال 
قبل با افزايش ۲.۲ درصدي و نسبت به ماه قبل با افزايش 
0.8 درصدي مواجه شده  است. همچنين نسبت به ماه قبل 
شاخص توليد و فروش افزايش 0.8 و 0.۲ درصدي داشته اند 

كه تحت تاثير قطعي برق صنايع در خرداد ماه بوده است.
در اين ماه نس��بت به ماه مش��ابه س��ال قبل، از بين ۱5 
رشته فعاليت صنعتي بورسي 9 رشته فعاليت افزايش در 
شاخص توليد و 6 رشته فعاليت كاهش در شاخص توليد 
را تجربه كرده اند.گروه ه��اي »تجهيزات برقي«، »دارو«و 
»محصولات فلزي به جز ماشين آلات و تجهيزات« بيشترين 
سهم را در افزايش شاخص توليد و رشته فعاليت هاي »ساير 
كاني غيرفلزي« و »چوب و كاغذ« بيش��ترين سهم را در 
كاهش شاخص توليد داشته اند. رشد 5.5 درصدي توليد 
صنايع بورسي در بهار ۱40۲/ افزايش ۲.۲ درصدي توليد 
صنايع بزرگ در خرداد همچنين طي خردادماه سال ۱40۲ 
نسبت به ماه قبل، رشته فعاليت هاي »تجهيزات برقي«، 
»ساير كاني غيرفلزي« و »خودرو و قطعات« بيشترين سهم 
را در افزايش شاخص توليد و رشته  فعاليت هاي »كاشي و 
سراميك« و »شيميايي به جز دارو« بيشترين سهم را در 
كاهش ش��اخص توليد ثبت كرده اند. طبق بررسي هاي 

ص��ورت گرفته در اين گزارش، طي خرداد س��ال ۱40۲، 
شاخص فروش ش��ركت هاي صنعتي بورسي نسبت به 
ماه مشابه سال قبل با كاهش ۱.4 درصدي و نسبت به ماه 
قبل با افزايش 0.5 درصدي مواجه ش��ده است.در اين ماه 
نسبت به ماه مشابه س��ال قبل ۱0 رشته فعاليت افزايش 
در ش��اخص فروش و 5 رشته فعاليت كاهش در شاخص 
فروش داشته اند. رشته فعاليت هاي »كاشي و سراميك«، 
»تجهيزات برقي« و »لاستيك و پلاستيك« بيشترين سهم 
را در افزايش شاخص فروش نسبت به ماه مشابه سال قبل 
و رشته فعاليت هاي »محصولات فلزي به جز ماشين آلات 
و تجهيزات« و »فلزات پايه« بيشترين سهم را در كاهش 
شاخص فروش داشته اند. همچنين در اين ماه نسبت به 
ماه قبل، رشته فعاليت هاي »تجهيزات برقي«، »لاستيك 
و پلاستيك« و »ساير كاني غيرفلزي« بيشترين سهم را 
در افزايش ش��اخص فروش و رشته فعاليت هاي »خودرو 
و قطعات« و »شيميايي به جز دارو« بيشترين سهم را در 
كاهش شاخص فروش ثبت كرده اند. بر اساس اين گزارش 
رشد سه ماهه شاخص توليد فعاليت هاي صنعتي بورسي 

نسبت به بهار سال گذش��ته 5.5 درصد و شاخص فروش 
اين صنايع در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته 4.3 
درصد افزايش داشته اس��ت.بر اين اساس در خرداد سال 
۱40۲ نرخ رشد ماهيانه قيمت فعاليت هاي صنعتي بورسي 
رشد مثبت 0.6 درصدي را ثبت كرده است، همچنين رشد 
نقطه به نقطه با كاهش نسبت به ماه قبل، به ۱6.7 درصد 
رسيده است. ميانگين ساليانه شاخص قيمت نيز در خرداد 
س��ال ۱40۲ روند نزولي يك سال اخير خود را ادامه داد و 
با 4.۱ واحد درصد كاهش نسبت به ماه قبل، ميزان 34.7 

درصد افزايش را نشان مي دهد.

عرضه۳۵همتاوراقدولتي
بانك مركزي اعلام كرد در راستاي عرضه تدريجي »اوراق 
مالي اسلامي دولتي« توسط وزارت امور اقتصادي و دارايي 
)دولت( در تواتره��اي هفتگي، مرحله اول ح��راج اوراق 
مزبور در س��ال ۱40۲ براي فروش به بانك ها، موسسات 
اعتباري غيربانكي و نهادهاي مالي در روز سه ش��نبه ۱0 
مردادماه ۱40۲ اجرا مي ش��ود. اين اوراق در قالب 5 نماد 

با سررس��يدهاي يك تا 3 سال منتشر خواهد شد. ارزش 
تجمع��ي اوراق 35 همت )هزار ميليارد تومان( بوده و نوع 
آن مرابحه عام، كوپن دار و با تواتر پرداخت سود شش ماهه 
اس��ت. موضوعي كه تا ح��دودي موج��ب نگراني اهالي 
بازار سرمايه ش��د. اما آيا جاي نگراني وجود دارد؟ افشين 
جاويد، مدير دپارتمان بازار سرمايه انديشكده كسب و كار 
دانشگاه صنعتي ش��ريف در خصوص اين موضوع به ارايه 
مستنداتي پرداخت. بررسي آخرين وضعيت تركيب دارايي 
صندوق هاي درآمد ثابت نشان مي دهد از تاريخ ۲4 تيرماه 
تا روز گذشته، شاهد انتقال بخشي از دارايي صندوق ها از 
بخش سپرده هاي بانكي به اوراق بوديم. به طوري كه انواع 
اوراق اين صندوق ه��ا از ۲76 همت در ۲4 تيرماه به ۲88 
همت در هفتمين روز مردادم��اه افزايش يافت در حالي 
كه سپرده  بانكي ۱84 همتي صندوق ها در انتهاي تيرماه 
به ۱75 همت در روز گذش��ته كاهش داشته است. به اين 
ترتيب از ۲4 تير تا 7 مردادماه، بيش��ترين افزايش سهم 
مربوط ب��ه اوراق با افزايش ۱۱هزار و 534 ميليارد توماني 
بوده و در مقابل شاهد كاهش 8454 ميليارد توماني سهم 
سپرده هاي بانكي در تركيب دارايي صندوق ها در همين 
برش زماني بودي��م. در واقع صندوق ها در اين مدت اوراق 
ش��ركتي را خريداري كرده اند. حالا سوال اينجاست كه 
آيا با عرضه اوراق تامين مالي توسط دولت از روز سه شنبه 
نرخ بهره افزايش پيدا خواهد كرد؟ به نظر مي رسد به اين 
سوال بايد پاسخي منفي داد. چرا كه آمارها نشان مي دهد از 
ابتداي سال جاري صندوق هاي با درآمد ثابت خالص صدور 
63 همتي داشته اند كه به دليل عدم وجود اوراق، مجبور 
بودند اين پول هاي وارد شده را به سمت سپرده بانكي ببرند 
و انتظار م��ي رود با عرضه اين اوراق، انتقال دارايي ها انجام 
شود. از اين رو فعلا افزايش نرخ محتمل به نظر نمي رسد مگر 
اينكه حجم عرضه ها به ميزان شديدي افزايش يابد. البته 
بايد دي��د وزارت اقتصاد اين اوراق را با چه نرخي به فروش 
خواهد رساند. با توجه به اين آخرين اوراق شركتي يعني 
اوراق فولاد با نرخ 3۱ درصد معامله شده، به نظر مي رسد 
اوراق تامين مالي توسط دولت با نرخ اسمي ۲0.5 درصدي 

يا كمي بالاتر عرضه شود.

نويد رجايي



گروه راه و شهرسازي|
مديرعامل سازمان نوسازي ش��هر تهران از اجراي طرح 
»كليد به كليد« با هدف احياي بافت فرسوده تهران خبر داد. 
او همچنين اعلام كرد كه فروش متري مسكن در صورت 
صدور مجوزهاي لازم از س��وي وزارت اقتصاد و س��ازمان 
بورس اجرايي خواهد ش��د.  سيد مهدي هدايت ديروز در 
حاشيه بازديد اصحاب رسانه از پروژه هاي مسكن شهرداري 
تهران در جمع خبرنگاران گفت: ش��وراي ش��هر تهران 
مصوبه اي تحت عن��وان »كليد به كليد« را تصويب كرده 
است كه براساس آن خانوارهايي كه در بافت فرسوده خانه 
دارند، مي توانند با مشاركت سازندگان يا خود شهرداري 
در پروژه هاي مسكن سازي با هدف احياي بافت فرسوده 
مش��اركت كنند، به نحوي كه يك واحد مسكوني به اين 
خانوارها تحويل داده خواهد شد و يك طبقه تراكم تشويقي 
نيز براي ترغيب سازندگان به مشاركت در ساخت وساز در 
بافت فرسوده در نظر گرفته مي شود.  وي با تاكيد بر اينكه 
اولويت اجراي طرح كليد به كليد با افرادي اس��ت كه در 
محلات واقع در بافت فرسوده ساكن هستند، عنوان كرد: 
تاكنون ٣٠٠ خانوار در سطح شهر تهران براي مشاركت در 
اين ط��رح اعلام آمادگي كرده اند.  هدايت با بيان اينكه در 
همين رابطه ۲ پروژه مسكوني در منطقه ۱۵ تهران تعريف 
شده است، اظهار كرد: منطقه ۱۵ يكي از اهداف طرح هاي 
بازآفريني ش��هر تهران اس��ت كه ٢ پروژه مسكن توسط 
شهرداري تهران در اين منطقه تعريف شده است كه تا ۱۸ 
ماه آينده تكميل خواهد شد.  مديرعامل سازمان نوسازي 
شهر تهران تصريح كرد: ش��هرداري تهران در نظر دارد با 
ارايه مش��وق ها و با كمك دولت، از مشاركت سازندگان و 
خود ساكنان بافت هاي فرسوده براي احياي اين بافت ها 
استفاده كند، اما با توجه به اينكه همه ساكنان اين مناطق 
توانايي مالي مشاركت در پروژه هاي مسكن سازي را ندارند، 
شهرداري تهران راسا با مشاركت پيمانكاران براي احداث 
۱۰ هزار واحد مسكوني هدف طرح هاي بازآفريني شهري 

وارد ميدان شده است. 

   از فروش متري مسكن چه خبر؟
 هدايت همچنين در نشست خبري با اصحاب رسانه درباره 
آخرين وضعيت فروش متري مسكن در شهر تهران نيز 
گفت: در اين زمينه ما منتظر صدور اوراق س��لف اسلامي 
هس��تيم و به محض اينكه مجوزهاي لازم از سوي وزارت 
اقتصاد و س��ازمان بورس داده ش��ود، اين طرح به صورت 
پايلوت عملياتي و اجرا خواهد شد.  به گزارش »تعادل«، 
فروش متري مسكن كه قرار است در بازار سهام عملياتي 
ش��ود، طرحي جز »پيش فروش« مت��ري واحدهاي در 
دست احداث متعلق به شهرداري تهران نيست. در واقع، 
شهرداري تهران با در اختيار داشتن زمين شهري، قدرت 
صدور پروانه هاي ساختماني و همچنين امكان استفاده از 
وام 6۰۰ ميليون توماني ساخت براي هر واحد مسكوني در 
چهارچوب طرح نهضت ملي مسكن، تمايل دارد، در آينده 
نزديك بخشي از منابع ريالي مورد نياز براي تامين هزينه 
مصالح ساختماني و پرداخت دستمزد كارگران و مهندسان 
پروژه هاي خود را از طريق »پيش فروش« متري واحدهاي 
در دست ساخت يادش��ده تامين كند. در پايان عمليات 

احداث اين واحدهاي ساختماني، شهرونداني كه از طريق 
بازار سرمايه توانسته اند چند متر مسكن »پيش خريد« 
كنند، در اولويت واگذاري واحدهاي مسكوني قرار خواهند 
داشت و مي توانند با پرداخت مابقي قيمت يك واحد، به نرخ 
روز، مالك آن شوند. به طور مثال، اگر شهروندي تا پيش از 
پايان عمليات احداث ساختمان هاي شهرداري )يعني تا 
حدود 3 سال ديگر( ۱۰ متر واحد مسكوني خريداري كرده 
است و يك واحد ۵۰ متري آماده فروش است، مي تواند با 

پرداخت قيمت 4۰ متر، صاحب آن خانه ۵۰ متري شود.
اگر چه طرح »پيش فروش« متري مس��كن تا قبل از 
س��ال ۱397 و پيش از آغاز نوسان هاي شديد قيمت 
مس��كن و تورم مي توانست براي مستاجران و به ويژه 
براي زوج هاي جوان راهگشا باشد، اما با توجه به شرايط 
فعلي اقتصاد به نظر نمي رسد، جمعيت قابل توجهي از 
شهروندان عادي به اندازه اي تمكن مالي داشته باشند 
تا در اين طرح مشاركت كنند. از اين رو، بيم آن مي رود 
كه همچون پروژه مسكن مهر شهر پرديس، گروهي از 
دلالان روي اين پروژه ها سرمايه گذاري كنند. در اين 
ش��رايط، اين پروژه اگر نفعي براي شهروندان عادي 
نداشته باش��د، براي دلالان و شهرداري تهران داراي 
منفعت است. چه آنكه ش��هرداري تهران مي تواند با 
دس��تيابي به منابع پولي جديد، بخشي از مشكلات 
مالي خود را حل كند و همچنين از محل س��اخت و 
ساز، س��ودي نيز به دس��ت آورد. چه آنكه تا سه سال 
آينده )البته استاندارد تحويل واحدهاي مسكوني ۱۸ 
تا ۲4 ماه است نه36 ماه( به اندازي تورم به قيمت اين 
واحدها خواهد خورد كه س��ودهاي كلاني را نصيب 

شهرداري بكند.

   ساخت ۱۸۰ هزار واحد
در »طرح تامين مسكن« 

مديرعامل س��ازمان نوسازي شهر تهران همچنين از 
برنامه ريزي براي س��اخت ۱۸۰ هزار واحد مسكوني 
در قالب »طرح تامين مسكن« در سطح پايتخت خبر 
داد و گفت: در دوره كنوني مديريت ش��هري تهران 3 
هزار و ۸۰۰ هكتار از اراض��ي و عرصه هاي ناكارآمد و 
بلااستفاده در قالب ۲6 طرح بازآفريني شهري تعيين 
تكليف ش��ده اند. به گزارش ايلنا، آذرماه سال گذشته 
بود كه ش��هرداري تهران و بنياد مسكن براي ساخت 
۱۱ هزار واحد مسكوني در پايتخت با يكديگر تفاهم 
كردند و بر اين اس��اس قرار شد كه با مشاركت بخش 
خصوصي و عموم مردم، اين تعداد واحد مسكوني براي 
جبران كمبود مسكن در پايتخت در محله هايي مانند 
سوهانك، كاش��انك، ولنجك، قيطريه، ارم، انديشه، 
س��ازمان برنامه جنوب��ي، هرندي، اس��دي، دولاب، 
مش��يريه، نوروزآباد، زنديه، شادآباد، فردوس، شهيد 
رجايي، وليعصر )عج( ش��مالي، خاني آباد نو، شهرك 
علايين، بهشتي، جوانمرد قصاب، دولت آباد، ورد آورد، 

قائم و هوانيروز ساخته شود. 
ش��هرداري تهران البته تفاهم نامه هاي ديگري را نيز 
در قالب »طرح تامين مسكن«  براي احداث واحدهاي 
مس��كوني گوناگون در س��طح پايتخت با نهادهايي 

مانند شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي، وزارت 
آم��وزش و پرورش، ني��روي هوايي ارتش، س��ازمان 
اوقاف و امور خيريه، س��ازمان ملي زمين و مس��كن، 
آستان مقدس حضرت عبدالعظيم)ع(، بنياد شهيد، 
بنياد ملي نخبگان، دانش��گاه تهران، دانشگاه علامه 
طباطبايي، دانش��گاه تربيت مدرس، دانشگاه شهيد 
بهشتي، دانشگاه صنعتي شريف، ستاد اجرايي فرمان 
امام )ره(، تعاوني مسكن كش��تيراني، تعاوني علوم و 
فنون هوايي و نهادهاي نظامي مختلف به امضا رسانده 
است.  براساس اظهارات مسوولان، شهرداري تهران 
با تشكيل قرارگاه جهادي مس��كن و انعقاد مجموعا 
3۸ تفاهم نامه با دس��تگاه هاي مختلف در قالب طرح 
تامين مسكن، به دنبال بازسازي و نوسازي واحدهاي 
مس��كوني آس��يب پذير، احياي بافت هاي فرسوده، 
كمك به كاهش نوسانات شديد قيمت مسكن، جبران 
كمبود واحدهاي مسكوني در سطح شهر تهران، خروج 
صنعت ساختمان از ركود، جلب سرمايه گذاران به اين 
صنعت و كمك به مصرف كنندگان براي خريد مسكن 
با قيمت متعادل است. در اين ميان بايد توجه داشت 
كه اگرچه وظيفه قانوني ش��هرداري احداث مسكن 
نيست، اما مديريت شهري مي تواند در صدور مجوزهاي 
مربوطه نقش تسهيل گري را ايفا كند و براي پروژه هاي 

بزرگ مقياس مسكن، زمين اختصاص دهد. 
در همين رابطه هدايت گفت: از ميان، طرح احداث ۱۸۰ 
هزار واحد مسكوني كه در دستور كار قرار گرفته، 3۰ هزار 
واحد از واحدهاي مسكوني تعريف شده در قرارگاه جهادي 
مسكن توس��ط ش��هرداري تهران و از طريق مشاركت با 

سرمايه گذاران س��اخته مي شود و س��اير واحدها يعني 
حدود ۱۵۰ هزار واحد نيز توسط نهادهاي مختلف و البته 
با مش��اركت بخش خصوصي و همچنين توس��ط خود 

شهروندان احداث خواهد شد. 

   ساخت واحدهاي 35 متري
مديرعامل س��ازمان نوس��ازي ش��هر تهران درباره متراژ 
واحدهاي مس��كوني در طرح تامين مسكن نيز توضيح 
داد: در طرح تامين مس��كن، براساس طرح جامع تهران، 
حداقل زيربناي واحد مس��كوني 3۵ مترمربع اس��ت، اما 
حداكثري براي آن تعيين نشده است. البته براي افزايش 
استطاعت پذيري واحدهاي مسكوني ساخته شده در اين 
طرح به مشاركت  كنندگان توصيه شده است كه مساحت 

واحدها به طور ميانگين 7۵ مترمربع پيش بيني شود. 
وي همچنين در پاس��خ به اينكه طرح تامين مسكن در 
كدام مناطق ش��هر تهران اجرا خواهد شد، اظهار داشت: 
طرح تامين مس��كن مربوط به كل شهر است و با اولويت 
بافت هاي فرسوده و اراضي و عرصه هاي ناكارآمد كه عموما 
در نيمه جنوبي شهر، به ويژه در مناطق ۱۸، ۱9 و ۲۱ قرار 

دارند، پيش مي رود. 

   5۰  درصد بافت هاي فرسوده تهران 
نوسازي شد

مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران با بيان اينكه 
براس��اس آمارهاي ش��هرداري تاكن��ون ۵۰ درصد 
بافت هاي فرس��وده پايتخت نوسازي ش��ده است، از 
برنامه مديريت شهري تهران براي اجراي كلان پروژه 

ايجاد مس��ير گردش��گري در پايتخت از باغ هاي كن 
تا ش��ن چاله هاي منطقه ۱۸ خبر داد. هدايت افزود: 
چنانچه دولت با شهرداري ها در سطح كشور همكاري 
داشته باشد و سقف تس��هيلات بافت هاي فرسوده را 
افزايش دهد، شهرداري ها مي توانند فرآيند نوسازي و 
ساخت مسكن را در شهرها تسهيل كنند و اين مساله 
مي تواند به احياي بافت هاي فرس��وده در ش��هرهاي 
مختلف از جمله سطح شهر تهران كمك شاياني داشته 
باشد.  مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران با اشاره 
به افزايش ش��اخص هاي تعريف شده براي طرح هاي 
باز آفريني در سطح شهر تهران اظهار كرد: در گذشته 
3 شاخص در حوزه بافت هاي فرسوده پيش بيني شده 
بود كه در حال حاضر اين تعداد به ۲7 شاخص رسيده 
است و بنا بر برنامه ريزي هاي انجام شده، طي يك ماه 
آينده محدوده هاي جديد بازآفريني ابلاغ خواهد شد. 
او با بيان اينكه ما مكلف هس��تيم كه در سال جاري 3 
درصد از بافت هاي فرس��وده تهران را نوسازي كنيم، 
گفت: سال گذشته ۱.9 از بافت هاي فرسوده نوسازي 
شد و امسال بنابر مصوبه شورا سازمان نوسازي شهر 
تهران مكلف به نوس��ازي 3 درصد در اين حوزه شده 
است كه تا به امروز نيز تعداد پروانه هاي صادرشده در 

اين بافت ها قابل قبول است.
هداي��ت در خص��وص افزايش آمار ص��دور پروانه در 
بافت هاي فرسوده تهران نيز گفت: طي 4 ماه گذشته 
از س��ال ۱4۰۲، تعداد پروانه هاي صادرشده در بافت 
فرسوده س��ه تا چهار برابر نسبت به زمان مشابه سال 

گذشته افزايش داشته است.

ايرانشهر

ترانزيت دريايي و زميني
ايران و سوريه برقرار است

وزير اقتصاد و تجارت سوريه اظهار كرد: در خصوص 
حمل و نقل كالا مشكلاتي وجود دارد و با تاخيراتي 
در حمل و نقل زميني كالا در كش��ور عراق مواجه 
هستيم كه موضوعاتي در اين باره را مطرح كرده ايم 
ام��ا نكته مهم اين اس��ت كه در ح��ال حاضر خط 
ترانزيتي دريايي و زميني بين دو كشور برقرار است.
به گزارش ايلنا، سامر الخليل وزير اقتصاد و تجارت 
س��وريه در نشست روساي كميس��يون مشترك 
همكاري هاي اقتصادي ايران و سوريه با بيان اينكه 
مذاكرات با تاكيد بر منافع دو كش��ور انجام گرفته، 
اظهار كرد: از روز يكش��نبه درب��اره همكاري هاي 
اقتصادي مشترك بين دو كشور، جلسات مفصلي 
برگزار و تصورات و توقعات در اين همكاري ها وجود 

دارد كه اميدواريم نتايج خوبي از آن حاصل شود.
وي ادامه داد: پس از س��فر رييس جمهور ايران به 
س��وريه گام هاي بلندي در دو ماه گذش��ته براي 
همكاري هاي اقتصادي بين دو كشور برداشته شده 
و توافقاتي در حوزه بانكي و بيمه اي انجام شد كه به 

نتيجه رسيده اند.
س��امرالخليل تاكيد كرد: همكاري هايي در زمينه 
تاس��يس ش��ركت بيمه مش��ترك انجام ش��ده و 
همچنين درباره فعاليت مش��ترك بانكي توافقات 
به اجرا مي رس��د. در حوزه گردش��گري و تجارت 
آزاد هم توافقات به نتيجه رسيده و جا دارد از تمام 
تلاش هايي ك��ه در دو دولت انجام ش��ده، تقدير و 

تشكر كنيم .
وزير اقتصاد سوريه با بيان اينكه پيگيري ها و توافقات 
دو كش��ور محدود به اس��ناد امضا شده، نمي شود، 
تاكيد كرد: علاوه بر اينكه اسناد به امضا رسيده بين 
دو كشور در سفر رييس جمهوري ايران به سوريه را 
پيگيري مي كنيم كه به اجرا برسند بلكه مذاكرات 
و تقاضاه��اي دو ط��رف در خص��وص موضوعات 
مختلف كه سند امضا شده نبوده هم در دستور كار 

پيگيري هاي سوريه است.
سامرالخليل با اش��اره به مش��كلاتي که در حوزه 
تسهيل ترانزيت و حمل و نقل بين دو كشور وجود 
دارد، گفت: در خصوص حمل و نقل كالا مشكلاتي 
وجود دارد و با تاخيراتي در حمل و نقل زميني كالا 
در كشور عراق مواجه هستيم كه موضوعاتي در اين 
باره را مطرح كرده ايم اما نكته مهم اين است كه در 
حال حاضر خط ترانزيتي دريايي و زميني بين دو 

كشور برقرار است.

وزارت راه: با اخلال گران
در بازار مسكن برخورد مي كنيم

مشاور وزير راه و شهرسازي با اشاره به فعاليت ۱7۰ هزار 
بنگاه املاك مجوزدار در كشور، گفت: اخلال گران در 

بازار مسكن شناسايي و با آنها برخورد مي شود.
به گزارش تسنيم، سيدجواد سادات فيرزني اظهار كرد: بر 
اساس اطلاعات به دست آمده و بررسي هاي انجام شده 
هم اينك نزديك به ۱7۰ بنگاه معاملات املاك مجوزدار 

شناسايي شدند كه در حال فعاليت هستند. 
وي ادامه داد: بر اساس پيش بيني هاي پليس اماكن و 
اتحاديه بنگاه معاملات املاك گفته مي شود نزديك به 
۱7 هزار واحد بنگاه معاملات املاك غيرمجاز در سطح 
كشور در حال فعاليت هستند كه به نظر مي رسد كه اين 

رقم بسيار بيشتر از رقم اعلام شده باشد.
وي توضيح داد: با تاكيد رييس جمهور در فاز نخس��ت 
طرح س��اماندهي بازار مسكن، شناس��ايي بنگاه هاي 
معاملات املاك در برنامه قرار گرفت كه با كمك وزارت 
صمت، اتحاديه و اصناف اين كار در حال انجام اس��ت. 
همچنين مقرر شد تا بنگاه هاي معاملات املاكي كه 
در بازار مسكن و اجاره، اخلال ايجاد مي كنند شناسايي 
شوند كه اين كار با كمك دستگاه هاي ذيربط در حال 

انجام است.
س��ادات تصريح كرد: هم در گزارش ها و گش��ت هاي 
ميداني و هم در گزارش هاي مردمي اين واحدها در حال 

شناسايي هستند و با آنها برخورد خواهد شد.
مشاور وزير راه و شهرسازي گفت: درصدديم كه هم از 
نظر سياست گذاري اقتصاد كلان بتوانيم در بازار مسكن 
و اجاره بها ثبات ايجاد كنيم و هم از منظر اقتصاد خرد 
بتوانيم اقداماتي را انجام بدهيم كه انگيزه ها براي ورود 
سرمايه ها به بازار تقويت شود و از رواج سوداگري در بازار 

مسكن ممانعت به عمل آيد.
س��ادات راه اندازي س��امانه ثبت معام��لات املاك و 
مستغلات را از اقدامات مهم وزارت راه و شهرسازي به 
موازات گشت هاي ارشاد عنوان كرد و افزود: سامانه ثبت 
معاملات املاك و مستغلات اين امكان را براي موجران و 
مستاجران فراهم كرده است تا به شكل ۲4 ساعته با يك 
سايت رسمي و معتبر بتوانند قراردادهاي خود را به شكل 
رايگان ثبت كنند و در آن سامانه احراز هويت شوند. اين 
سامانه مورد استقبال مردم قرار گرفته است و امكاني 
است كه موجران و مستاجران مي توانند از آن بهره مند 
شوند. وي توضيح داد: بعد از يك دهه با كمك درگاه ملي 
مجوزهاي وزارت اقتصاد و امور دارايي و همكاري وزارت 
صمت، ش��اخص هاي افراد دريافت كننده مجوز بنگاه 

معامله املاك در حال بازنگري است.
سادات گفت: مدرك تحصيلي مش��اوران املاك بايد 
حداقل ديپلم باشد و در تلاش هستيم تا با اصلاح يكسري 
از شاخص ها به سمت بنگاه داري حرفه اي برويم تا بتوانيم 

خدمات حرفه اي و تخصصي در حوزه مسكن بدهيم.

جزييات تازه اي از احياي بافت فرسوده پايتخت با طرح »كليد به كليد« اعلام شد 

بهبود اقتصاد ونزوئلا تجارت با اين كشور را جذاب كرده است

فروش متري مسكن در انتظار چراغ سبز بورس

تسهيل ترانزيت دريايي به ونزوئلا
آن گونه كه نماينده گروه كشتيراني جمهوري اسلامي 
ايران در ونزوئلا گفته، در پي بازگش��ت اقتصاد ونزوئلا از 
ژرفاي ركود ابرتورمي، حالا تجارت با اين كشور بيش از 
پيش جذاب شده اس��ت و از همين رو، كشتيراني ايران 
زمينه انتقال سريع تر كالاها ميان دو كشور را در دستور 
كار خود دارد. در اين چهارچوب، او گفته است، اگر تجار 
بار صادراتي را تحويل بدهند، در كوتاه ترين زمان بارگيري 

و كشتي را روانه ونزوئلا خواهيم كرد.
به گزارش مهر، يك مقام مس��وول در گروه كش��تيراني 
جمهوري اس��لامي اي��ران كه به منظ��ور پيگيري امور 
مرتبط با حمل بار دريايي در مس��ير ايران به ونزوئلا، در 
كاراكاس مستقر است، با بيان اينكه اقتصاد ونزوئلا طي 
سال هاي اخير در حال بهبود مستمر بوده، تصريح كرد: 
ونزوئلا از وضعيت بحراني سابق در حوزه اقتصاد، فاصله 
زيادي گرفته و بازار آن مهي��اي بهره برداري بازرگانان و 

توليدكنندگان ايراني است.
وي با اشاره به ايجاد ظرفيت دو سويه حمل ونقل دريايي 
از سوي گروه كش��تيراني جمهوري اسلامي ايران براي 
صاحبان كالا به منظور ارس��ال كالا ب��ه ونزوئلا افزود: با 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته و با به كارگيري شناورهاي 
مناس��ب، مي توان از عمده محصولات فله توليد ونزوئلا 
كه بيش��تر به صورت شيميايي، معدني و پتروليوم كك 

هستند، براي تأمين نيازهاي كشور بهره برد.
نماينده گروه كش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران در 
ونزوئلا با تأكيد بر اهتمام دولت س��يزدهم در توس��عه 
مراودات تجاري بين المللي، اظهار كرد: از سال گذشته 
با تش��كيل كميته هاي مش��ترك ميان ايران و ونزوئلا، 
سرويس مستقيم كشتيراني بين دو كشور از سوي گروه 
كشتيراني جمهوري اسلامي ايران در آذرماه ۱4۰۱ برقرار 

شده، همچنين س��ندها، توافق نامه ها و يادداشت هاي 
تفاهم همكاري بين اي��ران و ونزوئلا در اين رابطه نيز رد 

و بدل شد.
وي با با اش��اره به تأكيد مديريت ارشد گروه كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران در خصوص ايجاد و توسعه خط 
دريايي در حوزه امريكاي لاتي��ن، گفت: در حال حاضر 
گروه كش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران، هر سه ماه 
يك بار يك كشتي را به مقصد ونزوئلا اعزام مي كند و البته 
اين زمان بندي صرفاً با توج��ه به تقاضاي كارخانجات و 
فعالان اقتصادي است و كش��تيراني آمادگي دارد مدت 
زمان فاصله ميان اعزام كش��تي ها را كوتاه تر نمايد و به 
فواصل نزديك ت��ري صورت دهد. اين مقام مس��وول با 
اشاره به حضور كشتي هاي پتونيا و كلاول در ماموريت 
صادرات س��وخت ايران به ونزوئلا و يادآوري صدور پيام 
رهبر معظم انقلاب در قدرداني از كاپيتان ها و دريانوردان 
اين كش��تي ها، گفت: نخس��تين ش��ناور در قالب خط 
منظ��م در آذرماه ۱4۰۱ با ظرفي��ت TEU 76۰ از مبدا 
»بندرعباس« به مقصد ونزوئلا اعزام شد و كشتي اعزامي 
 TEU ۱4۰۰ بعدي در بهمن ماه ۱4۰۱ با ظرفيت حدود
كانتينر به مقصد ونزوئلا حركت نمود؛ ضمن اينكه اخيراً 
نيز يك فروند كش��تي ديگر با ظرفيت TEU 6۵۰ براي 
حمل محم��ولات در خردادماه ۱4۰۲ ب��ه ونزوئلا اعزام 
گرديده؛ اين در حالي است كه حمل بار صادراتي از سوي 
كشتي هاي گروه كشتيراني به ونزوئلا از سال 99 كليد 
خورده، ولي خط كشتيراني به صورت منظم از سال ۱4۰۰ 
برقرار شده و كشتي هاي اين ناوگان به صورت مرتب در 

حال تردد هستند.
وي ادام��ه داد: در ح��ال حاضر يك ش��ناور ديگر پس از 
تخليه بار، در يكي از بنادر ونزوئلا پهلودهي شده و درصدد 

بارگيري محموله ۱۸ هزار تُني پت كك )كك نفتي( به 
مقصد ايران اس��ت. نماينده گروه كشتيراني جمهوري 
اس��لامي ايران در ونزوئلا هدف اين گروه را به كارگيري 
شناورهاي مناسب در راستاي توسعه حمل محمولات 
فله از مبدأ ونزوئلا كه بيشتر به صورت شيميايي، معدني 
و پتروليم كك هس��تند اع��لام كرد و ضمن اش��اره به 
ظرفيت هاي عمده كشاورزي، مواد معدني و استخراج، 
توسعه و احيای ظرفيت هاي نفتي ونزوئلا افزود: در جهت 
تثبيت تجارت مستمر با ونزوئلا بايد ظرفيتي فراهم شود 
كه صاحبان كالا ضمن آشنايي با پتانسيل هاي موجود 
بتوانند ب��ا همكاري نهادهاي بالادس��تي و تصميم گير 
همچون سازمان توسعه تجارت، وزارت صمت، سازمان 
بن��ادر و دريانوردي و اتاق بازرگاني نس��بت به توس��عه 

همكاري هاي تجاري دو كشور اقدام كنند.
وي اظهار كرد: براس��اس برنامه ريزي هاي انجام ش��ده 
س��رويس بعدي اعزامي به ونزوئلا در اواخر شهريورماه 
سال جاري خواهد بود؛ اما س��رويس ونزوئلا محدود به 
دوره هاي زماني هر س��ه ماه يك بار اعلام شده نيست و 
گروه كشتيراني جمهوري اسلامي ايران اين آمادگي را 
دارد هر زماني كه محصولات براي صادرات فراهم باشد 
با توجه به س��رويس هاي متنوع و مختلفي كه در حوزه 
دري��اي مديترانه و حوزه اروپا به ص��ورت ۲۰ روز يك بار 
دارد، زمان اعزام ش��ناور به ونزوئلا از سه ماه يك بار را به 

زمان نزديك تري تغيير دهد.
وي همچنين تاكيد كرد: گروه كش��تيراني به هيچ وجه 
حمل محموله از ايران، از مبادي مختلف به مقصد ونزوئلا 
را رد نمي كند و اي��ن آمادگي را دارد كه در صورت وجود 
حجم بيشتري از محصولات صادراتي، كشتي هاي بيشتر 
و در فاصله زماني كوتاه تري به مقصد ونزوئلا تخصيص 

دهد. او با يادآوري اينكه اقتصاد ونزوئلا به سوي شكوفايي 
بيش��تر در حركت اس��ت آن را فرصت مناس��بي براي 
بازرگانان ايراني دانست و خاطرنشان كرد: گروه كشتيراني 
جمهوري اس��لامي ايران با همكاري سفارت جمهوري 
اسلامي ايران در ونزوئلا و سازمان ها و نهادهاي مربوطه، 
زمينه امض��اي توافقنامه هاي پاي��ه اي در حوزه حذف 
رواديد، تجارت آزاد و كاهش تعرفه ها را فراهم ساخته تا 
بستر مناسبي را براي ورود صاحبان كالا، تجار و سازمان ها 
و شركت هاي علاقه مند به حوزه تجارت با ونزوئلا هر چه 
بيشتر ايجاد ش��ود. وي همچنين با اشاره به احياي خط 
توليد دو خودروسازي ايراني »تراكتورسازي« و »سايپا« 
پس از سال ها در ونزوئلا افزود: احياي اين خطوط توليد در 
ونزوئلا مي تواند به مونتاژ، رونق و صادرات بيشتر در ونزوئلا 
بينجامد. علاوه بر اين در حوزه ها و زمينه هاي مختلف ديگر 
نيز همچون چوب، ارتباطات و فناوري، انرژي، كشاورزي، 
همكارهاي معدني بستر مناسب براي صادرات و توسعه 
بيش��تر وجود دارد كه در صورت همكاري و اس��تقبال 
ش��ركت هاي خصوصي مي توان به رونق همكاري هاي 

اقتصادي دوجانبه منجر شود.
به گفته اين مقام مسوول در گروه كشتيراني؛ كشورهاي 
چين، روسيه، تركيه درصدد توسعه روابط خود با كشور 
ونزوئلا و كش��ورهاي ح��وزه امريكاي لاتين هس��تند، 
جمهوري اسلامي ايران نيز مي تواند از ونزوئلا به عنوان 

دروازه ورود به بازارهاي امريكاي لاتين استفاده كند.
وي زمينه صادراتي ايران به ونزوئلا و امريكاي لاتين را 
در روغن موتور، محصولات شيلاتي، كاشي و سراميك، 
مواد ش��يميايي، خدمات فني مهندسي، مواد غذايي و 
مواد شوينده بهداشتي دانس��ت و گفت: اين زمينه ها 
مي تواند براي بازرگانان ما امتياز باشد به گونه اي كه با 

معرفي محصولات خود سهم بازار خوبي را در ونزوئلا به 
دست آورند. نماينده گروه كشتيراني در ونزوئلا با تأكيد 
بر اينكه گروه كشتيراني جمهوري اسلامي ايران برنامه 
بلندمدتي براي مسير ونزوئلا و كشورهاي حوزه امريكاي 
لاتين در دستور كار دارد؛ تصريح كرد: براساس يادداشت 
تفاهم هاي بين دو كش��ور، گروه كش��تيراني درصدد 
تشكيل شركت مش��ترك در حوزه حمل ونقل دريايي 
كش��تيراني في مابين ايران و ونزوئلا است؛ همچنين 
تقويت خطوط كش��تيراني و كاهش فاصله هاي زماني 
را در دستور كار دارد و سرمايه گذاري هاي مشترك در 
حوزه خريد كشتي و استفاده از خدمات فني مهندسي، 
تعمير و نگهداري كشتي ها با طرف ونزوئلايي را دنبال 

مي كند.
وي با اش��اره به ضرورت اصلاح نظام تعرفه هاي بندري و 
كاهش هزينه هاي تخليه بارگيري شناورها گفت: يكي 
از چالش ها در حوزه ونزوئ��لا و بنادر ونزوئلا هزينه هاي 
ب��الاي تعرفه هاي بندري ب��راي پهلوگي��ري، تخليه و 
بارگيري شناورها و خدمات كانتينري است از طرف ديگر 

هزينه هاي تمام شده براي صاحبان كالا نيزبالا مي رود.
وي همچنين تصريح كرد: كشتيراني جمهوري اسلامي 
اي��ران برنامه هاي بلندمدت��ي را براي مس��ير ونزوئلا و 
كش��ورهاي حوزه امريكاي لاتين در دس��تور كار دارد. 
همچنين براس��اس يادداش��ت هاي تفاهم و همكاري، 
كشتيراني درصدد تشكيل ش��ركت مشترك در حوزه 
حمل ونقل دريايي و كشتيراني في مابين ايران و ونزولا 
اس��ت، همچنين تقويت خطوط كش��تيراني، كاهش 
فاصله هاي زماني، سرمايه گذاري هاي مشترك در حوزه 
خريد كشتي و استفاده از خدمات فني مهندسي، تعمير و 
نگهداري كشتي ها با طرف ونزوئلايي در دستور كار است.
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بر اساس اعلام گمرك ايران، ميزان واردات ۱۴ قلم كالاي 
اساسي در ۴ ماهه سال جاري به ۷ ميليون و ۳۵۲ هزار تن 
و به ارزش ۴ ميليارد و ۷۶۳ ميليون دلار رسيد. اين ميزان 
كالاهاي اساسي وارداتي در اين مدت كه طي ۴ هزار و ۴۶۹ 
فقره اظهارنامه انجام گرفت به لحاظ وزن ۱.۵۷ درصد و از 
حيث ارزش ۶.۲۱ درصد كاهش داش��ته است. بر اساس 
اين گزارش، پس از ۵ قلم اول كالاهاي اساس��ي وارداتي؛ 
جو، شكر خام، چاي خشك، حبوبات، گوشت قرمز سرد 
سنگين، كنجاله سويا، گوشت قرمز سبك گرم، گوشت مرغ 
و تخم مرغ به ترتيب بيشترين ميزان را به لحاظ ارزش دارا 
بودند. در اين مدت بيشترين افزايش بين كالاهاي اساسي 
وارداتي به گوشت قرمز سبك گرم و جو اختصاص داشت 

كه به ترتيب ۴۱۱ و ۱۱۹ درصد افزايش را نشان مي دهد.

طبق اعلام گمرك ايران، ۷ ميليون و۳۵۲ هزار تن كالاي 
اساسي به ارزش ۴ ميليارد و ۷۶۳ ميليون دلار در چهار ماه 
ابتداي سال طي ۴ هزار و ۴۶۹ فقره اظهارنامه انجام گرفت 
كه به لحاظ وزن ۱.۵۷ درصد و از حيث ارزش ۶.۲۱ درصد 
كاهش داش��ته است.  اين گزارش درباره بيشترين ميزان 
كالاهاي اساسي وارداتي به كشور در ۴ ماهه سال جاري به 
لح��اظ ارزش مي گويد: در اين مدت ذرت با يك ميليارد و 
۲۹۷ ميليون دلار، روغن هاي خوراكي نيمه جامد، مايع و 
خام با يك ميليارد و ۲۲ ميليون دلار، انواع دانه هاي روغني 
با ۷۰۷ ميليون دلار، برنج ۶۰۱ ميليون دلار  و گندم با ۵۲۵ 
ميليون دلار، ۵ قلم اول واردات را در بين ۱۴ قلم كالاهاي 
اساسي وارداتي به خود اختصاص دادند. همچنين پس از 
۵ قلم اول كالاهاي اساسي وارداتي؛ جو، شكر خام، چاي 

خشك، حبوبات، گوشت قرمز سرد سنگين، كنجاله سويا، 
گوشت قرمز سبك گرم، گوشت مرغ و تخم مرغ به ترتيب 
بيشترين ميزان را به لحاظ ارزش دارا بودند. اين گزارش در 
خصوص بيشترين ميزان افزايش از حيث ارزش بين ۱۴ قلم 
كالاهاي اساسي در ۴ ماهه سال جاري نيز مي گويد: در اين 
مدت بيشترين افزايش در بين كالاهاي اساسي وارداتي به 
گوشت قرمز سبك گرم و جو اختصاص داشت كه به ترتيب 
۴۱۱ و ۱۱۹ درصد از نظر ارزشي، افزايش را نشان مي دهد.

   واردات ۵۰۹ هزار تن برنج در ۴ ماهه امسال
واردات برنج در ۴ ماهه نخس��ت س��ال جاري با ۳۱ درصد 
كاهش در وزن نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۵۰۹ هزار 
و ۳۴۸ تن رسيد. بر اساس اعلام گمرك ايران، ارزش واردات 
برنج در ۴ ماهه سال جاري حدود ۶۰۱ ميليون دلار بوده كه 
در مقايسه با سال قبل ۴۹ درصد كاهش نشان مي دهد. اين 
گزارش با اشاره به اينكه موافقت با ورود و ميزان ثبت سفارش 
برنج و شرايط واردات آن در اختيار وزارت جهاد كشاورزي 

اس��ت، در خصوص مي��زان واردات برنج در س��ال ۱۴۰۱ 
مي افزايد: در ۱۲ ماهه سال گذشته در مجموع يك ميليون 
و ۷۷۹ هزار تن برنج به ارزش ۲ ميليارد و ۱۳۷ ميليون دلار 
وارد كشور شد كه از حيث وزن ۱۰۹ درصد و از لحاظ ارزش 
۱۹۲ درصد افزايش داشت. اين گزارش آمار واردات برنج در 
جريان تشريفات ترخيص تا ۴ مرداد را ۶۳ هزار تن بيان كرد و 
مي افزايد: به رغم اينكه تشريفات اين ميزان برنج در گمركات 
در حال انجام است ولي تا پايان آبان ماه اجازه خروج از گمرك 
را نخواهد داشت مگر اينكه همانند سال قبل مصوبه يا ابلاغيه 
جديد به گمرك ارس��ال گردد. لازم به توضيح است كه در 
اجراي بند ۸ مندرجات ذيل يادداش��ت فصل دهم قانون 
مقررات صادرات و واردات كشور، واردات و ترخيص برنج در 
فصل برداشت ممنوع و زمان اين ممنوعيت از ابتداي مرداد 
ماه هر سال تا پايان آبان ماه همان سال تعيين شده است اما 
در اجراي مصوبات سي امين جلسه ستاد تنظيم بازار مورخ 
۱۸ خ��رداد ۱۴۰۱، اين ممنوعيت از س��وي وزارت جهاد 

كشاورزي براي سال ۱۴۰۱ لغو شده بود.

جلسه شوراي عالي نظارت بر اتاق بازرگاني براي دومين 
بار لغو ش��د. اعضا در اين جلس��ه قرار بود ايرادات وارده بر 
انتخابات هيات رييسه اتاق ايران را بررسي كنند؛ اما اين 
جلسه مجددا لغو و به شنبه هفته آينده موكول شد. از حدود 
۴۰ روز قبل كه انتخابات هيات رييس��ه اتاق ايران برگزار 
شده، برخي رسانه هاي حامي دولت انتخابات اتاق ايران را 
زير سوال بردند و رياست حسين سلاح ورزي را غير قانوني 
مطرح كردند. البته تاكنون هيچ يك از نمايندگان دولت 
در شوراي عالي نظارت بر اتاق در اين باره موضع واضحي 
نگرفتند.  ۱۳ تير ماه احس��ان خاندورزي وزير اقتصاد و 
يكي از اعضاي ش��وراي عالي نظارت بر اتاق در واكنش به 
حاشيه هاي انتخابات هيات رييسه اتاق ايران گفت: »نظر 
دولت درباره انتخابات اتاق بازرگاني همان نظر دستگاه هاي 
نظارتي است.« اين درحالي بود كه اظهارنظر نهاد نظارتي 
خود مورد مناقشه بين دولت و بخش خصوصي بود. چون 
تا زمان برگزاري انتخابات ۲۸ خرداد س��ال جاري، اتاق 
در انتظار اظهارنظر »وزارت اطلاعات« پيرامون ليس��ت 
ارسالي كانديداهاي خود بود. اما به جاي اين نهاد نظارتي، 
حراست صمت در مورد اين ليس��ت و سلاح ورزي اعلام 
نظر كرد.  پ��س از انتخابات هم عليرضا پيمان پاك ديگر 
نماينده دولت در شوراي نظارت بر اتاق هيچگاه در مورد 
غير قانوني بودن انتخابات سخن نگفت. بلكه در مقابل تمام 
اظهارنظرهايي كه به نقل از او در رسانه هاي دولت، پيرامون 

»حضور غيرقانوني سلاح ورزي در اتاق« مطرح شده بود را 
تكذيب كرد. او چندي پيش گفته بود: در مورد اين موضوع 
صرفا اعضا شوراي نظارت مي توانند اظهارنظر كنند، نه او به 
عنوان سخنگو. عباس علي آبادي وزير صمت هم كه يكي 
از اعضا اصلي شوراي نظارت است، از ابتدا هيچ اظهارنظري، 
نه »مثبت« و نه »منفي« نكرده اس��ت. او ۲۸ تير ماه در 

نامه اي به اعضا شوراي نظارت از آنها دعوت كرد، در جلسه 
روز شنبه ۷ مرداد شورا براي رسيدگي به ابهامات وارده بر 
انتخابات اتاق شركت كنند؛ جلسه اي كه به دليل حضور 
علي آبادي در مجلس كنسل شد و به دو روز بعد از آن يعني 
به روز دوشنبه ۹ مرداد موكول شد. اما روز گذشته هم اين 
نشست برگزار نشد. اينكه چرا اين جلسه به تعويق افتاد نيز 

مشخص نشد.  البته ظواهر امر نشان مي دهد، نمايندگان 
دولت در شوراي عالي نظارت بر اتاق در مورد اين موضوع 
به اجماع نرسيده اند. اگرچه در ابتداي هفته جاري رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس در نامه اي به وزير صمت 
انتخابات برخي اتاق هاي شهرستاني و ايران را زير سوال 
برد و خواهان رسيدگي به آن شد. پيش از اين هم يعني در 
همان هفته اول بعد از انتخابات هيات رييسه اتاق ايران، ۳۰ 
نفر از نمايندگان مجلس اين انتخابات را زير سوال بردند 
و از وزير صمت خواستند، انتخابات را ملغي اعلام كند. اما 
علي آبادي تاكنون زير بار مباحث سياسي نرفته است. شايد 
يكي از دليل اين موضوع دفاع تمام قد بخش خصوصي از 
آراي خود است. در اين مدت حتي منتقدان هيات رييسه 
خواهان حفظ اس��تقلال اتاق ش��دند.  ۳ مرداد ماه، ۱۰۶ 
تشكل اقتصادي در بيانيه اي به سران سه گانه خواستار آن 
شدند كه به نتايج انتخابات دور دهم احترام گذاشته شود 
و اجازه ندهند عده اي در شرايط سخت اقتصادي، بخش 
خصوصي را درگير حواشي كنند. همان روزهاي ابتدايي 
پس از انتخابات نيز روساي اتاق هاي استاني خواهان حفظ 
استقلال اتاق ش��دند. پس از آن هم افرادي از طيف هاي 
مختلف در اتاق بازرگاني به صورت مستقل به دفاع از رييس 
و هيات رييسه اتاق پرداختند. تا اينكه ۴ مرداد ماه رييس 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراسر كشور به دفاع از 
نتايج اين انتخابات پرداخت تا گوش شنوايي در دولت باشد.
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بسته هاي تشويقي وزارت نيرو، مشتركان همراه، برق پايدار
پرويزفرزينپور|

با علم به اينكه انرژي برق در زمره نيازهاي اساسي زندگي 
امروزي قرار دارد؛ تامين پايدار اين انرژي همواره به عنوان 
چالشي فرا روي مشتركان در بخش هاي مختلف خانگي، 
تجاري و صنعتي قرار داشته است. در چند سال اخير با روند 
روزافزون گرما و وابستگي بيش از پيش زندگي ماشيني به 
صنعت برق، همواره تامين برق پايدار به عنوان اصلي ترين 
هدف وزارت نيرو مورد توجه ويژه اي بوده اس��ت. در اين 
ميان در كنار اقدامات و تدابير ويژه وزارت نيرو براي عبور 
موفق از پيك بار، اين مشتركان هستند كه با رعايت مصرف 
هوش��مندانه خود را در موفقيت هاي وزارت نيرو سهيم 
كرده اند  چراكه در نبود همگامي و همراهي آنها و نبود برق 
پايدار چالشي دشوار براي بخش هاي مختلف برق ايجاد 
مي شد. با توجه به بازخورد تاثيرگذار بسته هاي تشويقي 
وزارت نيرو براي مش��تركان خوش مص��رف، مي طلبد 
اندك مش��تركان پرمصرف نيز با الگوگيري از مشتركان 
وظيفه شناس در آستانه تابستان مصرفي بهينه و متناسب 

با استانداردهاي تعريف شده داشته باشند. حال كه با اندكي 
هوشمندي و درايت كاهش چشمگير هزينه خانوارها براي 
تامين برق ميسر شده، مي طلبد همگان از ظرفيت ايجاد 
شده توس��ط وزارت نيرو استفاده كنند. از سوي ديگر و با 
توجه به اينكه كمبود برق در بازه كوتاه تابستان فاقد توجيه 
اقتصادي براي افزايش ظرفيت توليد برق از تاسيس��ات 
نيروگاهي اس��ت وزارت ني��رو در دولت مردمي به خوبي 
توانس��ته با نگاهي راهبردي و مشترك محور نياز جامعه 
خود را به نحو شايسته اي تامين كند. در اين رويكرد به عنوان 
معادله اي دو سر برد علاوه بر تامين برق پايدار مشتركان 
شرايطي فراهم شده تا آنان بتوانند هزينه هاي خانوار از سبد 
انرژي را به ميزان قابل توجهي كاهش دهند. در بسته هاي 
تشويقي مشتركان خوش مصرف با هوش و ذكاوت خود 
موفق ش��دند حتي براي دوره هاي بعد از تابستان خود را 

بستانكار شركت هاي توزيع نيروي برق ببينند.
دفترروابطعموميتوزيعنيرويبرقاستان
سيستانوبلوچستان

سقوط ارزش پول ملي و صعود تورم!
اما اين تكانه ها در عرض كمتر از ۱سال كنترل شد. امريكا 
تورم ۹درصدي اش را به كمتر از ۳درصد رساند و آلمان هم 
رش��د اقتصادي قابل توجهي را تجربه كرد.  اقتصاد ايران 
اما تحريم است و به خاطر تحريم، منابع ارزي به كشور باز 
نمي گردد. دولت هم هزينه هاي ارزي و ريالي دارد. از طريق 
ارز هاي محدود وارد ش��ده به كشور، نيازهاي ارزي و ريالي 
ايران تامين مي شود. اما تورم و تحريم باعث شده تا كسري 
بودجه، ميهمان ناخوانده هميشگي اقتصاد ايران باشد. وقتي 
دولت با كسري بودجه روبه رو مي شود، اوراق قرضه منتشر 
كرده و از سيستم بانكي اس��تقراض مي كند. اين روند را با 
عنوان عمليات بازار آزاد معرفي مي كنند. خريدار اين اوراق 
مردم، بانك مركزي يا سيستم بانكي هستند. از سوي ديگر 
بانك ها اغلب اين اوراق را به اجبار مي خرند چون اين اوراق 
فاقد جذابيت هاي اقتصادي بنيادين است. دولت ۱۰۰واحد 
قرض مي كند و در مدت زمان مشخصي اعلام مي كند كه 
قرض را پرداخت مي كند. تا اينجا هيچ تكانه اي در پايه پولي 
و نقدينگي رخ نمي دهد، چرا كه نقدينگي از بانك ها به دولت 
مي رود . اما مشكل از جايي آغاز مي شود كه دولت اين بدهي 
را باز نگردانده و بدل به بدهي دولت به بانك ها و بانك مركزي 
مي شود. اين روند پايه پولي را بالا برده و در مرحله بعد ضريب 
افزايش پول باعث ايجاد نقدينگي بيشتر مي شود. نقدينگي 
بيش��تر هم در جامعه اي كه با مشكلات متعدد توليد روبه 
روست، منجر به تورم هاي بالا مي شود. در اين ميان دولت به 
خيال خودش ابتكاراتي هم به خرج مي دهد. مثلا مي گويد 
من از بانك مركزي استقراض نمي كنم، بلكه از نظام بانكي 
برداشت مي كنم. يعني بانك هايي كه بايد تسهيلات توليد 
را تامين كنند، منابع ش��ان توس��ط دولت ضبط و صرف 

هزينه هاي جاري مي شود. دولت به همين روند هم بسنده 
نكرده، در ادامه به سيستم بانكي فشار مي آورد كه بايد وام و 
تسهيلات مختلف در بخش مسكن، توليد و...بدهد. بانك ها 
چاره اي ندارند جز اينكه از بانك مركزي برداشت كنند. اين 
اضافه برداشت ها به اندازه ای مي شود كه باعث افزايش پايه 
پولي، نقدينگي و تورم مي شود.همه اين برداشت ها با اين بهانه 
انجام مي شود كه دولت مي گويد، پول كافي براي گذراندن 
امور را ندارد. پايه هاي جديد مالياتي در كشور ايجاد نمي شود 
بنابراين دولت مدام ماليات هاي فعلي را افزايش مي دهد. 
افزايش ماليات هم هزينه كسب و كار را بالا مي برد. صاحبان 
كسب و كار براي جبران اين ماليات هاي فزاينده، قيمت كالا 
و خدمات را بالا مي برند و اينگونه باز هم تورم افزايش پيدا 
مي كند. همه اين تحليل ها يك معن��ا را دارد؛ اينكه دولت 
برنامه ن��دارد و راحت ترين راه ها را براي تامين منابع به كار 
مي گيرد. دولت به جاي بهره وري بيش��تر، كوچك سازي 
ساختار اجرايي فشل، حذف معافيت هاي مالياتي، حذف 
بودجه هاي دستگاهي هاي عريض و طويل حاكميتي و... 
دم دست ترين راه را انتخاب مي كند كه استقراض از بانك 
مركزي و سيستم بانكي است. اينگونه بانك مركزي به يك 
صرافي بزرگ و بي خاصيت بدل مي شود كه وظيفه اي جز 
تامين نيازهاي پايان ناپذير دولت ندارد. امروز استقلال بانك 
مركزي عراق بسيار بيشتر از بانك مركزي ايران است. چرا؟ 
چون براي آنها حفظ ارزش پول ملي شان مهم است و حاضر 
نيستند استقلال بانك مركزي را ناديده بگيرند. ايران هم 
چاره اي جز پايان دادن به اين وضعيت و به رسميت شناختن 
استقلال بانك مركزي اش را ندارد. در غير اين صورت ارزش 

پول ملي ايرانيان همچنان سقوط مي كند و تورم صعود.

جلسهشورايعالينظارتبراتاقبازرگانيبرايدومينبارلغوشد

تصميم گيري درباره اتاق؛ شنبه آينده

منطقه هفت عمليات انتقال گاز در نظردارد » تأمين خدمات عمومی ، تخصصی و نگهداشت مراکز بهره برداری خطوط لوله سنندج ، ايلام ، کوهدشت و واحدهای مالی و کالا منطقه ۷ عمليات انتقال گاز « را به روش مناقصه عمومي و ارزيابي 
كيفي )يكپارچه( و از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت ) ستاد ( به شماره ۲۰۰۲۰۹۱۵۰۹۰۰۰۰۱۱  به پيمانكاران واجد صلاحيت واگذار نمايد. لذا از متقاضيان شركت در مناقصه دعوت به عمل مي آيد جهت دريافت اسناد مناقصه و 

كاربرگ استعلام ارزيابي كيفي ازطريق سامانه ستاد اقدام نمايند .
 1-نامونشانيمناقصهگزار: منطقه ۷ عمليات انتقال گاز

 2-موضوعمناقصه:تأمين خدمات عمومی ، تخصصی و نگهداشت مراکز بهره برداری خطوط لوله سنندج ، ايلام ، کوهدشت و واحدهای مالی و کالا منطقه ۷ عمليات انتقال گاز
 3-نوعومبلغضمانتنامهشركتدرفرآيندارجاعكار: ۱۴/۶۸۳/۸۸۳/۵۱۰ ريال مطابق آخرين آيين نامه تضمين معاملات دولتي

4–محلدريافتوتحويلاسناد:
 )www.setadiran.ir ( محلدريافتاسناد: از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت)1-4

2-4(مهلتدريافتاسناد: از تاريخ ۱۴۰۲/۰۵/۱۰ لغايت ۱۴۰۲/۰۵/۱۷  
3-4(زمانتحويلاسناد:۱۴۰۲/۰۵/۳۱

4-4(زمانبازگشايی: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱
تذکر:در صورت تغيير تاريخ بازگشايی فعلی )براساس عوامل غير قابل پيش بينی ( زمان بازگشايی جديد از طريق اطلاعيه کتبی و سامانه ستاد به اطلاع مناقصه گران خواهد رسيد .  

5-محلگشايشپاكات:همدان-  بلوار سي متري سعيديه - منطقه ۷ عمليات انتقال گاز 
6-شرايطلازمجهتشركتدرمناقصه:

- دارا بودن گواهي صلاحيت پيمانكاري از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي در زمينه خدمات عمومي و همچنين داشتن گواهينامه صلاحيت ايمنی پيمانکاران و کسب امتياز لازم از کميته فنی بازرگانی . مابقی شرايط لازم جهت شرکت در 
مناقصه در کاربرگ های استعلام ارزيابی کيفی درج گرديده است . کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه ستاد به آدرس setadiran.ir انجام خواهد شد 
و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق نمايند . شماره تماس با امور پيمانها : ۳۸۴۱۲۰-۰۸۱  فكس : ۰۸۱-۳۸۲۱۸۷۷۷ 

مالف:732

فراخوان  مناقصه عمومي ) يك مرحله اي(
شماره :  87۴2۰۰1۰

روابطعموميمنطقه7عملياتانتقالگاز

نوبت دوم
شناسه آگهي :1538760

شركتانتقالگازايران
منطقه7عملياتانتقالگاز

فراخوان  مناقصه عمومی
توجه:اعلامآمادگيجهتشركتدراينمناقصهصرفابصورتالكترونيكي)توکن(وازطريقسامانهستادبهنشانيwww.setadIran.irميباشد.

مناقصهعمومیيکمرحـلهایشمارهمم/01/0420/ت1/مربوطبهمرمتوبهسازیجادهومحوطهبههمراهآمادهسازیتاسيساتجانبینصبتلمبهدرونچاهیجهتچاه50منصوری
الف-شرحمختصرخدمات

انجام عمليات تخريب ،عمليات خاكي ،عمليات بنايي با سنگ،اندود و بندكشي،قالب بندي وچوب بست ، كارهاي فولادي ، بتن ريزي ، زيراساس، اساس و بالاست،نصب علائم و تجهيزات ايمني ،مرمت محوطه 
چاه  ، مرمت سلر ، مرمت گودال آبگل ، مرمت گودال سوخت ، ژئوممبراين ،احداث آبرو و پل بتني در طول مسير و جاده دسترسي مد نظر مي باشد.

ب-محلاجرایخدماتومدتانجامکار
محل اجرای خدمات در ۲۰ کيلومتري اهوازو مدت انجام آن ۴م�اه  می باشد.

ج-برآوردکارفرما
برآورد كارفرما جهت انجام خدمات   -/۶۱,۶۶۳,۲۵۵,۹۶۶ريال  وتعديل پذير می باشد.

د-شرايطمناقصهگرانمتقاضی
- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 

- )  مناقصه گران داراي   حداقل پايه ۵ گرايش راه و ترابري يا  حداقل پايه ۵ گرايش ساختمان و ابنيه  (
- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت با شركت هاي بومي استاني مي باشد.

-داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي -داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره 
كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irرويت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي نامه صلاحيت ايمني بمنزله 

حذف از مناقصه مي باشد - توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ -/۳,۰۸۳,۱۶۲,۷۹۸ريال که بايستی به يکی از دو صورت زير ارائه گردد :
الف:  ارائ�ه رسي�د وج�ه ص�ادره از س�وي حسابداري كارف�رما مبني ب�ر واري�ز مبل�غ ف�وق ال�ذكربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  مركزي جمهوري اسلامي ايران 

شعبه مركزي جمهوري اسلامي ايران - اهوازکد ۰ حساب - بنام  شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكي به ميزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )۹۰روز( معتبر بوده  وپس از آن نيز با اعلام كارفرما براي مدت )۹۰ روز( ديگر قابل تمديد باشد.

- ) ۵% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات می باشد(
مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع 

تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
هـ-محلومهلتدريافتمدارکمناقصهگران

از کليه متقاض�يان واجد شرايط دع�وت به عمل مي آيد ظرف مهلت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اسناد و اعلام آمادگی از طريق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي 
لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده ۱۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي ساده(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران به عمل آيد.

۱- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت ۸:۰۰ تاريخ  ۱۴۰۲/۰۵/۱۱لغايت  ساعت ۱۹:۰۰  تاريخ   ۱۴۰۲/۰۵/۲۱
www.setadIran.ir ۲- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مب�لغ  ۷,۶۱۶,۰۰۰ريال  از طريق درگاه موجود در سامانه به نشانی

محل،زمانتحويلوگشايشپيشنهادها
متقاضيان مكلفند پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت ۱۳:۰۰روز  چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۶/۰۸به صورت الكترونيكي و از طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت ۰۰:۰۸ روز دوشنبه 
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تعادل|
انجمن واردكنندگان موبايل طي نامه اي پيشنهادهايي در 
حوزه اصلاحات برخي مقررات واردات موبايل به معاون اول 
رييس جمهوري ارايه كرده و با اشاره به ممنوعيت واردات 
آيفون ۱۴ از س��ال گذش��ته، گفته كه تخمين زده شده 
تاكنون ۱۲۰ هزار آيفون ۱۴ به ارزش بيش از ۱۵۰ ميليون 
دلار به طور غيرقانوني وارد كشور شده است. در ادامه اين 
نامه آمده اس��ت كه با توجه به رشد تكنولوژي، روش هاي 
گوناگوني براي دورزدن سيستم رجيستري وجود دارد كه 
عملًا آنتن را به آيفون هاي ۱۴ بازمي گرداند و اين ممنوعيت 
واردات صرفاً آسيب به دولت از منظر عدم تحقق درآمدي و 
آسيب اقتصادي به واردكنندگان كه از فرصت واردات اين 

كالا محروم شده اند، به همراه داشته است.

   چقدر آيفون وارد شده؟ 
اخي��راً متن نامه اي منتش��ر ش��ده كه از س��وي انجمن 
واردكنندگان موبايل و اتاق بازرگاني ايران ارسال شده است. 
در اين نامه به جلسه مشترك ۲۷ ارديبهشت ماه با كميسيون 
اقتصادي معاون اول رياست جمهوري اشاره شده كه هدف 
آن بررسي چالش هاي اساسي زنجيره تأمين و توزيع موبايل 
است. در همين راستا نيز سه راهكار پيشنهادي براي حل 
چالش هاي مذكور، ارايه شده است.  در بخش اول نامه به 
ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ و سوء استفاده از رويه مسافري 
اشاره شده است. بر اين اساس انجمن با اشاره به اينكه در 
حال حاضر همه موبايل هاي بالاي ۶۰۰ دلار، به جز آيفون 
۱۴ فقط با منشأ ارز حاصل از صادرات خود وارد مي شوند، 
گفته كه موبايل هاي بالاي ۶۰۰ دلار به دليل افزايش تقاضا 
و كاهش عرضه با قيمت هاي غيرواقعي به دست مصرف 
كننده مي رسد. از طرف ديگر در نامه تاكيد شده كه آيفون 
۱۴ همچون بسياري از كالاهاي موبايل، در چين توسط 
شركت فاكسكان توليد مي شود و هيچ قابليت متفاوتي 
اعم از ارتباط ماهواره اي يا مواردي از اين قبيل ندارد و عملًا 
نسخه تكميل شده آيفون ۱۳ است، اما در رديف كالاهاي 
ممنوع الورود قرار گرفته است. بنابراين اين مدل تا يك اسفند 
با سوءاستفاده از رويه مسافري وارد مي شده و ارز آن عموماً 
به طور قاچاق از كشور خارج شده و با روش هاي غيرشفاف 
در سامانه هاي گمرك ثبت شده است. انجمن واردكنندگان 
موبايل همچنين تخمين زده كه حج��م واردات اين كالا 
بيش از ۱۲۰ هزار گوشي بوده، هر چند به علت جلوگيري از 
ثبت رسمي آمار آن، تعداد دقيق وجود ندارد. مجموع ارزش 
دلاري آن نيز بالغ بر ۱۵۰ ميليون دلار تخمين زده مي شود.

در اين مي��ان انجمن هش��دار داده كه با توجه به رش��د 
تكنولوژي، روش هاي گوناگوني براي دو رزدن سيس��تم 
رجيس��تري وجود دارد كه عملًا آنت��ن را به آيفون هاي 
۱۴ بازمي گرداند و اين ممنوعيت واردات صرفاً آسيب به 

دولت از منظر عدم تحقق درآمدي و آس��يب اقتصادي به 
واردكنندگان كه از فرصت واردات اين كالا محروم شده اند، 
به همراه داشته است. از طرف ديگر ورود حجم زياد آيفون 
۱۳ ك��ه عموماً كارك��رده، رفرش يا غيراصلي هس��تند، 
باعث متضررشدن بخشي از مصرف كنندگان شده است. 
همچنين انجمن موبايل هشدار داده كه اگر استفاده از اين 
روش هاي جديد به صرفه اقتصادي براي همه گوشي هاي 
پرمصرف و ارزان قيمت برس��د، عملا طرح رجيس��تري 
كارايي خود را از دس��ت خواهد داد و قاچاق مسافري بازار 

را خواهد گرفت.
در نتيجه اين شرايط انجمن از معاون اول رييس جمهور 
خواسته كه براي كليه مدل هاي برند آيفون و سامسونگ، 
مجوز ايجاد شناسه كالا صادر شود تا جلوي سوء استفاده از 
رويه واردات مسافري گرفته شود. در واقع آنها خواهان رفع 
ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ شده اند. در بخش ديگر نامه 
به بحث ارز گوشي هاي بالاي ۶۰۰ دلار پرداخته و پيشنهاد 
شده »صدور مجوز ثبت سفارش و تخصيص ارز از منشأ ارز 
خود يا ديگران يا منش��أ ارز صادرات خود يا ديگران، براي 
واردات كلي��ه كالاهاي با ارزش بي��ش از ۶۰۰ دلار، صرفاً 
براي شركت هاي واردكننده موبايل با سابقه بيش از ۲ سال 

و س��ابقه رفع تعهد ارزي بيش از ۸۵ درصد در پايان سال 
۱۴۰۱ و امتياز خدمات پس از فروش بالاتر از ۷۵ در سامانه 
جامع گارانتي كشور باشد. همچنين از ايجاد سابقه مجاز 
براي واردات از منش��أ ارز حاصل از صادرات خود يا غير در 
سال بعد از واردات و همين طور امكان واردات زير ۶۰۰ دلار 
به ميزان واردات سال گذشته با منشأ ارز حاصل از صادرات 
خود جلوگيري شود«. البته مهدي عبقري، دبير انجمن 
واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم جانبي در گفت وگو با 
ايسنا، تاكيد كرده كه اين نامه ارتباطي با اتاق بازرگاني ايران 

ندارد و از سوي انجمن ارسال شده است.

   واردات آيفون ۱۴ غيرقانوني است
در همين حال، رييس اتحاديه فروشندگان موبايل تهران با 
بيان اينكه همچنان واردات و فروش آيفون ۱۴ ممنوع است، 
گفت: از دولت تقاضا شده كه با واردات اين كالا موافقت كند 

و دولت در حال بررسي است.
محمدرضا رمضان در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد اينكه 
گفته مي شود دولت با واردات رسمي تلفن همراه آيفون 
۱۴ موافقت كرده است، اظهار داشت: تقاضا شده است كه 
واردات آيفون ۱۴ قانوني شود زيرا برخي از نهادها مي گويند 

اين گوشي به ماهواره استارلينك وصل مي شود در حالي كه 
ممنوع است و برخي نهادها هم مي گويند اين اتصال انجام 
نمي شود؛ دولت در اين زمينه در حال بررسي است كه اگر در 
اين زمينه مشكلي پيش نيايد با واردات موافقت خواهد كرد.

رييس اتحاديه فروشندگان لوازم صوتي و تصويري و موبايل 
تهران افزود: هم اكنون هيچ چيزي به صورت رسمي اعلام 
نشده است؛ در صورت موافقت با واردات ابتدا بايد مقدماتي 
همچون تعيين و پرداخت هزينه هاي گمركي انجام شود. 
وي ادامه داد: همچنان واردات و فروش اين كالا ممنوع است 
و فروش موبايل مسافري نيز غيرقانوني محسوب مي شود. 
رمضان در مورد ميزان واردات آيفون ۱۴ گفت: با توجه به 
اينكه اين موبايل به صورت رسمي وارد كشور نشده است 
نمي توان آمار دقيقي ارايه داد؛ برخي تخمين مي زنند كه 
از مسير مسافري حدود ۵۰ هزار دستگاه وارد كشور شده 
باشد. اما به نظر ما شايد حدود ۲۰۰ هزار دستگاه آيفون ۱۴ 

به صورت غيررسمي وارد كشور شده باشد.
رييس اتحاديه فروشندگان لوازم صوتي و تصويري و موبايل 
تهران تاكيد كرد: زماني مي توان آمار دقيق از واردات آيفون 
۱۴ داد كه از سوي شركت هاي رسمي و از مبادي رسمي و 

قانوني وارد كشور شده باشد.

رويداداخبار

ويژه

7
.Tue  صنعت،معدن و تجارت Aug 1. 2023    2552   سهشنبه 10 مرداد 1402     14 محرم 1445    سال دهم      شماره

۴۵ مركز تجاري فعال هستند
سرپرست سازمان توسعه تجارت با بيان اينكه ۲۰ 
رايزن بازرگاني داريم كه به ۴۰ نفر افزايش خواهند 
يافت، گفت: ۴۵ مركز تجاري فعال در جهان داريم، 
اما كيفيت مهم تر از كميت براي كشور اهميت دارد. 
مهدي ضيغمي در نخس��تين نشست هم انديشي 
مراكز تجاري ايران در خارج از كشور، اظهار داشت: 
اي��ران از تمركز و وابس��تگي بر ص��ادرات نفتي و 
خام فروشي عبور كرده است. بر همين اساس سال 
گذشته ۵۳ ميليارد دلار صادرات غيرنفتي داشتيم و 
نوسانات در اين بخش به دليل برخي تغيير و تحولات 
در حوزه نفت و كالاهاي توليدي وابسته به اين منبع 
بوده كه اين روند نشان مي دهد نياز به فاصله بيشتر از 
توليدات نفتي وجود دارد.سرپرست سازمان توسعه 
تجارت ايران افزود: پتروشيمي براي ايران درآمدزا 
و ارزآور اس��ت و كاهش ۲ ميلي��ارد دلاري تجارت 
ايران در سه ماه نخست امس��ال به دليل تحولات 
نرخ ارز و تحولات بازار پتروش��يمي بوده است، اما 
در بخش هاي صنعت، معدن و كشاورزي افزايش يا 
ثبات را تجربه كرديم كه نشان دهنده عملكرد مثبت 
كش��ور در اين شاخه هاي تجاري است. ضيغمي با 
بيان اينكه از دس��تيابي به اه��داف صادراتي براي 
تجارت كالاهايي با ارزش افزوده بالا فاصله داريم، 
خاطرنشان كرد: وظيفه گسترش روابط تجاري و 
اقتصادي را برعهده داريم و سازمان توسعه تجارت 
نيز ترويج، توسعه و تمركز را در دستور كار قرار داده تا 
با استفاده از ابزارهاي لازم به اهداف توسعه مبادلاتي 
دس��ت يابد. سرپرس��ت سازمان توس��عه تجارت 
افزود: زيرساخت هاي تجاري، پايانه هاي صادراتي، 
برگزاري نمايشگاه ها و اعزام و پذيرش هيأت هاي 
تجاري از ابزارهايي است كه سازمان توسعه تجارت 
براي گسترش روابط مبادلاتي از آن بهره مي برد و 
كميته ماده ۱۹ و ۵ نيز مي تواند نقش بيشتري را در 
تسهيل تجارت ايفا كنند. وي در ادامه با بيان اينكه 
مراكز تجاري در حوزه ترويج مبادلات نقش موثري 
دارند، گفت: مراكز تجاري در س��ال هاي گذش��ته 
فعاليت داش��تند، اما در هي��چ دوره اي به اندازه دو 
سال گذشته با برنامه مدون و پشتيباني لازم دولتي 
نبوده است؛ ۴۵ مركز تجاري فعال در جهان داريم، 
ام��ا كيفيت مهم تر از كميت براي كش��ور اهميت 
دارد و اگر بخش��ي بتواند در كشوري پايگاه توسعه 
تجاري ايجاد كند و از همكاري اقتصادي درجه سه 
به كشورهاي نخست برساند، دولت همكاري هاي 
لازم را انجام خواهد داد. معاون وزير صمت افزود: 
همچني��ن رايزنان بازرگاني از ديگ��ر ابزار دولتي 
است كه براي صادرات تسهيلگري مي كند و براي 
كمك به مواردي كه به عنصر ديپلماتيك نياز دارد 
به حل مس��ائل كمك مي كند؛ ۲۰ رايزن در حال 
حاضر فعال هستند كه به ۴۰ نفر افزايش خواهند 
يافت.وي اظهار داشت: دولت اهتمام دارد بخش 
خصوصي رش��د كند، در خارج از كش��ور وظايف 
بيش��تري را برعهده بگيرد و ظرفيت سازي كند. 
ضيغمي با اشاره به برگزاري نمايشگاه بين المللي 
ايران اكسپو در ماه هاي گذشته، گفت: ۶۰ درصد 
از ش��ركت كنندگان براي نخس��تين بار به ايران 
آمده بودند و فضاي صنعتي كشور براي آنها تازگي 
داشت كه بايد تمركز بيشتري بر آن داشته باشيم 
تا توليدات كشور بيشتر مورد معرفي قرار بگيرند.

احكام پيشنهادي
براي بهبود وضعيت حمل ونقل 

در برنامه هفتم
مرك��ز پژوهش ه��اي اتاق اي��ران در ادام��ه ارزيابي 
لايحه برنامه هفتم توس��عه از نگاه بخش خصوصي، 
چالش هاي اساسي بخش حمل ونقل را بررسي كرده 
و ۶ پيشنهاد اصلاحي بخش خصوصي را براي بهبود 

جايگاه حمل و نقل ارايه كرده است.
۱. به منظور كاهش هزينه هاي تمام ش��ده كالاها و 
بهبود جهاني ش��اخص عملكرد لجس��تيك كشور، 
دولت موظف اس��ت جايگاه و ساختار نهاد فرابخش 
و سياست گذار لجستيك را طي سال نخست برنامه 

ايجاد نمايد.
۲. در راس��تاي اجراي��ي ش��دن م��اده ۱۳ قان��ون 
سياس��ت هاي اصل ۴۴ قانون اساسي، دولت موظف 
اس��ت تا پايان س��ال دوم برنامه، با توجه به ظرفيت 
قانون دسترسي آزاد به شبكه ريلي، امور حاكميتي و 
سياست گذاري حمل ونقل ريلي را جداسازي، و امور 
تصدي گري ش��امل مديريت و بهره برداري از شبكه 
ريلي ك��ه در چارچوب »نظام تنظيم مقررات ريلي« 
به تصويب هيأت وزيران مي رس��د به ش��ركت هاي 

خصوصي فعال در حوزه ريلي واگذار نمايد. 
۳. دولت مكلف اس��ت امكان نوس��ازي انواع ناوگان 
و به كارگي��ري فناوري هاي نوين و توس��عه ظرفيت 
انواع ناوگان حمل ونقل ج��اده اي )خودروهاي برقي 
و هوشمند، و همچنين زيرساخت ها و امور پشتيباني 
آنها(، كش��نده و ناوگان ريلي، ن��اوگان هوايي و نيز 
كانتينرهاي يخچالي و نهايتا خارج ساختن ناوگان 
فرسوده را از طريق صدور مجوز واردات با عمر حداكثر 
سه سال، فراهم كند، به ترتيبي كه عمر انواع ناوگان تا 

پايان برنامه به ۱۰ سال برسد.
۴. دولت مكلف است حداكثر تا شش ماه پس از تصويب 
اين قانون با هدف ارتقاي جايگاه كشور در بازار توليد 
و تجارت جهان و افزايش س��هم بري در زنجيره هاي 
ارزش منطقه اي و جهاني بر اساس مزيت هاي نسبي 
مناطق مختلف كشور نس��بت به تهيه سند توسعه 
ش��بكه يكپارچه فراوري و ترابري و سياست گذاري 
لازم جهت تش��ويق و حمايت از بخش خصوصي در 
راه اندازي زنجيره هاي ارزش با اولويت مناطق محروم 
كشور اقدام كند. محورهاي مرتبط با توسعه توليد و 
تجارت در قوانين بودجه اي س��الانه بايد به گونه اي 
تدوين ش��وند كه از س��ال دوم برنامه با سند مذكور 

انطباق داشته باشند.
۵-به منظور تقويت اقتصاد حمل و نقل ريلي و ترغيب 
س��رمايه گذاري غير دولتي در اين زمينه و تسريع و 
تسهيل اجراي طرح ها و افزايش رضايتمندي و اقبال 
عمومي از خدمات ارايه ش��ده در اي��ن نوع از حمل و 
نقل س��رمايه گذاري بخش غير دولت��ي در احداث و 
بهره ب��رداري از حم��ل و نقل ريلي، درون ش��هري و 
برون شهري، مانند سرمايه گذاري در مناطق كمتر 
توس��عه يافته تلقي شده و مش��مول كليه قوانين و 
مقررات مرتبط با س��رمايه گذاري در كمتر توس��عه 

يافته خواهد بود.
 ۶-با هدف ايجاد مسير بازرگاني جايگزين با كشورهاي 
سي.آي.اس، و نيز اروپا، دولت موظف است نسبت به 
تامين و راه اندازي دستكم ده فروند كشتي رو-رو براي 
تردد در درياي كاسپين تا سال دوم برنامه اقدام كند.

كاهش ۳۵ درصدي
تقاضاي گوشت

رييس اتحاديه گوش��ت گوس��فندي گفت: در دو 
سال گذشته كه خشكس��الي بود، قيمت نهاده ها 
بس��يار افزايش يافت و بنابراين دام��داران دام ها را 
راهي كش��تارگاه كرده حتي دام هاي مولد نيز ذبح 
شده اند. علي اصغر ملكي در گفت وگو با ايلنا، درباره 
وضعيت بازار گوشت در كشور اظهار داشت: اكنون 
قيمت گوشت روند افزايش��ي را طي مي كند و در 
عين حال ميزان عرضه نيز كاهش يافته است. وي 
تصريح كرد: در حال حاضر بازار بسيار كم رونق است 
و قدرت خريد چنداني ديده نمي شود و باتوجه به 
اين شرايط، عرضه نيز كم اس��ت. البته قيمت دام 
زنده افزاي��ش پيدا كرده، به ط��وري كه قيمت هر 
كيلو دام زنده گوسفندي حدود ۲۰۰ هزار تومان و 
گوشت شقه با نرخ ۴۲۰ تا ۴۲۵ هزار تومان به دست 
فروشندگان مي رس��د و با اعمال ۱۰ درصد سود از 
سوي قصابي ها، در اختيار مردم قرار مي گيرد. رييس 
اتحاديه گوشت گوسفندي با اشاره به دلايل كاهش 
عرضه دام گفت: در دو سال گذشته كه خشكسالي 
بروز كرد، همچنين قيمت نهاده ها بس��يار بالا بود 
بنابراين دامداران دام ها را راهي كش��تارگاه كرده 
وحتي دام هاي مولد نيز ذبح شده اند. اين موضع بر 
كاهش عرضه و كمبود دام اثرگذار بوده و باعث شده 
نسل كشي اتفاق بيفتد به طوري كه دام در ميادين 
در شهرستان ها نيز كم اس��ت. وي ميزان كاهش 
تقاضا نس��بت به سال گذش��ته را ۳۰ تا ۳۵ درصد 
عنوان كرد و افزود: هر زمان كه گوشت گران مي شود 
توان خريد نيز كاهش پي��دا مي كند. ملكي درباره 
برنامه واردات گوش��ت خاطرنشان كرد: مسوولان 
اعلام كردند كه بنا دارند واردات داش��ته باشند اما 
هنوز آث��ار آن را در بازار مش��اهده نكرده ايم. وي با 
تاكيد بر اينكه اگر واردات انجام نشود افزايش قيمت 
را ش��اهد خواهيم بود، يادآور ش��د: در حال حاضر 
شرايط به گونه اي است كه اگر واردات نداشته باشيم 
دوباره اعمال قيمت شده و عرضه كم در نتيجه بازار 
تشنه مي شود و گوشت هم گران تر مي شود. رييس 
اتحاديه گوشت گوسفندي درباره كيفيت گوشت 
وارداتي تاكيد كرد: گوشت زير نظر دامپزشكي وارد 
شده و بررس��ي هاي كافي انجام مي شود، بنابراين 
استاندارد لازم را دارد. وي درباره واردات گوشت از 
كنيا نيز گفت: هنوز چيزي در اين خصوص در بازار 
ديده نش��ده و در همان حد موضوعات مطرح شده 

در رسانه ها است.

اجراي ۱۲طرح بزرگ زيرساختي 
در شهرك صنعتي بزرگ شيراز

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي فارس در بازديد 
ميداني سرزده از پروژه هاي زيرساختي شهرك صنعتي 
بزرگ شيراز، ضمن بررسي پيشرفت اجراي طرح هاي 
زيرساختي، دس��توراتي به منظورتسريع در عمليات 
اجرايي صادر كرد. در اين برنامه كه مدير شهرك صنعتي 
بزرگ شيراز نيز حضور داش��ت، مهندس هاشمي از 
بخش هاي خدماتي، كارگاهي و فازهاي توسعه شهرك 
صنعتي نظير بازارچه خدماتي كوشش ۱ و ۲، ابتكار، 
ميدان ششم كانالهاي لاينينگ شهرك، پروژه زيرسازي 
تكميلي فاز ۵، مجموعه ۵۰ هكتاري كارگاهي بلوارهاي 
كيميا، دانش��جو و كارگر جنوبي بازديد كرد و ضمن 
بررسي مسائل ومشكلات، دستوراتي در راستاي تسريع 
در تكميل زيرساخت ها صادر كرد. مدير عامل شركت 
شهرك هاي صنعتي فارس در اين بازديد از اجراي برنامه 
تحولي در شهرك صنعتي بزرگ شيراز باعنوان نهضت 
توسعه و تكميل زيرساخت ها خبر داد وگفت: در قالب 
اين برنامه اجراي ۱۲پروژه بزرگ با اعتبار ۵۷۰ميليارد 
تومان، پيش بيني شده است كه برخي از پروژه ها آغاز 
شده است. سيد مصطفي هاشمي اجراي طرح تكميل 
روشنايي واحدهاي كارگاهي، انجام نهضت آسفالت در 
جاده دسترس، ورودي شهرك، لكه گيري و آسفالت 
فاز۵ و زيرسازي جاده دوم دسترسي، ساخت و تكميل 
مدول سوم تصفيه خانه فاضلاب و اجراي مدول چهارم، 
اجراي طرح پمپاژ پساب، ساخت واحدهاي كارگاهي، 
خريد انشعاب و تكميل طرح انتقال آب واتصال به شبكه 
داخلي و اجراي طرح پياده رو سازي در برخي فازهاي 
ش��هرك صنعتي را از مهم ترين طرح ها و برنامه هايي 
اعلام ك��رد كه عمليات اجرايي برخ��ي از آنها درحال 
انجام است و برخي ديگر نيز درمرحله برآورد يا انتخاب 
پيمانكار قراردارد.وي افزود: در اين برنامه، ضرورت ها و 
نيازهاي زيرساختي شهرك صنعتي بزرگ شيراز اولويت 
بندي و بر اساس برنامه عملياتي و فني در دستور كار 
اين شركت قرارگرفته است.  هاشمي با اشاره به اهميت 
ش��هرك صنعتي بزرگ ش��يراز در توسعه صنعتي و 
اشتغال استان افزود: وجود حدود ۵۸درصد از قراردادها 
و واحدهاي بهره بردار شهرك هاي صنعتي استان در 
شهرك صنعتي بزرگ شيراز بيانگر اهميت راهبردي 
اين ش��هرك صنعتي است و به تناس��ب آن توسعه و 

تكميل زيرساخت ها در اولويت قراردارد.
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ماجراي ورود غيرقانوني آيفون هاي ممنوعه!

انحراف»مسكن«دردولتسيزدهم

ضرورتخريدتضمينيبرنجازكشاورزان

 FATF ابهامات مهمي درباره روند ايجاد تعهد به   
وارد است

سخنگوي كميسيون اصل نودم قانون اساسي با اشاره به 
بررسي هاي اين كميس��يون درباره ايجاد تعهد در دولت 
يازدهم در نسبت با گروه ويژه اقدام مالي )FATF( گفت: 
روند طي ش��ده براي ايجاد تعهد اي��ران به FATF، كامل 
و متكي بر قوانين و اختيارات نب��وده و ايرادات و ابهامات 
مهمي به آن وارد اس��ت.علي خضريان با اشاره به جلسه 
اخير كميسيون اصل نود گفت: يكي از پرونده هاي مطرح 
در كميس��يون اصل ن��ود موضوع ايجاد تعه��د در دولت 
يازدهم نسبت به گروه ويژه اقدام مالي )FATF( در قالب 
برنامه اقدام است؛ كميسيون بيش از دو سال است كه در 
حال پيگيري اين پرونده است. وي توضيح داد: در اين باره 
سوالات و ابهامات مهمي مطرح است؛ اينكه آيا فرايند طي 
شده در آن زمان قانوني بوده و افراد درگير اختيارات لازم 
براي اين كار را داشته اند يا خير؟ آيا مطالعات كارشناسي 
لازم براي ارزيابي از فرصت ها و تهديدات اين تعهد صورت 
گرفته و آيا در زمان انجام اين كار، به نسبت ميان اقدامات 
مشخص شده در برنامه اقدام و تحريم هاي ظالمانه موجود 
عليه مردم ايران توجه شده يا خير؟سخنگوي كميسيون 
اصل نود مجلس شوراي اسلامي به فرايند طي شده براي 
پيگيري اين موضوع اشاره و اظهار كرد: كميسيون جلسات 
مختلفي با مسوولان فعلي و س��ابق مرتبط با اين پرونده 

تشكيل داد. اخيرا نيز نشستي با آقاي علي طيب نيا وزير 
اس��بق اقتصاد برگزار شد چون اين تعهد با امضاي ايشان 
ايجاد شده است؛ كميسسون سوالاتي از طيب نيا پرسيد و 
ايشان نيز پاسخ هايي ارايه كرد. خضريان در توضيح ارزيابي 
كميسيون از پاسخ هاي مطرح شده گفت: روند طي شده 
 ،)FATF( براي ايجاد تعهد اي��ران به گروه ويژه اقدام مالي
كامل و متكي بر قوانين و اختيارات نبوده و ايرادات و ابهامات 
مهمي به آن وارد است. همچنين از مجموع مباحث مطرح 
شده مشخص است كه مطالعات كارشناسي لازم و ضروري 
براي چنين اقدامي در زمان ايجاد تعهد صورت نگرفته و 
صرفا به برخي تحليل هاي شفاهي و غيرقابل تكيه بسنده 
شده است. خضريان در پايان بيان كرد: كميسيون اصل نود 
در ادامه پيگيري هاي خود به دنبال دعوت از افراد حاضر در 
مذاكرات مرتبط با كميته فني گروه ويژه اقدام مالي در سال 
۹۴ بوده و ان شاءالله در پاييز امسال گزارش نهايي خود را 

جهت قرائت در صحن مجلس آماده خواهد كرد.

   ۹۱.۷ درصد چك ها وصول شدند
بر اساس آمار چك هاي مبادله اي در خرداد امسال بيش از 
هفت ميليون و ۹۰۰ هزار فقره چك به ارزش حدود ۵۰۳۶ 
هزار ميليارد ريال مبادله  شد كه نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد س��ه درصد و از نظر مبلغ ۴.۶ درصد افزايش نشان 
مي دهد.  طبق اعلام بانك مركزي، طي خرداد امسال ۹۱.۷ 

درصد از كل چك هاي مبادله  ش��ده در س��امانه چكاوك 
وصول شده است. اين نسبت از نظر مبلغي نيز معادل ۸۸.۴ 
درصد است.درصد تعداد و مبلغ چك هاي وصول  شده در 
ماه قبل از آن )ارديبهشت ۱۴۰۲( به ترتيب معادل ۹۲.۲ 
درصد و ۸۹.۳ درصد بوده است. همچنين اين نسبت در ماه 
مشابه سال قبل به ترتيب برابر ۹۰.۵ درصد و ۸۹.۱ درصد 
بوده است. گفتني است؛ بانك مركزي طي بخشنامه اي در 
تاريخ ۱۴۰۲/۴/۷ به شبكه بانكي اعلام كرد كه از ابتداي مهر 
امسال، چك هاي قديمي )چك هاي بدون نياز به ثبت و 
تاييد در سامانه صياد( فقط در شعب بانك هاي صادركننده 
دسته چك پذيرفته مي شوند و دارندگان اين دسته چك ها 
در فرصت باقي مانده مي توانند به شعب خود مراجعه كرده 
و دسته چك صيادي جديد دريافت كنند. در همين زمينه 
لازم به ذكر است؛ چك هاي جديد بنفش  رنگ كه الزام ثبت 
و تاييد در سامانه صياد دارند مورد اقبال عمومي بوده و ۸۸.۴ 
درصد چك هاي مبادله شده از چك هاي جديد بوده است.

   از سوي وزارت اقتصاد انجام شد 
رد ادعاي نوبخت درباره عملكرد دولت سيزدهم 

در انتشار اوراق
وزارت اقتصاد، ادعاي محمدباقر نوبخت درباره ميزان 
فروش اوراق مالي اسلامي در دولت سيزدهم بيش از 
ميزان انتش��ار اوراق در دولت هاي يازدهم و دوازدهم 

را رد ك��رد. به گزارش وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي 
در پاس��خ به ادعاي محمدباقر نوبخت درباره عملكرد 
دولت سيزدهم در انتشار اوراق مالي اسلامي اعلام كرد:   
»مجموع مبالغ انتشار اوراق مالي اسلامي در دولت هاي 
يازدهم و دوازدهم مبتن��ي بر ظرفيت هاي قانوني، از 
سال ۱۳۹۲ تا تاريخ ۱۴ مرداد ماه سال ۱۴۰۰ )زمان 
تحليف رييس جمهوري در مجلس شوراي اسلامي( 
حدود ۵۳۱ هزار ميليارد تومان و در مقابل مبلغ انتشار 
اوراق مالي اسلامي در چارچوب ظرفيت هاي قانوني، 
از زمان شروع به كار دولت سيزدهم )از ۱۴ مرداد ماه 
سال ۱۴۰۰( تا پايان س��ال ۱۴۰۱، معادل ۳۰۶ هزار 
ميليارد تومان است.« همچنين فقط در سال ۱۳۹۹ 
حدود ۲۰۰ همت انتشار اوراق داشتند كه ۲۵ درصد 
كل درآمدهاي دولت بود در حالي كه س��هم انتش��ار 
اوراق در س��ال گذش��ته ۱۰ درصد بود كه وابستگي 
كمتري است، همچنين اس��تقراض تنخواه خزانه از 
بانك مركزي هم از ۵۰ همت در س��ال پاياني دولت 
به صفر رسيده است.گفتني است؛ محمد باقر نوبخت 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه دولت دوازدهم اخيرا 
در توييتي ادعا كرد كه  با انتشار ۳۱۱.۵ هزار ميليارد 
تومان اوراق مالي، دولت سيزدهم در كمتر از دوسال 
بيش از ۸ سال فعاليت دولت هاي يازدهم و دوازدهم، 

انواع اوراق مالي منتشر كرد.

 جايگزين كرده تا از اين طريق بتواند يك گزارش كاركرد 
نيز ارايه بدهد. يكي از از اين برنامه هاي جايگزين، شناسايي 

بنگاه هاي املاك فاقد پروانه كسب است!
 اگر دولت مخصوصا وزارت مسكن و شهرسازي قائل به اين 
باشد كه با اين نوع اقدامات – كه يك برخورد صنفي است 
و مي بايستي خود اتحاديه املاك در اين خصوص اقدام و 
عمل كند و چه بسا اتحاديه مذكور به  صورت مستمر و دقيق 
در اين خصوص عمل مي كند – مي تواند اقتصاد مسكن را 
از اين همه مشكل و چالش ها برهاند حتما اين تفكر و هدف 
به خطا رفته است. اگر مي بود دولت بخش هاي مهم تري 
از همين برنامه هاي ارايه ش��ده در حوزه مسكن را محقق 
مي کرد چه بسا همين اقدامات موجب رونق اقتصاد مسكن و 
كارايي و پويايي بخش مسكن مي شد ازجمله: ايجاد صندوق 
حمايت خريد و صندوق ضمانت تسهيلات و انتشار اوراق 

رهني به منظور افزايش سقف تسهيلات مسكن و كمك 
به خريد خانه اولي ها و پيگيري موثر جهت اجراي قانون 
پيش فروش املاك و هدايت تقاضاي سرمايه اي در حوزه 
مسكن به سرمايه گذاري در ساخت و ساز از طريق اتكا به 
بازار سرمايه )صندوق زمين و ساختمان( و اجراي كامل و 
دقيق قانون ماليات بر خانه هاي خالي و از اين دست برنامه ها 

كه كاركردشان ماندگار و موثر مي بود.
وزارت مسكن و شهرسازي به جاي ارايه گزارش پلمب بنگاه 
املاك به عنوان دستاورد بخش مسكن در دولت سيزدهم، 
لازم است آمار و گزارش عملكرد وزارتخانه در خصوص تعداد 
صندوق هاي حمايت خريد و ضمانت تسهيلات ايجاد شده 
در دولت سيزدهم و ميزان اوراق رهني منتشره در خصوص 
كمك به خريد خانه اولي ها را ارايه کرده و مشخص کند به 
چه ميزان در هدايت تقاضاي سرمايه اي در حوزه مسكن 

موفق عمل کرده اس��ت و در اين مسير چه تعداد صندوق 
زمين و ساختمان ايجاد كرده است؟ و در ادامه با عدم تمكين 
بانك ها در تخصيص اعتبارات بانكي به طرح نهضت ملي 

مسكن چه اقدام موثري انجام گرفته است؟ 
موارد فوق بخشي از برنامه هاي كلان در مسير اصلاح و بهبود 
اقتصاد مسكن مي تواند باشد كه به نحو موثر و مطلوب به آنها 
پرداخته نشده است و جايگزين اين اقدامات مهم، پرداختن 
به طرح هاي مقطعي و بيشتر احساسي و پر سر و صداست 
كه موجب حل مشكلات بخش مسكن نخواهد شد كه اتفاقا 
اقدام به اجراي اين نوع برنامه ها، خود موجب ركود و عدم 
رونق اقتصادي در بخش هاي مختلف حوزه مسكن مي شود.

ل��ذا مهم ترين و بديهي ترين عام��ل جهت نيل به تحقق 
برنامه هاي مسكن، ايجاد رونق در اقتصاد مسكن است به 
نحوي كه اگر تلاش براي س��اخت مسكن همراه با رونق 

اقتصادي در بخش مس��كن همراه نباش��د به مثابه هل 
دادن كاميون با دست خالي در سر بالايي است. اين رونق 
خود سبب رقابت در توليد در بخش هاي مختلف مصالح 
ساختماني و گردش مالي منظم و موثر در اقتصاد مسكن و 
شور و اشتياق نيروي كار در بخش ساختمان شده و موجب 
پويايي بخش خدمات فني و مهندس��ي و تمامي صنوف 
مرتبط با بخش خدمات مسكن و ساختمان مي شود كه 
در صورت ركود در بخش اقتصاد مسكن اين عوامل موثر 
در پيشبرد هدف، ناكارآمد خواهند شد. و بهترين رونق در 
بخش مسكن پويايي مستمر و گردش مالي منظم و موثر در 
اقتصاد مسكن به دور از هيجانات كاذب و سوداگرانه است 
و در اين فضاي ايجاد ش��ده نيز دولت به راحتي مي تواند 
برنامه ها و طرح هاي مختلف بخش مس��كن را اجرايي و 

مديريت کند.

 با پول محصول خود اين هزينه ها را پوش��ش دهند. 
معتقدم كشاورزان چاره اي ندارند جز اينكه محصول 
خود را با ه��ر قيمتي به فروش برس��انند. حتي اگر 
مجبور ش��وند برنج را ب��ا قيمت ۲۵ه��زار تومان )و 
پايين تر از آن( هم مي فروش��ند. يك زماني هست، 
افرادي كارمند هستند و زمين كشاورزي هم دارند، 

اما بسياري از كشاورزان هستند كه تنها درآمد آنها 
از برنج اس��ت. طي سال هاي اخير براي نخستين بار 
است كه يك چنين مصايبي را تحمل مي كنند. اين 
در حالي است كه هم وزير جهاد كشاورزي و هم وزير 
صمت به گيلان و مازندران آمدن��د و قول دادند كه 
همه نوع حمايت را از كشاورزان صورت مي دهند اما 

نه تنها هيچ حمايتي از كشاورزان صورت نگرفت بلكه 
با واردات بي رويه بنيان كسب و كار آنها دچار نوسان 
شد. به نظرم دولت بايد وارد ميدان شود و محصولات 
كشاورزان را با قيمت توافقي ۴۰ الي ۴۵ هزار توماني 
خريد تضميني كنند. تنها در صورت اعمال اين نوع 
حمايت هاي عيني است كه مي توان اميد داشت كه 

كش��اورزان بتوانند در بازه زماني كوتاه تر اين بحران 
را پشت س��ر بگذارند . در غير اين صورت تبعات اين 
بحران همچنان زندگي كش��اورزان را با مش��كلات 
عديده اي مواجه مي س��ازد. امي��دوارم مصوبه اخير 
آقاي مخبر زمينه اي براي شكل گيري اين حمايت ها 

را فراهم سازد.

ادامه از صفحه اول
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خبرروز

دستگيري سارق حرفه اي اماكن خصوصي
سركلانتر سوم پليس پيشگيري تهران بزرگ از دستگيري يك سارق حرفه اي كه از پاركينگ و انباري ساختمان هاي خصوصي سرقت مي كرد 
خبر داد و گفت: متهم به ۱۰ فقره سرقت اعتراف كرد. سرهنگ كيومرث حسنوند اظهار كرد: با وقوع چند فقره سرقت دوچرخه و اموال با 
ارزش از انباري هاي اماكن خصوصي در محدوده يوسف آباد، بررسي موضوع در دستور كار ماموران كلانتري ۱۲۵ يوسف آباد اين پليس قرار 
گرفت و ماموران با حضور در محل هاي سرقت موفق شدند مشخصات ظاهري سارق و خودروي وي را به دست بياورند. سركلانتر سوم پليس 
پيشگيري در پايان گفت: در يك عمليات ضربتي خودروي متهم متوقف و ۲ دستگاه دوچرخه مسروقه كه متهم قبل از دستگيري سرقت 
كرده بود كشف شد. با انتقال متهم به كلانتري، متهم به ۱۰ فقره سرقت اعتراف و تحقيقات پليس براي شناسايي مال باختگان آغاز شده است.

تقلبپاشنهآشيللغوامتحانات

چهكسانيمسووليتزحماتبربادرفتهشركتكنندگانرابهگردنميگيرند

آيلتس قرباني جديد

گليماندگار|
 آزمون آيلتس هم لغو شد. به همين سادگي 
چند سالي است كه تقلب به پاشنه آشيل 
اكثر امتحانات از كنكور گرفته تا امتحان نهايي و حالا هم 
آيلتس تبديل شده است. اتفاقي كه باعث شده اينترنت ها 
را قطع كنند. طراحان سوال را در قرنطينه نگه دارند و ... 
اما هيچ كدام از اين تدابير انديشيده شده نتوانسته است 
جلوی اجراي تقلب در امتحانات را بگيرد. زمان برگزاري 
كنكور اينترنت به صورت گس��ترده قطع ش��د اما طبق 
اخبار غير رسمي در همان ۸ دقيقه اول سوالات لو رفت و 
همينطور در زمان امتحانات نهايي نيز اين اتفاق رخ داد. 
حالا هم آزمون آيلتس به اين دليل لغو شده است. سوال 
اينجاست كه چه عواملي باعث بروز تقلب آن هم به طور 
وسيع در امتحانات مهم مي شود. چه كساني بايد مانع از 
بروز اين اختلال شوند و كدام نهاد و دستگاه موظف است 
امنيت و سلامت امتحانات را تامين كند و كم كاري در كجا 
اتفاق مي افتد كه سرنوشت و آينده افراد دستخوش اتفاقي 

مي شود كه هيچ دخل و تصرفي در آن ندارند. 
روز شنبه هفتم مرداد ماه ۱۴۰۲ برگزاري آزمون آيلتس 
در هتل اوين تهران از س��وي سازمان سنجش لغو شد. 
شنيده ها حاكي از اين است كه اين آزمون در ديگر مراكز 
برگزاري در كشور هم لغو شده است. بنا به اعلام سنترهاي 
برگزاركننده و تأييد برخي از شركت كنندگان، دليل لغو 
اين آزمون، لو رفتن سوالات بوده است. اين اولين بار نيست 
كه چنين اتفاقي بدون اعلام قبلي رخ مي دهد. هرچند 
كه در بيانيه سازمان سنجش، علت لغو اين آزمون حفظ 
س��لامت و امنيت آزمون، پيشگيري از تقلب و تخلف و 
جلوگيري از تضييع حقوق داوطلبان عنوان شده است، 
اما نكته قابل ذكر اين است كه اين امنيت مي بايست قبل  از 
برگزاري رويداد تأمين مي شد كه شاهد لو رفتن سوالات 
و در نهايت لغو ناگهاني اين آزمون نباشيم. البته كه اين 
بار هم كسي مسووليت لو رفتن سوالات و عدم امنيت 
آزمون را بر عهده نگرفته است. اما مساله اينجاست كه 
براي بسياري از افراد شركت در اين آزمون و دريافت نمره 
به منزله گام جديد در زندگي شان بود كه حالا بايد يك 
سال ديگر برنامه و اهدافشان را به تاخير بيندازند و معلوم 

نيست در طول اين يك سال چه اتفاقي ممكن است رخ 
بدهد كه آنها را از مسيري انتخاب شده منحرف كند.

   آينده اي كه براي كسي مهم نيست
مهتا يكي از كساني است که قرار بود در آزمون روز شنبه 
ش��ركت كند و بعد از دريافت نمره مورد قبول در يكي از 
دانشگاه هاي كانادا پذيرش بگيرد اما حالا همه چيز به شكل 
غير قابل باوري از هم پاشيده است. او به »تعادل« مي گويد: 
دو س��ال تمام زحمت كشيده ام درس خوانده ام تا بتوانم 
در اين آزمون شركت كنم و نمره قابل قبولي بگيرم،بعد 
ناگهان در حالي كه سر جلسه امتحان نشسته اي و منتظر 
دريافت سوالات هستي اعلام مي كنند كه آزمون لغو شده 
است. كجاي دنيا چنين بي برنامگي و آشفتگي وجود دارد. 
او مي افزايد: چطور ممكن اس��ت وقتي همه سر جلسه 
آزمون حاضر ش��ده اند ناگهان مسوولان متوجه لو رفتن 
سوالات بشوند. اگر اين اتفاق رخ داده باشد حداقل يك روز 
قبل بايد شركت كنندگان را در جريان قرار دهند. اين كار 
 بازي با آينده و سرنوشت جواناني است كه براي زندگي شان 
برنامه و هدف دارند. من يك سال ديگر را بايد با اما و اگرها 
سر كنم و اصلا معلوم نيست سال آينده هم آزمون برگزار 

بشود يا نه. 
اين ش��ركت كننده آزمون در پايان سخنانش مي گويد: 
متاسفانه آينده و سرنوشت ما در اين مملكت براي هيچ 
كس مهم نيست. در واقع جوانان تا جايي براي مسوولان 
اهميت دارد كه در مقاطعي بتوانند از حضور آنها به نفع 
خود استفاده كنند وگرنه تامين امنيت يك آزمون چقدر 

مي تواند كار سختي باشد كه از عهده آن برنيامده اند. 

   حقوق شهروندي
اهميت خود را از دست داده است

آرزو يكي ديگر از شركت كنندگان در اين آزمون به تعادل 
مي گويد: س��ه روز است در شوك به س��ر مي برم. باورم 
نمي شود كه بعد از چند س��ال زحمت كشيدن و درس 
خواندن به دليلي كه اصلا معلوم نيس��ت چقدر واقعيت 
داشته باشد، تمام برنامه هاي آينده ام دستخوش تغيير 
شده است. مگر مي شود اينقدر راحت حقوق شهروندي 

افراد ناديده گرفته شود. ماجراي تقلب تنها بهانه اي است 
براي اينكه مسوولان بيش از پيش در حيطه خصوصي 
افراد دخالت كنند. حقوق شهروندي در اين دولت اهميت 
خود را از دست داده است. ما بايد طبق ضوابطي كه برايمان 
تعريف مي شود زندگي كنيم و اين أصلا قابل قبول نيست.

او مي افزايد: يكي از دوستانم به دليل شوك عصبي دو روز 
است كه در بيمارستان بستري شده است. او آذر ماه بايد به 
كشور كانادا مي رفت و اين آخرين فرصت براي ارايه نمره 
آيلتسش بود. مگر مي شود اينقدر راحت زندگي و آينده 
افراد را به بازي گرفت و بعد هم با منتشر كردن يك بيانه 
علت آن را صيانت از حقوق شركت كنندگان عنوان كنند 
و همه چيز تمام شود. اين صيانت چرا قبل از اجراي آزمون 
انجام نشده است. چرا واقعيت را به مردم نمي گويند. چرا 

اينقدر راحت با آينده جوانان بازي مي كنند. 

   اينجا عمر افراد هيچ ارزشي ندارد
آرش هم يكي ديگر از شركت كنندگان در آزموني است 
كه درست در لحظه برگزاري لغو شد. او نيز در اين باره به 
تعادل مي گويد: در اين مملكت أصلا عمر آدم ها و زماني 
كه براي رسيدن به آرزوهايشان صرف مي كنند ارزش و 
اعتبار ندارد. چرا بايد درست در لحظه اي كه تمام شركت 
كنندگان در جلسه حاضر هستند ناگهان آزمون لغو شود. 
بسياري از افراد دچار شوك عصبي شدند. بسياري از افراد 
با حال بد محل آزم��ون را ترك كردند. خيلي ها نا باورانه 
تا آخرين لحظه منتظر بودند تا اين دس��تور لغو شود. اما 
مسوولان هيچ كدام از اين مشكلات را نديدند و البته خود 

را هم موظف به توضيح در اين رابطه ندانستند.
او مي افزايد: اين اولين بار نيست كه چنين اتفاقي در كشور 
ما رخ مي دهد. آخرين بار هم نخواهد بود و به اين ترتيب 
كساني كه مي خواهند براي آينده خود برنامه ريزي كنند 
بايد از راه هاي ديگري به اين مهم دست پيدا كنند. چرا كه 
اينجا هر اتفاقي ممكن است رخ بدهد. همانطور كه ممكن 
است در كنكور افرادي با رتبه هاي بالاي ۱۰۰ هزار پزشكي 
قبول ش��وند و افرادي با رتبه هاي زير ۱۰ هزار مجبور به 
تحصيل در دانشگاه هاي دور افتاده و رشته اي شوند كه هيچ 
ربطي به برنامه هايي كه براي آينده خود داشته اند ندارد. 

   اما و اگرهاي آزمون آيلتس در ايران
اواخر دي ماه سال گذش��ته به دستور سازمان سنجش 
كش��ور، برگزاري آزمون آيلتس در ايران تا اطلاع ثانوي 
ممنوع اعلام شد. موسسات برگزاركننده آزمون آيلتس 
در ايران هم همزمان اعلام كردند كه »عطف به دس��تور 
سازمان سنجش كشور، مورخ ۲۱ دي ماه ۱۴۰۱ به شماره 
۶۵۳/س/م تمام آزمون هاي آيلتس در سراس��ر كشور از 
اس��فندماه تا اطلاع ثانوي برگزار نخواهد شد.« چندي 
بعد و اوايل اسفند ماه ۱۴۰۱، در اطلاعيه بعدي سازمان 
سنجش آموزش كش��ور درخصوص نام نويسي مجدد 
آزمون آيلتس اعلام شد: »براساس هماهنگي هاي صورت 
گرفته با سازمانIDP، نام نويسي آزمون آيلتس كاغذي 
از ۱۱ ارديبهشت ۱۴۰۲ )اول مي ۲۰۲۳( و آزمون آيلتس 
كامپيوت��ري از ۲۱ فروردين س��ال ۱۴۰۲ )دهم آوريل 
۲۰۲۳( از طريق درگاه اطلاع رس��اني سازمان سنجش 

آموزش كشور انجام مي شود.« 

   لغو ناگهاني آزمون آيلتس در ايران
اتفاق تازه اي نيست

در همين خصوص پوريا پاش��ازاده، از مدرسان زبان 
انگليسي و به عنوان معلم ESL و آيلتس اينستراكتر 

)IELTS Instructor( با سابقه تدريس در ايران، 
اس��تانبول و كانادا، در گفت وگو با خبرآنلاين اظهار 
داشت: لغو ناگهاني آزمون آيلتس در ايران اتفاق تازه اي 
نيست؛ همانطور كه سال ها قبل هم اخلال و بي نظمي 
در روند اجراي آزمون آيلتس، موجب لغو و بي اعتبار 
ش��دن اين آزمون شد. بنا به گفته سازمان سنجش، 
هدف از وقفه كوتاه مدتي كه از اواخر سال گذشته تا 
اوايل س��ال جاري در برگزاري آزمون آيلتس پيش 
آمد، اين بود كه س��طح برگزاري، كيفيت و سلامت 
آزمون ارتقا يابد، اما با وجود اين بازنگري ها و يك دوره 
محروميت از شركت در آزمون براي متقاضيان، نه تنها 
هيچگونه ارتقايي حاصل نشد، بلكه تجربه تلخ اخلال 

در روند برگزاري آزمون بار ديگر تكرار شد.

   چه كسي پاسخگوي زحمات بربادرفته 
شركت كنندگان است؟

او ادام��ه مي ده��د: در پ��ي آن اتف��اق ع��ده اي از 
شركت كنندگان به سازمان سنجش اعتراض كردند و 
قرار شد كه آزمون ديگري براي آن گروه طراحي شود. 
فاجعه اصلي در اين قبيل تجربيات اين است كه در اين 
ميان افرادي هس��تند كه ددلاين هاي نزديكي براي 

مهاجرت دارند كه نمي شود كاري با آن كرد و طراحي 
آزمون مجدد با توجه به طولاني بودن پروسه ثبت نام، 
تصحيح و اعلام نتايج عملًا براي آنها بي فايده است. 
چنين اتفاقاتي به سادگي، تمام زحمات، برنامه ريزي  
و آينده افراد را تحت الشعاع قرار مي دهند. آيا سازمان 
سنجش، به غير از طراحي مجدد آزمون، چاره  ديگري 

هم براي اين موضوع انديشيده است؟

   روند بازنگري به منظور كاهش احتمال 
تقلب با شكست مواجه شد

پاشازاده مي گويد: » متأسفانه ديدگاه شركت كنندگان 
به اين قبيل آزمون ها به مثابه يك سد است و ترس از 
عدم موفقيت در اين آزمون، آنها را به فكر دور زدن و 
كشف راه  در رو وامي دارد. حتي بارها به خود من هم 
پيشنهاد ش��د كه در ازاي دريافت مبالغ بالا، به جاي 
فرد ديگري امتحان بدهم. سال ها قبل شايد اين كار 
از طريق گريم چهره و جعل اطلاعات ممكن بود، اما 
خوشبختانه امروزه به كمك اسكن هاي بايومتريك 
)فناوري امنيتي تش��خيص، تعيي��ن و تأييد هويت 
به وسيله خصوصيات فيزيكي و رفتاري( اين اتفاقات 

تا حد چشمگيري كاهش يافته است.

گزارش

يادداشت

مثبتانديشيدرروانشناسيزردوآسيببهسلامتروان
فرار از واقعيت زندگي مي تواند 
لطمه هاي جبران ناپذيري به 
سلامت روان انسان وارد كند. 
مساله اي كه در روانشناسي 
زرد ب��ه آن بس��يار پرداخته 
مي ش��ود. نادي��ده گرفت��ن 
مش��كلات و ن��گاه مثبت به 
زندگي هميشه هم نمي تواند 
براي افراد گره گشا باشد. ممكن است فرد با ادامه اين روند 
در دامي اسير ش��ود كه او را از زندگي واقعي جدا كرده و 
به يك زندگي ذهني برده و باعث شود تا قدرت مقابله با 
اتفاقاتي كه در زندگي رخ مي دهد را نداشته باشد. اينكه 
افراد با خود و اتفاقاتي كه در اطرافشان رخ مي دهد صادق 
باشند و آنها را بپذيرند و براي بهبود وضعيت تلاش كنند 
با اينكه سعي كنند با مثبت نگري سمي مشكلات را ناديده 
گرفته و فقط به جمله »حال من خوب است« اتكا كنند در 
طولاني مدت باعث بروز مشكلات بسياري براي سلامت 
روان آنها مي شود. تحقيقات نشان مي دهد كه مثبت گرايي 
سمي مي تواند به طورجدي بر سلامت روان تأثير بگذارد 
و منجر به احساس گناه، اضطراب و بي كفايتي شوداگر 
قرار باشد انسان در زندگي اش فقط به دنبال شادي باشد و 
فقط به چيزهاي مثبت فكر كند، كم كم از خودش نااميد و 
مأيوس خواهد شد. گاهي همين مثبت انديشي بي ضابطه 

باعث بروز افسردگي در افراد مي شود. در اين روش فرد 
سعي مي كند هميشه به اتفاقات مثبت زندگي خود فكر 
كند و توان مقابله با واقعيت و اتفاقات منفي را ندارد و همين 
مساله باعث مي شود تا احساس افسردگي كند. ضربه اي 
كه مثبت انديشي سمي به س��لامت روان افراد مي زند 
بسيار عميق است. اما خوش بيني و مثبت گرايي اصولي 
يعني اينكه ما درست مثبت فكر كنيم نه اينكه احساسات 
منفي را ناديده بگيريم. مثبت گرايي يعني علي رغم همه 
كمبودها و مشكلات، با خودمان مهربان باشيم، شفقت 
داشته باشيم و پذيراي تمام چيزهاي منفي باشيم. در 
زندگي واقعي هيچ وقت تم��ام روزهاي ما نمي تواند روز 
خوب و شاد باشد. قدرت پذيرش اتفاقات تلخ و روزهاي 
بد خود نوعي انگيزه براي به دست آوردن موفقيت هاي 
بيشتر خواهد بود. زندگي واقعي يعني شادي و غم در كنار 
هم. ما نمي توانيم نيمي از احساساتمان را كه مربوط به 
غم و منفي نگري و ... است ناديده بگيريم به اين بهانه كه 
مي خواهيم با مثبت انديشي زندگي خود را بهتر كنيم. 
انسان ها مجموعه اي از احساسات متضاد هستند. اين 
احساسات در كنار هم وقتي قرار مي گيرند فرد را به پويايي 
و تلاش وا مي دارند. اگر قرار باشد ما نيمي از احساسات 
خود را ناديده بگيريم به انس��اني تبديل مي ش��ويم كه 
همه چيز را خوب مي بينيم و ديگر انگيزه اي براي تلاش 
كردن و رسيدن به موفقيت نخواهيم داشت. روانشناسي 

زرد با حرف هاي مثبت و انگيزشي مثل اينكه شما نبايد 
ناراحت باشيد، پول بسازيد، انرژي مثبت بدهيد تا انرژي 
مثبت دريافت كنيد و... سعي مي كنند تا افراد را به سمت 
خود جذب نمايند. درحالي كه زندگي بالا و پايين دارد و 
هميشه همه چيز مثبت و عالي نيست و وجود نخواهد 
داشت. بايد توجه داشت كه روانشناسي زرد با القاي مثبت 
انديشي سعي دارد تا ما احساسات دروني خود مثل غم 
و ناراحت��ي را ناديده بگيريم. با ادامه اين روند، ما فرصت 
چاره انديشي براي حل مشكلاتمان را از دست مي دهيم. 
روانشناسي اصولي در مقابل روانشناسي زرد بر اين باور 
است كه ما بايد در زندگي رنج و سختي را تجربه كنيم و 
آنها را بپذيريم؛ در مرحله بعد، براي حل رنج هايمان تلاش 
كنيم كه ماحصل حل رنج ها مي شود حال خوب و شادي 
در زندگي. اگر مي خواهيد در دام روانشناسي زرد گرفتار 
نشويد سعي كنيد تمام احساسات ازجمله احساسات 
منفي خودتان را بپذيري��د و بدانيد كه مثبت و منفي و 
شادي و غم كنار هم قرار دارد. شناخت احساسات منفي 
مستلزم اين است كه به خود اجازه تجربه و بيان غم، خشم، 
ترس و نااميدي را بدهيد. هنگام مواجهه با يك موقعيت 
دشوار، طبيعي است كه احساس استرس، نگراني يا حتي 
ترس داشته باشيد. از خودتان توقع زيادي نداشته باشيد، 
مراقبت از خود را تمرين كنيد و روي برداشتن گام هايي 

كاركنيد كه مي تواند به بهبود وضعيت شما كمك كند.

فاطمهرحمتي

رويخطخبر

۲۳استانگرفتارگردوغباراست
سرپرست دفتر مشاركت هاي مردمي سازمان حفاظت 
محيط زيست با اشاره به اهميت مسووليت اجتماعي 
در حفظ محيط زيست گفت: ۴۰۶ دشت كشور درگير 
فرونشست و ۲۳ استان گرفتار گرد و غبار است. پدرام 
جدي، سرپرست دفتر مشاركت هاي مردمي و مسووليت 
اجتماعي س��ازمان حفاظت محيط زيست در نشست 
نقش سازمان حفاظت محيط زيست در جاري سازي 
مسووليت اجتماعي اظهار داشت: وضعيت اكوسيستمي 
كشور شكننده است و اين موضوع نشانه هاي زيادي دارد. 
او افزود: ۴۰۶ دشت كشور درگير فرونشست، ۲۳ استان 
درگير گرد و غبار است و كاهش سطح پوشش گياهي، 
آلودگي هوا و … نش��ان مي دهد سازگار نوين و جديد 
بايد مد نظر باشد. جدي با بيان اينكه تغييرات اقليمي 
به اين شرايط شكننده سرعت اكوسيستم داده است، 
گفت: در اسناد بالادستي مسووليت اجتماعي نيز بسيار 
مورد توجه است. سرپرست دفتر مشاركت هاي مردمي 
و مسووليت اجتماعي سازمان حفاظت محيط زيست 
خاطرنشان كرد: خانه هاي محيط زيست به ۲۱۵۰ مورد 
رسيده و حتي در روستا راه اندازي شده و تلاش شده آحاد 
مردم در اين بستر حضور يابند. سازمان هاي مردم نهاد 
برخاسته از گروه هاي مردمي اند و حتي بهتر در افزايش 
رفتار دوستدار محيط زيست عمل مي كنند. وي بيان 

داشت: ردپاي صنايع بر محيط زيست انكار ناپذير است 
و بايد همه مسووليت اجتماعي را وظيفه خود بدانند. بايد 
شرايط و سازكار لازم انديشيده شود. برخي برندها هم در 
اين زمينه در جهان به موضوع حفاظت از محيط زيست 
پرداخته اند و حتي جزو تبليغاتش��ان صنايع دوستدار 
محيط زيست است. جدي گفت: مسووليت اجتماعي 
كليد صيانت پايدار محيط زيس��ت است و سازمان به 
تنهايي نمي تواند صيانت كند و اين مساله وظيفه عمومي 

محسوب مي شود. او اظهار كرد: يك سري برداشت هاي 
نادرس��ت از موضوع مسووليت اجتماعي شركت ها در 
قبال حفظ محيط زيست ش��ده است و گفته مي شود 
كه شركت ها مس��ووليت اجتماعي را راه گريزي براي 
خود مي دانند. ما از هر شركتي كه حفظ محيط زيست 
را وظيفه خود بداند استقبال مي كنيم اما اين موضوع 
يكي از مسائلي است كه بايد ساز و كار مناسبي براي آن 

در نظر گرفته شود.


